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I també en aquest número:
> L’equip de govern aprova, en solitari, un pressupost de més
   de 14 milions d’euros per al 2021
> Mor un jove cassanenc que va ser atacat pel seu gos
> Les celebracions nadalenques s’adapten a les restriccions de la covid-19
> La Selva elaborarà embotits vegetarians en una nova nau a Cassà
> Restaurada la portalada de l’antic hospital de Cassà
> La família Plana-Barceló, dels Metges, premi Cirera d’Arboç
> Entrevista amb Àngel Teixidor, nou president de l’FD Cassanenc 
> . . . i tota l’actualitat de les entitats de Cassà

Adeu, 
Reliable. 
Hola, 
Bonpreu
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Editorial Opinió

Eleccions i festa major?
Per coses de la pandèmia aquest any 2021 podria ser que –tal i com ha passat 
en diverses ocasions en les municipals- coincidís el diumenge de la Festa Major 
amb el dia de les eleccions al Parament de Catalunya. Diem que podria ser, ja 
que -encara que el govern català ja ha anunciat la seva intenció d’ajornar les 
eleccions previstes inicialment per al 14 de febrer- encara no està clar que no 
sigui il·legal suspendre uns comicis ja convocats i -a l’hora d’escriure aquesta 
editorial- el TSJC diu que les urnes s’han de posar el 14-F. I encara és menys clar 
que aquest any puguem tenir Festa Major atesa l’evolució de la covid-19 i que els 
experts ja anuncien que el 30 de maig coincidirà amb el pic de la quarta onada. 
Encara no sabem quan s’acabarà la tercera onada i ja ens anuncien que vindrà 
la quarta (i la cinquena...) deixant ben clar que s’esvaeixen aquells vaticinis que 
es feien sobre un 2021 sense coronavirus. 
El 2021 havia de ser l’any de la vacunació i al ritme que es porta, també ho 
seran el 2022 i el 23, perquè d’entrada tot i que hom creu que la necessitat 
de gaudir de la vacuna és una urgència evident, el ritme de vacunació és lent 
(mitjana de 8.000 dosis per dia). Ja feia setmanes que se sabia que el 27 de de-
sembre hi hauria les primeres vacunes i costa d’entendre – diuen que no arriben 
les que es necessiten (!) -  com és que no s’ha incrementat el ritme per millorar 
les expectatives que ens deixaran la culminació de la vacunació del país a finals 
del 2025. Recordem que cal administrar dues dosis de la vacuna perquè sigui 
efectiva, o sigui que són 15 milions de dosis a Catalunya i, amb aquest ritme, 
ens anem a prop de deu mil dies rebent injeccions.
Per tant, les previsions que al maig estarem més bé més aviat ho hem d’enten-
dre com una declaració de bones intencions més que no pas el fruit de l’estudi 
de l’evolució de la pandèmia i de les mesures que s’estan prenent per aturar-la. 
 O sigui que al maig  eleccions i festa Major  no és gaire factible  que coincideixin; 
algun dels dos esdeveniments caurà del calendari... Si no ho fan tots dos!

UNS PRESSUPOSTOS QUE PODIEN HAVER ESTAT CONSENSUATS
Segons diuen des de l’oposició, enguany estaven disposats a donar suport als 
pressupostos de l’equip de govern i havien posat sis condicions per aconseguir 
que hi hagués aquest consens; al final no hi va haver acord i un dels punts de 
discrepància és la inconcreció en els ajuts que  es donaran aquest 2021 als 
sectors econòmics i socials més afectats per la pandèmia a Cassà. El govern 
municipal ha garantit que es crearan línies d’ajuts, però en el pressupost no 
s’especifiquen ni els imports ni els conceptes; a més, des d’Esquerra també es 
demana que hi hagi comissions de treball conjuntes per tirar endavant alguns 
dels  projectes o plans de futur de Cassà. Finalment no hi ha hagut acord i 
la pandèmia no ha aconseguit acostar govern i oposició que continuen anant 
cadascú pel seu costat; era difícil pensar en algun canvi, però sempre existia 
la remota esperança que s’imposés la lògica de sumar esforços en moments 
especialment difícils i aconseguir que els disset regidors de Cassà remessin 
plegats per minimitzar els efectes del coronavirus al poble.  Segurament les pro-
peres eleccions i les ganes de marcar perfil propi també hi han influït. A veure si 
el resultat de les eleccions catalanes pot influir en direcció contrària...

ASSEMBLEA D’EDITORA CASSANENCA
El 15 de gener vam fer l’assemblea anual d’Editora Cassanenca que va servir per 
fer un repàs a la situació de l’entitat, valorar com ha anat el 2020 i preparar el 
2021 dels dos mitjans de comunicació que s’editen, Llumiguia i cassadigital.cat.   
Tal i com es va informar, val a dir que el 2020 s’ha superat amb menys proble-
mes dels era previsible, gràcies a la contenció que es manté a l’hora d’afrontar 
les despeses de l’entitat. Cal destacar l’increment del nombre de lectors del 
cassadigital que l’any passat van tenir 220.000 visites (prop de 600 cada dia), 
la millor xifra en els seus dotze anys de vida.  
Per al 2021 es vol continuar treballant en millorar els dos productes i per això 
es considera més necessari que mai fer un pas endavant per garantir aquest 
procés de creixement i consolidació i calen noves aportacions personals per 
tirar-lo endavant. Per això fem una crida a aquelles persones que estiguin in-
teressades en col·laborar amb la revista Llumiguia o amb el cassadigital, i que 
creguin que poden aportar-hi  idees, coneixements, opinions... que s’engresquin 
a fer el pas endavant i s’hi impliquin i ens ajudin en el procés de creixement dels 
mitjans de comunicació local a Cassà de la Selva per garantir-ne el futur. Us 
esperem a: Llumiguia@gmail.com.
Gràcies.

De dilluns a dissabte, 
obert matí i tarda. 

C/ Molí, 44 46 
Tel. 972 46 18 83 
17244 CASSÀ DE LA SELVA

Floristeria
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Opinió Diuen els lectors

Racó de poemes

PUIG D’ARQUES
A dalt de les Gavarres busco el cim

més alt per fer-hi un altre niu d’amor,
vull veure des d’allí un daurat polsim
quan el sol surt i crea l’alquímia d’or.

D’allà sobre veiem la vila en què 
vivim,

com un pessebre que s’ha vestit de 
llor,

casetes que envolten el campanar 
sublim,

el centre de l’univers és el seu cor.

Petit graó d’infants plens d’esperança
símbol d’un jovent que emprèn la 

volada,
per pujar muntanyes del més noble 

saber.

Tres pissarres són arques que escri-
uen l’aliança,

el verd parnàs de la novella albada,
que dins de l’ensenyança n’esperen 

el poder.

 Enric Albertí Mias 

En record de Ramon 
Prior

Soc Maria Luz Prior. Potser alguns 
em recorden. En qualsevol cas, soc la 
germana d’en Ramon. Volia donar les 
gràcies de tot cor a les persones que 
han tingut la idea d’organitzar aquesta 
exposició en homenatge al meu esti-
mat germà Per a tota la família, i per 
a mi especialment, ha estat una gran 
alegria comprovar que després de 
tants anys en Ramon ha estat recor-
dat amb tant d’afecte i li han dedicat 

Bufa el vent avui amb força.
Entre els núvols designa l’ hivern.

Aquest vent virtuós, glaça,
és ara, el mestre del cel.

Juga a escacs entre els arbres,
al taulell del firmament,

i atordeix amb manies l’aire,
al món subtil dels pensaments.

El vent parla, narra històries,
que no es poden justificar;

fets bonics que treuen cabòries,
fets tristos i malaurats.

Mentrestant el sol canta,
la lluna el va empenyent.
Els estels ballen la dansa,
la terra viu, sota d’ells !

M. Carme Ariza

Bufa el vent
El meu racó

Canvi d’any. Ens acomiadem d’un 2020 que, dels molts 
adjectius que se li poden adjudicar, memorable seria segu-
rament l’unànimement més encertat i benigne. Però com 
compendiar-lo? D’entre la multitud de conflictes i esdeve-
niments amb què ens ha delectat globalment, faré de ca-
pità obvi destacant que és l’any de la pandèmia; marcat 
per l’etapa de confinament. L’any d’una espècie de pausa 
forçosa i replantejament; d’incòmoda demostració que l’es-
tabilitat que donem per feta potser en realitat és fràgil. 
Estat d’alarma, punt d’inflexió i situació de risc i prova, 
que ha obligat a reinventar la manera en què interactuem 
i procedim i a la vegada ha qüestionat no només aspectes 
com la nostra seguretat, sinó també el pes de la balança 
entre l’egoisme i desig individual respecte la consciència i 
responsabilitat cívica. És quelcom altament personal i està 
clar que cadascú l’ha experimentat de manera diferent i 

amb una visió única; però sense pretendre generalitzar, 
aquest any també ha brindat una irònica oportunitat de 
creixement i aprenentatge; fins i tot amb la possibilitat de 
reconnexió amb el que és important, amb allò que es con-
sidera veritablement essencial. Perquè sí, en certa mane-
ra aquest any, com gairebé qualsevol crisi, ha esquerdat la 
frivolitat, o almenys l’ha assenyalat, posant-la en evidència. 
Però eh, per fi s’ha acabat! Adéu al maleït 2020. Hola, 
2021. Quasi com si la diferència d’un sol dígit hagués de 
tenir un implícit component esperançador. Hi ha brots 
verds, és veritat. L’esperada vacuna ja ha arribat. Però 
la incertesa segueix present. I malgrat la voluntat de vo-
ler adoptar una postura optimista, és difícil concebre que 
aquest any distarà molt de l’anterior. 

Pol Esteba Masjuan

Raciocini

2020: Temporada 2?

tant d’esforç organitzant aquesta ex-
posició en memòria seva.

Els que el van conèixer saben que 
no era amic d’afalacs ni reconeixe-
ments, però aquest record l’hauria 
omplert d’alegria. Dibuixar era la seva 
felicitat, sobretot dibuixar allò que co-
neixia i estimava, com Cassà, Girona i 
el seu Pirineu aragonès. Ens ha deixat 
molts dibuixos i diversos llibres plens 
de paisatges, pobles, esglésies i ca-
ses que recorria amb amor, tractant 
de recollir la seva essència i, fins i tot, 
intentant millorar amb la seva ploma 
allò que el temps i els homes havien 
envellit o destruït perquè tot tornés a 
tenir la seva identitat.

El meu dolor avui és no poder estar 
amb vosaltres (la covid-19 m’ho im-
pedeix) i poder donar-vos les gràcies 
personalment. També m’hauria agra-
dat saludar les persones de la meva 
generació, que com jo segueixen es-
tant aquí, i recordar temps de col•legi 
i joventut amb elles.

Salutacions afectuoses per a tots i 
Gràcies, Gràcies, Gràcies.

Maria Luz Prior/ Madrid, 11 -XII- 2020
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Diuen els lectors Opinió

 Els universitaris estem 
abandonats

Els universitaris som els més aban-
donats en aquesta pandèmia. Va co-
mençar el març de 2020, quan en 
haver de quedar-nos en cases, se’ns 
van cancel·lar les classes per un mes 
fins que es va saber com fer-ho per 
reprendre-ho. La formació va seguir 
de forma online. però amb grans de-
ficiències i poca efectivitat. Passat 
l’estiu vam començar aquest curs en 
metodologia “híbrida”, una setmana 
en línia i una altra presencial. però tot 

just una setmana després de comen-
çar, se’ns va canviar a docència virtu-
al únicament. Tan sols als estudiants 
universitaris, ni batxillerat, ni graus 
formatius ni màster. Només universi-
taris. Perquè al parer només podem 
emmalaltir i / o contagiar nosaltres. 
El súmmum ha estat quan, en algunes 
facultats, s’ha imposat als alumnes a 
realitzar els exàmens presencialment. 
Un cop més, se’ns suprimeixen les 
classes a causa del risc que suposem 
però després se’ns junta en classes 
de 60 persones, amb horaris super-
posats, sense distàncies de segure-
tat, havent d’agafar transport públic, 
fins en alguns casos creuant munici-

pis. Pot notar-se així la falta de com-
prensió, en la qual sembla que es pre-
fereixi vetllar perquè l’alumne no copiï, 
al fet que aprenguem. Malgrat aques-
ta realitat, també hi ha exemples po-
sitius de docents, però aquests es 
troben sota una direcció deficient. És 
per això que estem cansats d’aquesta 
inacció i incoherència per part de les 
universitats. No és un joc, ni una si-
mulació. Ens estem jugant els nostres 
títols i futurs, mentre sembla que el 
govern jugui a experimentar i culpar 
del que està succeint.

Laia Carreras Moreno

Economia d’estar per casa (121)

De pressupostos i bones 
intencions
Tal com vaig prometre m’he endinsat en el projecte 
de pressupostos generals de l’estat pel 2021. Hi ha 
feina, però alguna cosa se’n pot treure.

D’entrada estan disposats a gastar-se més de mig 
bilió d’euros, (554.000 milions), però resulta que no-
més se’n recaptaran (amb sort) 324.000 milions, és 
a dir: queda un “forat” de 230.000 milions, res, qua-
tre quartos mal comptats.

Se suposa que les emissions de deute públic ajuda-
ran a tapar aquest dèficit, realment monumental. Les 
previsions del Gobierno de España preveien un dèficit 
de l’11,3 % del PIB.

A mi no em surten els números, però caldrà arribar a 
final de l’exercici per veure si ho han encertat. És clar que 
el pressupost és això: un pressupost. Vol dir que si cal, no 
es fan determinades despeses o inversions, o hi ha sort i 
entren més diners de què es pensaven, per acabar fent si 
fa no fa el percentatge previst.

I ara farem una petita tria de les cireretes que adornen 
el pastís, i que si més no, ens poden alegrar el dia.

En el capítol d’ingressos, els impostos directes previstos 
són 70.200 milions d’euros dels quals:

Per IRPF 44.000 milions d’euros.
Impost de societats 21.700 milions d’euros
Impost sobre el patrimoni 59 milions d’euros.
S’aprecia clarament que la càrrega important ho és so-

bre els rendiments del treball, que doblen els de les socie-
tats. I ja no diguem la ridícula participació de l’impost sobre 
el patrimoni. És clar doncs que és un país de “currantes” 
pobres.

Pel que fa als impostos indirectes, 36.000 milions cor-
responen a l’IVA

Pels “vicis” dels ciutadans esperen recaptar 359 milions.
Per les begudes alcohòliques 135 milions
Per l’impost a la cervesa.
El tabac aporta 2.854 milions.
Per omplir el dipòsit ens hi deixarem 4.813 milions.
Tot plegat 51.479 milions en impostos indirectes. Sem-

pre que el consum es mantingui en els nivells previstos.
Un altre capítol curiós són els ingressos pel deute de les 

comunitats autònomes. El conegut FLA; esperen recaptar 
1.288 milions en concepte d’interessos. Sort que ens fan 
un favor en deixar-nos els nostres diners!!

I ara les despeses. Això sí que és la loteria de Nadal, i 
com sempre diuen, està molt ben repartida. Veieu:

La Casa del Rey, s’endú 8,4 milions d’Euros.
El Defensor del Pueblo 17,5 milions
El Senat 58,3 milions, dels quals 24 milions són per a 

“Sus Señorias”
El Congrés dels Diputats 97,1 milions, dels quals 31 

milions són per als diputats
El Tribunal constitucional 26,5 milions
El Consejo de Estado 13,0 milions
El CNI (la intel·ligència) 300 milions
Això és el que en podríem dir la” pedregada”.
Els premis grossos se’ls enduen els ministeris de Defen-

sa i Interior: 10.863 milions i 9.855 milions, per alimentar 
154.727 militars, 80.786 policies i 76.846 guàrdies ci-
vils. Amb l’afegit d’una inversió plurianual de 41.762 mili-
ons en material de guerra, és a dir tancs, avions, míssils, 
vaixells, tira pedres i espases de fusta. Ah! Hi ha una parti-
da de 15.000 euros per a “compra de ganado”. És evident 
que la cavalleria surt més barata.

El mes vinent parlarem de la “morralla” de les inversions 
que toquen a Catalunya.

Sr. Rufián posi’s les ulleres, perquè els 2.300 milions 
que li han promès, no surten per enlloc.

Bon Any nou

J. H. 
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Opinió Diuen els lectors
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La nau pilotada per l’astronauta Jordi Mayor cau a prop 
d’una resclosa d’un planeta desconegut l’any 3978 dC, tal 
com marca el rellotge comprat a Can Bosch-Tort. En Jordi, 
un home d’uns quaranta anys, és l’únic supervivent de la 
tripulació. Tot i trobar-se a 320 anys llum de la Terra, el 
paisatge que l’envolta, format per pins, roures i suros, li 
recorda el massís de les Gavarres. Fins i tot veu un clap de 
trompetes de la mort a prop d’una bassa.

Fa molta calor. Baixa en direcció al pla situat a pocs qui-
lòmetres. Es fixa en una tomba a prop de la cuneta. Retira 
les pedres i descobreix el cos d’un goril·la vestit amb un 
uniforme militar. Mira al voltant: no hi ha ningú més. Con-
tinua el seu camí.

Pensa en la Maria Dolors. La va conèixer al laboratori del 
col·legi de les Escoles quan estudiaven 8è d’EGB. Ella es-
tava asseguda en un tamboret i observava les potes d’una 
granota mig viva en un microscopi, al costat de l’esque-
let que tothom anomenava Manolo. Ell intentava veure-li 
les cames, però no era possible a causa de l’uniforme de 
quadrets rosa i blanc i uns mitjons que li arribaven fins als 
genolls. Quan la noia va començar a desfilar en el grup de 
les Majorettes de l’APAEN, en formació semblant a la d’un 
exèrcit, les seves cuixes ja van poder ser visibles i el noi 
se’n va enamorar. 

Un vespre d’estiu, estaven escoltant Ràdio Saturn a prop 
de la Reliable mentre fosquejava. Ho recorda com si fos 
ara: el locutor anuncia que la Maria Dolors dedica al seu 
bon amic Jordi la cançó Fly Robin Fly. Ell, callat, li somriu i 
mira el cel estrellat. Quan acaba el programa, l’agafa de la 
mà l’acompanya fins a casa seva.

Es van casar un cop va tornar de la mili, i van anar a viu-
re en un pis de lloguer del carrer Xavier Carbó. Al principi, 
semblaven feliços: en Jordi feia de mecànic de cotxes a 
Can Domingo i la Maria Dolors estudiava la carrera de Bi-
ologia a Girona. Els agradava sortir a passejar fins a santa 
Pellaia i el diumenge de Rams, després de beneir la corona 
de llorer, compraven un tortell de massapà a Can Silvestre. 
Tothom li deia que la seva dona era una monada. S’hauria 
barallat amb qui fos si no podia estar al seu costat.

No van trigar en mostrar-se distants: en Jordi no accep-
tava que, amb el títol a la mà, ella treballés en una fundació 
de Riudellots dedicada a rescatar primats maltractats. La 

Maria Dolors va començar a fer pudor de bèstia i es va 
anar deixant, ni tan sols es depilava aquelles cuixes que 
l’havien fet tornar boig. Ara ell se sentia l’últim mico de la 
casa. Va decidir apuntar-se a un curs de Programació i 
robòtica creativa de la Sala Galà i, poc després, va trobar 
feina d’ajudant d’astronauta a Space X, l’empresa fundada 
pel propietari de TESLA. A punt d’enlairar-se cap a Mart, 
li va trucar per acomiadar-se definitivament. La secretària 
va haver d’insistir que no podia parlar amb ella perquè 
havia sortit a la captura d’un ximpanzé que s’havia escapat 
del recinte.

Arriba al pla. Veu uns homes i dones que mengen en un 
camp sembrat de blat de moro, i s’hi apropa. No li diuen 
res, tampoc no se’l miren. Porten posats uns parracs que 
els tapen les seves parts sexuals. El color i la textura de 
la tela li recorda uns banyadors de la INTUSA, l’empresa 
de punt en la qual hi treballava el seu pare fa molts anys. 
Els habitants d’aquí semblen humans, però el seu compor-
tament és del tot imprevisible i groller. Ell s’acosta a una 
salvatge que té bona planta i unes cames espectaculars, i 
es posa a la boca, famèlic, una panotxa.

De sobte, se sent el so d’un flabiol. Tots els individus es 
queden paralitzats de terror i, de seguida, comencen a 
córrer, desordenadament. Apareix una patrulla d’una vinte-
na de soldats muntats a cavall, els encerclen i els disparen 
amb els seus rifles. En Jordi s’amaga darrere un enorme 
surolí amb la noia. Des d’allà pot veure la cara d’un dels 
atacants: és un simi! El cementiri de cossos i més cos-
sos estesos entre les tiges rectes i llargues és esglaiador. 
Quan els agressors han desaparegut, agafa la mà d’ella i 
se’n van cap a una altra banda.

Caminen per terrenys llisos i de formes poligonals. El sol 
li ve de cara i l’enlluerna. Entreveu una construcció en la 
distància que li és familiar. Quan la té a davant, s’agenolla 
i es posa les mans al cap, sense deixar d’observar-la amb 
els ulls esbatanats i crida, cada cop amb més desespe-
ració, com si en aquest lloc del sistema solar ningú no el 
pogués sentir. Per fi ha entès que ha donat voltes i més 
voltes, que no ha deixat de circular en l’espai i en el temps, 
per acabar, per tornar, a la rotonda dels Taps.

Josep Ferrer Serra

Microrelats de cinema

El planeta dels simis
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De l’últim quadern Opinió

Apunts de l’últim quadern

També demà mateix; i ben segur que més temps. Però, 
si en som crítics –i potser quimèrics...-, ens ha d’agradar 
creure que fins algun dia i prou.

El camp comprès és el poble, amb un reguitzell d’induc-
tors. Això que n’anomenem el <poble>, del qual en formem 
part, que transcendeix en el temps i és estimable com el 
quid de l’existència, és també un ens que quan s’emfatitza 
en un procedir que li és propi o en una afecció que li cau 
bé, o sobretot que li han empestat greu, pot arribar a 
ser terrible, amb el ple sentit de la paraula. A part de les 
actituds laudatòries, dels  comportaments dignes i dels 
propicis a la comprensió, o bé per tenir-ne llàstima, o tal 
vegada fer-ne mofa, la història també el (ens) presenta 
amb traços de prepotència errats, molt greus, i fins i tot 
cruels, sempre per inducció o contaminació.

Oblidant expressament el temut i atrabiliari microbi ho-
micida d’aquest moment, comento trist que condeix fort 
l’altre virus no assassí però mortificador, propi de la polí-
tica espanyola i pla de la catalana; dos escaïments, on hi 
abunden els humans entestats i punyents que activen les 
seves febres, a fi d’enverinar-nos favorablement per allò 
que els instiga, i comptar-nos entre les despeses.

Dels intents, el més ufà és el de l’expresident acampat a 
Bèlgica. El gironí que deu entusiasmar els addictes, possi-
blement abundosos. Tot i que a diverses i alienes ànimes 
fortes, i a variats elements d’interès i d’intromissió en les 
polítiques de la península, hi podríem dedicar prolegòmens 
aproximats -a molts, al meu entendre-, avui (en aquests 
anys), el destacat seria el protagonista d’allà dalt, envoltat 
de certa validesa pels que hi creuen, el circumden i pro-
tegeixen. Deu ser difícil ajudar-lo de debò. La pregunta és 
com serà recordat (ja no va per a mi).

Cal repetir que es percep estesa aquesta afecció i afec-
tació de mirar de convèncer les multituds d’apreciacions 
variades, sovint incertes i que poden resultar xinxolles; ja 
siguin propulsades per la simple passió dels immersos, i 
no diem si es fa per ser algú, per figurar, passar a la his-
tòria, i naturalment cobrar-ne la funció. Segur que el propi 
interès mai no es pot descartar. Per contra, l’altre dia 
podíem llegir que un català savi, professor a Georgetown, 
està per la globalització i res de nacionalismes menuts. 

  Josep Colomer, nascut a Barcelona i coautor de “De-
mocracy & Globalization”, llibre de l’any per al Financial Ti-
mes, diu que l’independentisme català persegueix un ideal 
desfasat ja superat, clarament regressiu. Una obsessió 
d’aquí mateix incompresa a Europa. L’autor revalida amb 
els seus atributs allò pensat pel firmant. Aturem-nos-hi 
quan diu que la democràcia és el sistema menys dolent, 
però el més propens a pitjorar, i que un referèndum pot 
servir per a qüestions locals entre veïns, però no pas per 
configurar nacions.

El gran bé, l’ambició, la pretensió i la il·lusió del viure, ha 
d’abastar des d’allò més íntim, fins encaminar-lo àmplia-
ment cercant les utilitats i les possibilitats globals com fan 
els organismes multinacionals que des de fa temps es van 
creant paulatinament amb visió neta, arguments fondos i 
cada dia amb més notable funcionament.

En canvi, els –dit així, per criticar la llarga tradició- “na-
tionum politici” de la història i de cada lloc, sempre s’han 
demostrat exclusius i excloents, adversaris i tremebunds, 
fins les guerres cícliques. Tot més propi de l’home arcaic, 
que no tenia manera de moure’s de l’entorn on havia nas-
cut i es defensava dels desconeguts que l’envoltaven, per 

descomptat temibles o menyspreables homínids i hominoi-
des. Mils de segles després, també vol passar ara; mino-
ritzat, artificiós i d’una manera especial –ens hi trobem-, 
amb els polítics de pedestal petit que transiten per aquí i 
sentim com de família (ells i elles), potser imbuïts per un 
sentiment de veïnatge ben lloable, si aquest no fos supre-
matista i separador, a vegades fins invitar-nos a la sorna si 
apaguem la pena.

Ells, la gent dels càrrecs, l’elegida, la prominent i man-
datària en l’organització i la conducció socials, ens hauria 
de merèixer respecte i devoció, i sols ens els guanya de 
tant en tant. Passa una cosa semblant amb l’altra gent fa-
cultada que escriu als diaris i comenta les situacions. Una 
persistència en l’acordança i el reconeixement la valen sols 
els escollits. Els dots i els parers desmereixen sempre si hi 
falta una continuada exposició de solvent salubritat. 

Un dels comentadors ajustats i per tant preferits, el no-
tari López Burniol, referint-se fa poc a l’instant polític, als 
rectors de raça, tant als encimats i dominants com als 
pretendents en la pel·lícula viscuda aquests temps, els hi 
atribuïa tres ingrates característiques ben visibles i cone-
gudes: La desmesurada autoestima. El desdeny per l’ad-
versari. I a més, a Catalunya, la negació de la llei. Res 
plausible ni satisfactori i això últim un disbarat.

La pretensió, aquí, ha sigut esmentar una malesa que 
es nota o es revela en l’últim temps que em toca viure, 
o potser és una ja sabuda realitat intemporal. Però no... 
hi ha monyos, pintes i modals que són ben bé d’ara. Un 
període polític amb marro i més pestilència que aire pur; 
amb una ben mínima apel·lació a la intel·ligència benefac-
tora. Qui sap si ens podem animar amb algun recent indici 
esperançador...

Quan aparco el cervell i penso en els meus, en l’apreci-
ada gent coneguda i la meva terra, la petita història i els 
íntims records, el paisatge admirat i la vida que m’envolta, 
tot ben català i sentit amb passió, no descarto que el pla-
neta és molt gran. És quan sé bé que si em trobés a una 
altra part del món, o ara ja se m’escau millor a l’altre... i si 
algú d’allà em pregunta d’on vinc i qui soc, respondré, ama-
gant la dissort o la fortuna mai no sé si justificades o discu-
tibles: soc espanyol -dit en consciència, i fàcil d’entendre-.                                   

                          
                 

J. Barceló B.

Palmari avui
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Opinió La Veu dels Partits / ERC

El grup d’Esquerra Cassà està-
vem disposats a donar suport 
a aquests pressupostos, i vam 
fer un plantejament de mínims, 
que malauradament l’equip de 
govern no va entrar ni tan sols 
a intentar consensuar.

UNS PRESSUPOSTOS SEN-
SE PARTIDES ESPECÍFIQUES 
PER AJUDAR A LES PERSO-
NES, COMERÇOS, AUTÒ-
NOMS O ACTIVITATS ECO-
NÒMIQUES QUE HO ESTAN 
PASSANT PITJOR:

Amb un pressupost que creix 
4 milions d’euros respecte l’any 
anterior, no podem esperar a 
completar les accions per llui-
tar contra el efectes de la CO-
VID-19 en funció del tancament 
del 2020, cal que d’entrada es 
prevegin i es comprometin re-
cursos i accions amb capacitat 
d’incidir significativament amb 
aquelles persones i situacions 
que més ho requereixin, al costat dels 
autònoms, comerços i restauració.

LA NOSTRA PROPOSTA: POSAR 
CASSÀ I LA SEVA GENT AL CEN-
TRE, AMB VOLUNTAT DE CON-
SENS I AFRONTAR PLEGATS ELS 
REPTES: JxCAT I EL PSC NO S’HI 
VAN VOLER COMPROMETRE PER 
ESCRIT:

Amb una situació difícil com la que 
ens trobem vam proposar 6 punts de 
mínims per tal de poder consensuar el 
pressupost per l’any 2021:

1- Preveure recursos per la realitza-
ció de polítiques socials i de reactivació 
del comerç local. 

2- Recursos per la compra i reha-
bilitació d’immobles per destinar-los a 
lloguer social. 

3- Rebaixa del preu de la llar d’in-
fants, després que la Generalitat hagi 
augmentat un 50% la subvenció que 
paga a l’Ajuntament per la llar d’in-
fants, que aquests recursos es des-
comptin directament del que paguen 
les famílies. 

Amb la voluntat de poder seguir tre-
ballant conjuntament, per tal de con-
sensuar les actuacions i prioritats en 
àmbits que creiem clau per Cassà de 
la Selva vam proposar crear 3 grups 
de treball per compartir la informació i 
avançar en aquests temes: 

4- Tots coincidim que hi ha problema 
greu de neteja i gestió dels residus al 
nostre municipi, cal prendre decisions i 

cal avançar cap a la implementació del 
sistema de recollida de residus porta 
a porta. Per aquest motiu proposàvem 
crear un espai de treball on tots els 
grups puguem estar-ne informats i tre-
ballar conjuntament. 

5- El govern central, escoltant final-
ment la petició de tots els ajuntaments 
del país, ha decidit que es puguin uti-
litzar tots els romanents dels Ajunta-
ments per poder fer front a la crisi del 
Covid. Els romanents que es poden uti-
litzar a dia d’avui són fruit de la gestió 
econòmica dels exercicis anteriors i de 
tots els cassanencs i cassanenques. 
En aquest sentit proposàvem un espai 
per tal de prioritzar, consensuar i fer 
el seguiment de les diverses inversions 
que es duguin a terme amb aquests 
romanents. 

6- En darrer lloc proposàvem un es-
pai de treball per avançar amb el des-
plegament de les millores que preveu 
el pla de mobilitat a diversos punts del 
municipi, per tal de fer un municipi 
més segur i agradable.

La resposta dels grups de JxCat i el 
PSC va ser que no volien agafar cap 
compromís per escrit, compromisos 
que lluny de ser maximalistes eren 
molt bàsics i oberts en tot moment 
a parlar-ne i negociar, però els únics 
que vam fer propostes per intentar 
consensuar els pressupostos vam ser 
Esquerra Cassà, propostes que JxCat 
i el PSC van decidir descartar sense 
intentar ni consensuar-les.

UN PRESSUPOST QUE NO 
PRIORITZA, AMB UN FORT 
INCREMENT DE LA DESPE-
SA CORRENT I DE SOUS I 
SALARIS, INSOSTENIBLE A 
LLARG TERMINI:

L’increment de la despesa 
corrent de 400.000€ i les nò-
mines i salaris, amb 9 places 
noves, amb 400.000€ més 
d’increment en 2 anys s’han 
menjat tots els ingressos ordi-
naris. I per fer inversions s’han 
de finançar amb préstecs. Amb 
aquest pressupost es trenca la 
prudència, el rigor en la gestió 
pressupostària i la capacitat de 
finançar les inversions amb re-
cursos propis sense incremen-
tar el nivell d’endeutament, i això 
és molt perillós.

Aquest increment de la despe-
sa corrent i de les nòmines, es 
produeix perquè no es prioritza, 
i haurem de recórrer a préstecs 

ara i els propers anys per poder fer 
inversions si això no es soluciona.

I això es podrà fer perquè l’Ajunta-
ment de Cassà està actualment a un 
15% d’endeutament, després que el 
govern d’Esquerra va fer un esforç per 
reduir l’endeutament en més de 4 mili-
ons d’euros la passada legislatura.

PREVEU ENDEUTAR-SE 2 MILI-
ONS D’EUROS:

Ara aquest pressupost preveu de-
manar préstecs i endeutar-se per va-
lor de 2 milions d’euros en un sol any. 
Recordem que al llarg de la legislatura 
passada es va reduir en més de 4 mi-
lions d’euros l’endeutament.

Però el preocupant és que es finança 
mig milió d’euros d’inversions corrents 
amb el préstec, és a dir, aquest mig 
milió d’euros és inversió pràcticament 
fixa que hem de fer cada any, aques-
tes despeses són fixes i les finançarem 
amb préstecs. És pràcticament com 
pagar nòmines o rebuts de la llum amb 
préstecs, és molt poc prudent.

És preocupant que aquesta inversió 
que s’ha de fer cada any, per primer 
cop en molt de temps, es financi a 
través d’un préstec. Aquesta situació 
gràcies al sanejament de l’ajuntament 
es podrà aguantar un temps, però no 
manté el rigor en la gestió pressupos-
tari que havíem mantingut els darrers 
anys i és poc responsable.

ES DEMANA UN PRÈSTEC PER 
FINANÇAR DESPESES QUE S’HAN 

El pressupost de l’Ajuntament de Cassà no preveu 
recursos significatius i concrets per fer front als 

efectes de la covid-19 en matèria d’ajudes socials, 
als comerços, i la restauració
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La Veu dels Partits / ERC Opinió
DE FER RECURRENTMENT CADA 
ANY. PERDEM EL RIGOR I LA PRU-
DÈNCIA EN LA GESTIÓ ECONÒMI-
CA DE L’AJUNTAMENT:

Es finança amb préstec inversions 
que s’han de fer cada any de forma re-
current. Cal demanar un préstec per 
fer els pressupostos participatius, per 
fer les reparacions de les escoles o 
els edificis municipals que es fan cada 
any? És una mala notícia haver de 
demanar un préstec, per canviar els 
llums dels edificis, els panots de les vo-
reres, o per mobiliari dels edificis muni-
cipals, perquè vol dir que l’ajuntament 
ha perdut la capacitat de finançar amb 
els seus propis ingressos les necessi-
tats del dia a dia.

9 PLACES NOVES DE TREBALLA-
DORS, ENTRE ELLS UN TÈCNIC DE 
COMUNICACIÓ, LES TASQUES DEL 
QUAL TEÒRICAMENT LES HAU-
RIA D’ESTAR FENT EL CÀRREC DE 
CONFIANÇA:

Per altra banda és incomprensible, 
que si l’equip de govern va contractar 
un càrrec de confiança que té enco-
manades entre les seves funcions les 
tasques de comunicació, es pretengui 
contractar un nou tècnic de comuni-
cació que costarà 40.000€ més cada 
any a tots els cassanencs i cassanen-
ques, ja que vol dir que les tasques de 
comunicació necessàries actuals no 
s’estan duent a terme adequadament.

S’ACABA EL PROJECTE DE SO-
CIALITZACIÓ DE LLIBRES, L’ANTIC 
RECICLATEXT:

Creiem també un despropòsit l’eli-
minació del programa de socialització 
de llibres, un projecte que tenia el con-
sens de tota la comunitat escolar de 
primària, a qui anava dirigit. A banda 
d’ampliar els objectius del projecte, tal 
com demanava la comunitat educa-
tiva, per fer-los compatibles amb les 
noves eines pedagògiques, l’equip de 
govern ha decidit, sense haver dema-

nat el consens de tota la comunitat 
educativa (i òbviament del grup d’ERC), 
ampliar els objectius a les línies d’in-
fantil i d’ESO (quasi el doble d’alumnes) 
sense posar-hi gaires més recursos. 

No estem en contra que s’hi afegei-
xin nous cursos i nous centres sem-
pre que s’hi puguin posar els recursos 
per mantenir, com a mínim, la mateixa 
ajuda que les famílies estan rebent ac-
tualment. Tal com s’ha plantejat s’ha 
reduït quasi a la meitat l’ajuda que les 
famílies rebran i, mirat en la seva glo-
balitat, s’han reduït sensiblement les 
quantitats globals que arribaran a les 
escoles públiques.

En un projecte que era fruït d’un am-
pli consens i que calia anar adaptant 
a la realitat educativa de cada escola, 
però que garantia que tots els nens i 
nenes de primària de les escoles de 
Cassà tinguessin una ajuda que cobria 
una part dels materials necessaris.

Per altra banda tampoc podem 
compartir que algunes partides d’aju-
des socials com les referides al servei 
d’acollida, a les ajudes d’urgència soci-
al o les d’ajudes socioeducatives no no-
més no creixin, si no que disminueixin 
o desapareguin. Amb un increment del 
pressupost de l’Ajuntament de 4 mili-
ons d’euros no podem entendre com 
amb una situació com l’actual aques-
tes partides disminueixin o no se’n pre-
vegin de noves per atendre les neces-
sitats de la ciutadania.

Per aquests motius el grup d’Es-
querra Cassà vam votar en contra del 
pressupost proposat per l’equip de go-
vern, malgrat tot, i com sempre hem 
exposat, seguirem treballant perquè 
l’ajuntament atengui les necessitats de 
la ciutadania i estigui al costat dels qui 
ho necessitin.

TOTS A LES URNES!
Al llarg dels propers mesos tornarem 
a estar citats a les urnes per escollir 

els nostres representants al Parla-
ment de Catalunya. Desitgem que la 
situació sanitària permeti fer-ho i cri-
dem a tota la ciutadania en exercir el 
seu dret a vot.

La situació econòmica i social fa im-
prescindible abordar els reptes que 
tenim com a país, en matèria social, 
econòmica, sanitària, cultural i medi-
ambiental per tal que no es repeteixin 
els mateixos errors que en la passa-
da crisi del 2008. No podem tornar 
sortir d’aquesta crisi a base de reta-
llades, cal fer-ho amb més recursos, 
potenciant l’economia catalana, gene-
rant llocs de treball i assegurant uns 
serveis públics de qualitat.

Al mateix temps que seguim avan-
çant cap a la República Catalana, i 
això com ho farem? Cal que per pri-
mera vegada aconseguim superar 
el 50% de vots independentistes en 
unes eleccions, cosa que encara no 
hem aconseguit mai i mantenir-ho en 
el temps. Això ens permetrà mantenir 
un govern independentista per poder 
pressionar i exigir amb més possibili-
tats d’èxit una resolució política al con-
flicte català i ens donarà més força a 
nivell internacional. 

El nostre projecte és molt clar: 
Feina, Família, Escola i Salut per a 
tothom en una República Catalana 
justa i neta de corrupció.

Aquestes properes eleccions, ens 
jugarem una involució amb un PSOE al 
capdavant del govern de la Generalitat 
o tenyir el país novament de groc, per 
una sortida de la crisi sense retalla-
des, la millora dels serveis públics i 
seguir a pas ferm cap a la República 
Catalana.

Amb totes les mesures de preven-
ció que calguin, tots a les urnes!

Secció Local d’Esquerra Cassà de la 
Selva
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Cassà al dia Ple Municipal

El ple del mes de desembre tradicio-
nalment és el més important de l’any, 
ja que en els darrers temps és aquell 
en el que s’aprova el pressupost de 
l’any següent i conseqüentment, les 
polítiques dels propers dotze mesos 
a la vida municipal. També sol ser el 
ple en el que l’oposició aprofita per 
presentar projectes alternatius o les 
crítiques a les propostes del govern 
de torn. 

Enguany van passar les dues coses, 
però des de l’oposició d’ERC es va 
explicar que s’havien ofert a situació 
diferents, ja que estaven disposats 
pactar uns pressupostos consensu-
ats amb l’equip de govern (JxC i PSC) 
si bé calia que es respectessin sis 
punts mínims, entre els quals, espe-
cificar ajust concrets pels afectats 
per la pandèmia, rebaixar la quota de 
la llar d’infants o crear un grups de 
treball sobre temes concrets. No hi 
va haver acord i els vuit regidors de 
l’oposició van votar en contra del pres-
supost per al 2021 en el que no hi 
ha cap partida específica per a lluitar 
contra la pandèmia però sí un com-
promís ferm de l’equip de govern de 
destinar-hi recursos amb el romanent 
del 2020 i el fons de contingència.

S’INCORPORARÀ UN TÈCNIC DE 
COMUNICACIÓ
Abans del debat sobre el pressupost 
en el ple també es va aprovar la plan-
tilla de personal per al 2021 a l’Ajun-
tament que constarà de 109 places: 
49 funcionaris, un personal eventual i 

Al 2021 els nombres municipals creixen fins als 14,5M €

ERC reclama accions concretes 
contra la covid-19 al pressupost

de 59 de personal laboral. A l’entitat 
Gestió de Serveis Municipals s’inclou 
el personal de la piscina municipal 
amb 26 persones adscrites. Per a 
l’any que ve es preveu activar algunes 
places com ara la d’un enginyer, un/a 
tècnic de comunicació, un/a arqui-
tecte tècnic, tres administratius (edu-
cació, promoció econòmica i urbanis-
me), una educadora de la llar d’infants 

Els nostres serveis:
Serveis a particulars
Serveis a empreses
Tramitació de paquets
Recollides urgents
Servei sanitari (trasllats a geriàtrics, CAP, 
hospital, diàlisi, mútues. . . ) i recollida a 
laboratoris amb servei urgent
Servei turístic

Serveis de gestions (gestories, bancs. . . ) i diversos pel poble

i dos conserges (per a la zona esporti-
va i Can Trinxeria).

La proposta de l’equip de govern 
va topar també amb l’oposició que 
va començar recordant que durant 
la campanya electoral -divuit mesos 
abans- des dels actuals governants 
s’hagués dit que hi havia massa treba-
lladors a l’Ajuntament i ara es decidís 
ampliar la plantilla; especialment es 
va fer incís en el cas de la tècnica de 
comunicació, ja que durant els anteri-
ors quatre anys havia estat una figura 
discutida a l’organigrama municipal; a 
més des de l’oposició es va recordar 
que el càrrec de confiança de l’actual 
govern (el número dos de la llista del 
PSC) havia estat contractada precisa-
ment per complir les funcions de cap 
de comunicació. 

En aquest sentit, des d’Esquerra, 
Pau Presas va dir que no estaven 
d’acord que es creés una plaça de 
comunicació, ja que hi havia un càr-
rec de confiança que hauria de fer 
aquesta feina: “ens preguntem què 
fa aquest càrrec de confiança si cal 
contractar un tècnic de comunicació 
a més a més, que costarà 40.000€ 
cada any”. Presas va criticar les er-
rades que s’havien produït en l’àrea 

Captura de pantalla de la sessió telemàtica del ple de desembre (foto: Ajuntament de Cassà).
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Ple Municipal Cassà al dia
de comunicació local i també va posar 
en dubte l’eficàcia del pla de comuni-
cació “que només ens han passat fa 
una setmana”. Per això Esquerra es 
va abstenir en aquest punt tot i reco-
nèixer que hi havia algunes places que 
calia cobrir.

Marià Montsunyer des del PSC, per 
entendre’s al·ludit per les dimensions 
de la plantilla municipal va dir que a la 
campanya es diuen coses “i hi ha gent 
que encara les diu”. 

Per la seva banda l’alcalde, Robert 
Mundet va recordar que la funció de 
l’assessor no era la de fer de tècnic 
i que amb aquesta decisió es podrà 
donar molt bona resposta a una àrea 
“que anem trampejant com podem”. 
Mundet va destacar també les neces-
sitats de les altres àrees especialment 
els serveis d’urbanisme i el de promo-
ció econòmica perquè cal consolidar 
l’àrea i posar-hi un tècnic com cal en 
comptes d’un ADL, com fins ara.

El portaveu d’ERC, Martí Vallès, va 
afirmar que estaven d’acord en la 
majoria de tècnics incorporats a la 
plantilla però pel que fa al tema de co-
municació va recordar que de les 11 
funcions que es van donar a l’asses-
sor, vuit són de comunicació (interna 
i externa), segons la informació faci-
litada pel mateix govern, per la qual 
cosa no s’entén que ara calgui una 
altra persona.

Relació de temes tractats en el ple del mes de desembre, celebrat tele-
màticament el dia 22 de desembre:

1. Aprovació de l’acte del Ple municipal de 26/11/2020, sessió telemà-
tica. S’aprova per unanimitat.

2. Retre compte dels decrets d’alcaldia núm. 2020/2184 a 2020/2390. 
Es dona compte.

3. Aprovació de la plantilla de l’Ajuntament de Cassà de la Selva i de l’enti-
tat mercantil Gestió de Serveis Municipals Cassà S.L. per a l’exercici 2021. 
Aprovada per nou vots a favor (JxC i PSC) i vuit abstencions

4. Aprovació de la relació de llocs de treball de l’Ajuntament de Cassà de 
la Selva i de l’entitat mercantil Gestió de Serveis Municipals per a l’exercici 
2021. Aprovada per nou vots a favor (JxC i PSC) i vuit abstencions

5. Aprovació inicial del pressupost general de l’Ajuntament de Cassà de la 
Selva per a l’exercici 2021. Aprovada per nou vots a favor (JxC i PSC) 
i vuit en contra (ERC)

6. Regularització dels preus del contracte de recollida i transport de resi-
dus i neteja viària de SELSA per l’anualitat 2021. S’aprova per unanimitat.

7. Aprovació inicial del projecte executiu per a la urbanització dels carrers 
de La Indústria i de La Bisbal, al nucli antic, i a l’annex de millores. Aprova-
da per unanimitat.

8. Aprovació inicial del projecte executiu per l’endegament del Torrent de 
pas entre els carrers de La Via i del Pla de l’Estany. Aprovada per unani-
mitat.

9. Informes d’alcaldia i regidors
10. Precs i Preguntes

Els temes del ple del 
mes de desembre
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Cassà al dia Ple Municipal

MÉS DE DOS MILIONS EN 
INVERSIONS
A l’hora de presentar el pressupost 
per al 2021 el regidor d’hisenda, 
Joan Ignasi Gispert va exposar que a 
grans trets, es consolida l’estructura 
municipal amb una plantilla equilibra-
da, es preveuen una sèrie de mesu-
res per estimular l’economia local i 
ajudar a les famílies afectades per la 
COVID-19, es projecten una sèrie d’in-
versions netes per valor de més de 
2.100.000 € i s’estableixen les me-
sures d’estabilitat pressupostaria. El 
pressupost creix de 10 a 14 milions 
perquè la Residència Geriàtrica deixa 
de tenir pressupost propi, en haver-se 
passat la gestió a Sumar; es preveu 
un increment del 5,5% les despe-
ses de personal i que els pressupos-
tos participatius passin de 60.000 
a 80.000€. En global el pressupost 
per al 2021 serà de 14.421.900€ 
amb un creixement del 32,78% res-
pecte al de l’any anterior (que va ser 
de 10.861.374€). La rati del deute 
viu atenent als 2 milions d’euros de 
préstecs que es volen demanar pas-
sarà del 15,85% (31/XII/2020) a al 
28,55% (31/XII/2021). En aquest 
sentit el regidor va dir que s’havia 
acudit a cercar finançament aliè per 
alliberar recursos per la gestió de 
l’Ajuntament. En relació a això, des 
d’ERC, Pau Presas va afirmar que 
“aquest pressupost suposa un canvi 
en el rigor en la gestió pressupostària 
que ens havíem imposat per tal de no 
tornar a acabar amb nivells de deute 
elevats”.

I ho va considerar una contradic-
ció respecte el que el grup de Jx-
Cat havia manifestat diverses que el 
preocupa, ja que “és un canvi en el 
model d’elaboració dels pressupostos 
respecte crec els últims 8 o 9 anys 
de l’ajuntament” i va recordar que “el 
preocupant és que es finança mig mi-
lió d’euros d’inversions corrents amb 
el préstec, és a dir, aquest mig milió 
d’euros és inversió pràcticament fixe 
que hem de fer cada any”.

Presas va reconèixer que amb la 
pandèmia estem vivint una greu crisi 
que genera greus perjudicis als cas-
sanencs però que l’Ajuntament gau-
deix d’una bona situació econòmica i 
que amb la voluntat de consensuar 
van establir sis punts mínims amb els 
quals confiaven que l’equip de govern 
hi estaria d’acord: 

Implementar recursos per ajudes 
socials i reactivació econòmica i co-
mercials locals; activar una partida de 
60.000 euros per compra i rehabilita-
ció d’habitatges municipals; atès l’in-
crement de la subvenció del 50% de 
la Generalitat per la llar d’infants, que 
es redueixin les tarifes de les famílies 
(138 euros menys al mes). Creació 
de tres grups de treball per a temes 

en els que hi podien estar d’acord tots 
els grups: Evolució de la implantació 
de la recollida de residus porta a por-
ta; consensuar les inversions que es 
facin aplicant els romanents d’exerci-
cis anteriors; i la implementació del 
pla de mobilitat.

Martí Vallès va fer incidència que els 
pressupostos no reflectien la situació 
de crisi provocada per la pandèmia 
que des d’ERC consideraven que hau-
ria de ser una prioritat; per això de-
manaven que quedés reflectida en el 
pressupost una quantitat significativa 
com a compromís i calia crear parti-
des específiques. A més van recordar 
que el fons de contingència passava 
de 200.000 a 75.000 € i des d’ERC 
creien que la quantitat hauria de ser 
més important.

Des del PSC, Marià Montsunyer 
va dir que els pressupostos no eren 
conservadora ni covards sinó valents 
i optimistes, i que incorporaven una 
aposta social i ajudes directes a les 
persones que pateixen per la pandè-
mia per reactivar la societat de Cassà 
i l’economia local. 

Des de l’alcaldia, Robert Mundet 
va resumir que el pressupost és una 
eina de govern “però es un pressu-
post, una aproximació, no una realitat 
i cal tenir-ho en compte a l’hora de 
fer alguns comentaris”. L’alcalde va 
recordar que es partia d’una situació 
de deute molt bona que els permetria 
afrontar un 21 amb molt de coratge, 
valentia i seguretat. Va insistir que el 
2021 posarien sobre la taula mesu-
res anticrisi per lluitar contra la pan-
dèmia per ajudar veïns i veïnes i que 
amb el nou pressupost es consolida-
ven les àrees, ja que algunes havien 
quedat coixes.

Finalment va obrir la possibilitat de 
parlar amb l’oposició per aplicar les 
partides necessàries per mirar en 
el futur i aplicar els romanents a les 
qüestions més necessàries per al po-
ble.

Finalment des d’ERC van insistir en 
què els acords als quals es volgués 
arribar anirà bé que es posessin per 
escrit, ja que ells havien tingut més 
voluntat de diàleg i no s’havia arribat 
a port, però continuaven disposats a 
parlar-ne.

ES REPRÈN EL PLA DE MILLORA 
DEL NUCLI ANTIC
El ple de desembre també va aprovar 
dos projectes que figuren en el pro-
grama d’inversions del 2021; un és 
el projecte d’urbanització dels carrers 
Indústria i la Bisbal, que continuen 
amb el pla de millora del barri vell. 
Segons va informar el regidor d’urba-
nisme, Christian Cortés, el projecte 
d’urbanització dels carrers Indústria i 
La Bisbal és una obra necessària per 
la millora dels serveis que passen per 
aquests carrers i tanmateix, tindran 
un impacte significatiu en el condicio-
nament i urbanització d’aquesta zona 
cèntrica del poble amb un pressupost 
global de 621.768,45 €.

L’altre projecte aprovat va ser l’en-
degament del Torrent de pas entre els 
carrers De La Via i Del Pla de l’Estany 
que té un pressupost de 514.850,50 
€ i comptarà amb les subvencions del 
Pla únic d’obres i serveis de Catalunya 
(PUOSC) i de l’Agència Catalana de 
l’Aigua (ACA).

Després dels habituals informes de 
l’equip de govern i de les preguntes 
dels regidors de l’oposició, el ple va 
acabar amb una inusual intervenció 
de cada un dels tres caps de llista que 
van fer balanç de l’any que s’acabava i 
expressaven desitjos per al 2021

Martí Vallès va tenir un record per 
als treballadors del Geriàtric de Cassà 
que durant els dies de pandèmia s’han 
exposat per donar el millor servei als re-
sidents i per als presos i preses polítics 
que pateixen la repressió de l’estat que 
qualificà d’ increïble i detestable.

Marià Montsunyer va posar incís en 
la tasca dels treballadors municipals 
per afrontar la situació provocada per 
“la maleïda pandèmia” i va destacar 
la tasca feta per afrontar la situació 
d’urgència tant des dels treballadors 
municipals com des de la regidoria de 
serveis socials. Va acabar desitjant 
bones festes als regidors de l’oposi-
ció, ja que encara que “som diferents, 
també som força iguals”.

Finalment, l’alcalde, Robert Mun-
det, va valorar l’any 2020 començant 
pel temporal el Glòria i després amb la 
pandèmia, reconeixent que “mai ens 
havíem pensat que ens trobaríem una 
cosa així” que evidenciava la fragilitat 
de la nostra societat.

Mundet va tenir un record a les 
víctimes mortals ocasionades per la 
covid-19 i va insistir que malgrat les 
adversitats calia continuar treballant 
per un futur millor

Va acabar el darrer ple de l’any –
també telemàtic- desitjant a tothom 
unes bones festes amb l’esperança i 
el convenciment que “l’esforç d’aquest 
any no serà endebades i servirà per 
fer un món millor”.

Joan Carles Codolà
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Ja deia el mes passat que els plens telemàtics són compli-
cats i que no acaben de rutllar a la perfecció. Els proble-
mes de connexió o d’habilitat dels usuaris no desapareixen 
amb els mesos i en aquesta nova sessió del mes de de-
sembre va tornar a ser el mateix.

En aquest cas els problemes més greus els va tenir el re-
gidor d’urbanisme Christian Cortés que es veu que s’havia 
preparat un power point molt interessant sobre les obres 
que s’havien de fer al carrer de la Indústria i de la Bisbal 
i que no es va acabar de veure. Primer en el carrer de la 
Indústria es veu que no es movia de la pantalla inicial i des 
de l’oposició li van dir que alguna cosa fallava. Les instruc-
cions de diferents regidors sobre el que havia de fer van 
permetre el grau de domini del zoom (o sigui quina sigui 
l’aplicació que fan servir) dels altres companys fins que va 
aconseguir que es veiés força bé. En el power point del 
carrer de la Bisbal es veu que la cosa ja va anar pel pedre-
gar i el mateix regidor va deixar-ho córrer.

Però és clar, quin sentit tenen aquestes presentacions i 
aquests gràfics i dibuixos si no hi ha ningú –fora dels regi-
dors- que els vegi? Cal tenir present que sense públic qui 
vulgui segur el ple ho ha de fer per ràdio i el que no pot ser 
és que el regidor que parli vagi passant pantalles donant 
per entès que els ciutadans saben de què està parlant per-
què no ho veuen. I això és força frustrant pel que intenta 
seguir el ple.

Penseu per exemple que el regidor d’hisenda va presen-
tar els pressupostos sense dir la xifra final d’ingressos i/o 
despeses i va parlar de les diferents partides, però no 
va dir l’import global; sort que des de l’oposició van expli-
car-ho i vam saber que seria de gairebé 14 milions i mig; 
però no costava tant d’explicar-ho; però hom suposa que 
ho devia ensenyar per pantalla i es va donar per fet.

Un altre problema és que en sessions telemàtiques no-
més pot parlar una persona cada cop i el debat o la con-
versa entre dos és força complicat de fer i d’entendre. Per 
això quan es va obrir un debat entre la regidora de govern 
Carla Matilla i el regidor de l’oposició Joan Cañigueral va 
semblar com si no s’acabessin d’entendre entre el que 
deia un i l’altre. La regidora de govern es queixava que 
des de l’oposició recordessin que quan les tornes estaven 
canviades, des de l’oposició (el PDECAT en aquell temps) 
es demanés quan costava l’enllumenat de Nadal i que per 
això ara ERC ho demanava al nou equip de govern. 

Recordo que la discussió que va haver-hi fa uns anys pel 
cost de l’arbre de Nadal va ser també llarga; va ser difícil 
d’arribar a escatir el cost de l’arbre que es va anar pagant 
amb els anys; ara es veu que també costarà saber el cost 
de les il·luminaries perquè la regidora no se’n recordava i 
no tenia les factures a l’abast. Esperem sentir-ho al proper 
ple i treure l’entrellat de quan costen aquests llums de Na-
dal, un debat en el que qualsevol pot opinar si és massa o 
poc... I més aquest any que a les deu tothom està tancat 
a casa i se’n pot gaudir poca estona.

I, només faltaria, el debat estel·lar de la nit va ser el del 
tècnic de comunicació que contractarà el consistori; des-
prés de totes les crítiques que va rebre l’anterior govern 
d’ERC per haver posat aquest càrrec (en aquell cas un càr-
rec de confiança), després que en el debat preelectoral es 
tornés a blasmar aquesta figura.,.. el primer que va fer el 
nou govern municipal, fins i tot abans de prendre posses-
sió, va ser anunciar que hi hauria un càrrec de confiança 
que tindria entre les seves funcions les de cap de comuni-
cació. I recordem que es va dir que en relació a l’anterior 
figura del govern d’ERC en aquest cas calia tenir present 
que sortiria més rendible, ja que a més de comunicació 
faria altres coses.

Doncs bé no només hi ha un cap de comunicació sinó 
que a més necessiten un tècnic per fer la feina, ja que s’ha 
vist que no n’hi havia prou. L’alcalde va dir que el tècnic 
serviria per posar un mica d’ordre en el personal que actu-
alment està fent diverses funcions a l’àrea de comunicació, 
i que cal que es faci aquesta coordinació. 

Potser ara que es reactiva la plaça rescataran la pro-
posta de contractar el candidat del PSC de Sant Feliu de 
Guíxols...

I la primera feina que tindrà serà intentar posar ordre al 
canal de Telegram de la ràdio (que ve a ser el de l’Ajunta-
ment) perquè tal i com es van queixar des d’Esquerra es 
veu que s’hi pengen les entrevistes que es fan als regidors 
de l’equip de govern; però no s’anuncien les de l’oposició. 
I es veu que ja fa mesos que dura i van dir que ho arran-
jarien. L’endemà el Telegram de la ràdio va fer-se un fart 
d’enviar fins a set vegades seguides les mateixes notícies. 
Ara, l’entrevista amb el portaveu d’ERC no hi era. Potser sí 
que els cal amb urgència un tècnic. 

Joan Carles Codolà

Una mica en broma, però no tant

La distància dels plens telemàtics
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S’aprova el projecte de reforma 
dels carrers Indústria i la Bisbal
El ple del mes de desembre va aprovar el pro-
jecte de reforma del carrers Indústria i la Bisbal 
que està pressupostat en prop de 600.000€ 
i que s’inclou dins el pla de millora del nucli an-
tic. El regidor Christian Cortés va presentar el 
projecte remarcant els aspectes més impor-
tants de la reforma que afectarà aquests dos 
carrers

El projecte especifica que el carrer Indústria 
és un carrer amb poca amplada i variable, amb 
una traça poc rectilínia i amb edificis d’una al-
çada similar, tot això aconsella un tractament 
homogeni de la seva urbanització i a més a 
més, amb la voluntat de prioritzar els vianants, 
es determina la solució d’una plataforma única. 
Per aquesta raó es pavimentarà amb lloses de 
pedra de 30x20x10 en el sentit del través del 
carrer longitudinal.

El cas del carrer de la Bisbal presenta una 
forma estreta, però amb amplades variables, 
té traçat rectilini i amb pendent. La solució 
aportada per a aquest carrer és una platafor-
ma única, però en aquest cas, es diferencia els paviments 
de les voreres i de la calçada. A la zona de la vorera s’uti-
litzarà panot artificial acabat amb àrid rentat de 30x30x4 
mentre que la calçada es realitzarà amb aglomerat asfàl-
tic.

Aprofitant la re-urbanització d’aquests carrers s’actua-
rà sobre la xarxa d’aigua potable i se substituiran les ca-
nonades; pel que fa a la xarxa de sanejament s’aprofitarà 
per realitzar la xarxa separativa d’aigües pluvials i residuals 
Igualment, en el conjunt dels dos carrers es renovarà tota la 
senyalització i se substituirà l’enllumenat actual canviant les 
lluminàries que seran equipades amb làmpades LED millo-

        Diversos dibuixos del projecte que n’il·lustren les solucions adoptades.
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rant la seva eficiència i estalvi en el consum. També es subs-
tituirà tot el cablejat que actualment es aeri per les façanes 
per un de nou soterrat. Al carrer Indústria s’instal·laran el 
mateix model de llumeneres que a la resta del casc antic.

Com a millores al projecte s’inclou la prolongació de la 
vorera i aparcament del carrer de la Bisbal a la plaça de 
migdia. També es posarà un enllumenat de seguretat en el 
pas de vianants a lencreuament del carrer Marina amb els 
carrers Indústria i la Bisbal. 

Aprofitant les obres se soterraran les conduccions de 
llum, gas i altres serveis, que actualment són aèries, en 
els dos carrers.

CONDICIONS DE LA MOBILITAT.
La present reforma en la re-urbanització dels carrers de 
la Indústria i de La Bisbal, a banda de tenir la finalitat de 
modificar i actualitzar la urbanització actual, millorant-ne 
les infraestructures, els serveis i els paviments i acabats, 
vol també millorar-ne la mobilitat, assumint que no són 
carrers de connectivitat i/o de pas amb altres zones de 
la ciutat, sinó d’accés local per veïns, posant per davant la 
prioritat dels vianants respecte la dels vehicles.

Amb tal efecte, la nova urbanització haurà de crear les 
condicions perquè això es produeixi, minimitzant el pas de 
vehicles motoritzats als estrictament necessaris i, en qual-
sevol cas, prenent les mesures per reduir-ne la velocitat. 
Tot plegat, sense detreure l’accés necessari de veïns, a les 
persones amb mobilitat reduïda i la càrrega i descàrrega 
suficient per cobrir les activitats econòmiques.

L’estructura d’aquests carrers, de poca amplada i tortu-
osos, i amb la predominança pel pas de vehicles, que apro-
fita els eixamplaments per aparcar, ha condemnat l’espai 
dels vianants a voreres molt estretes i amb salts de nivell 
incomodes, que obliga a caminar per l’asfalt.

D’acord amb les actuacions anteriors, el present pro-
jecte no diferencia la secció configurant una plataforma 
única i, amb voluntat de limitar l’accés de vehicles a veïns, 
persones amb mobilitat reduïda i càrrega i descàrrega, 
dona la prioritat al vianant. El tractament dels paviments 
en general al conjunt dels dos carrers, serà amb platafor-
ma única, sense graons. Aquestes seguiran el pendent 
natural de cada carrer en sentit longitudinal, mentre que 
transversalment tindran, o bé un fondal a centre de via, 
o bé sengles punts baixos a costat i costat del paviment.

ARRANJAMENT DEL TORRENT DE PAS DEL 
POLÍGON INDUSTRIAL
El ple també va aprovar el projecte per l’endegament del 
torrent de pas entre els carrers de la Via i del Pla de l’Es-
tany, un treball que en el Pla Director d’aigües Pluvials de 
Cassà de la Selva ja s’exposava la necessitat d’endegar per 
tal de solucionar els problemes d’erosió de la llera i els ta-

lussos. Aquest projecte dissenya, descriu i valora les obres 
d’endegament necessàries seguint aquest pla.

En el Pla Director, ja es pot veure que algunes de les 
obres de drenatge del polígon industrial són insuficients i 
es recomana la seva substitució. Concretament, esmenta 
que les obres de drenatge dels carrers de la Via i del Pla 
de l’Estany són insuficients. 

En aquest pla s’ha seguit la mateixa solució constructiva 
del projecte de l’endegament del torrent del Pas entre el 
carrer del Pla de l’Estany i la carretera GI-65, per tal de ser 
coherents amb l’endegament aigües avall. 

La longitud total és de 233 m i l’amplada, tot i que és 
variable degut a l’existència de naus als dos marges, serà 
de 5 m. l’obra consisteix en fer un calaix de formigó armat 
“in situ”, amb murs laterals fins a una alçada de 2,0 m i la 
resta talús natural fins al límit de les finques urbanitzades 
mitjançant bioenginyeria.

Zones afectades pels projectes
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Cassà al dia Notícies

Comencen a 
administrar-se 
les vacunes 
contra 
la covid-19

Les eleccions al Parlament, el 30 de 
maig, Festa Major de Cassà

El 15 de gener la Generalitat va de-
cidir ajornar les eleccions catalanes, 
previstes per al 14 de febrer, fins al 
30 de maig; la situació de la pandè-
mia de Covid-19, les xifres de creixe-
ment de casos i d’ingressats a les UCI 
van fer prendre aquesta decisió amb 
el consens de bona part dels partits 
polítics parlamentaris, excepte el 
PSC-PSOE i Vox.

Així les eleccions catalanes coin-
cidiran amb el diumenge de la Festa 
Major de Cassà i si no hi ha canvis, 
es faran al pavelló polivalent, lloc on 
l’Ajuntament tenia previst instal·lar 
totes les meses electorals dels di-
ferents col·legis, com a mesura per 
disminuir la possibilitat de contagis 
de covid-19. Cas-improbable- que es 
pogués celebrar la Festa Major, les 
meses electorals estarien situades 
doncs a pocs metres de les barrakes 
i de l’espai d’oci nocturn..

Aquest ajornament va coincidir tam-
bé amb un creixement important del 
nombre de casos i dels índexs de risc 
al nostre poble. El 16 de gener l’índex 
continuava molt alt i s’elevava gairebé 
fins als 700 punts, el més alt en els 
darrers dos mesos. Segons dades del 
Departament de Salut de la Generali-
tat a més el dia 12 de gener, es van 
diagnosticar deu casos nous de covid 
a Cassà, nou homes i una dona, una 

de les xifres més elevades en un sol 
dia des que es van començar a fer 
els testos de detecció de la pandèmia. 
Només van enregistrar-se dades su-
periors el 2 de novembre, que se’n 
van detectar 18, i el 30 d’octubre, 
amb 13. Els casos d’aquesta setma-
na s’han confirmat amb testos d’antí-
gens. Set dels casos detectats eren 
membres d’una mateixa família cassa-
nenca que conviuen en un mateix ha-
bitatge i van quedar confinats. També 
es va confinar un grup de 32 alumnes 
de l’Institut de Cassà de la Selva, el 
primer grup escolar que es confinava 
des del 6 de desembre anterior.

PRIMERES VACUNACIONS ALS 
RESIDENTS DEL GERIÀTRIC
El dimecres 13 de gener van comen-
çar els processos de vacunació entre 
els residents al Geriàtric; bona part 
del personal sanitari del CAP de Cas-
sà ja havia rebut la primera dosi de 
vacuna.

En total es van administrar 105 
dosis a les persones usuàries de la 
Residència Geriàtrica Sant Josep de 
Cassà i també al personal sanitari i 
cuidadors/es del centre, en la prime-
ra de les dues dosis que hauran de 
rebre.

Un equip de l’Institut Català de Salut 
es va desplaçar fins al centre per ad-

ministrar la primera dosi de la vacuna 
a les persones usuàries de la residèn-
cia i als treballadors i treballadores. 
Aquell dia hi havia 56 residents, i 63 
treballadors/es entre el personal 
d’atenció directe i indirecte. L’adminis-
tració es va fer sota grans mesures 
de seguretat sanitàries, sense perme-
tre que els reporters gràfics pogues-
sin prendre’n imatges (les fotografies 
que acompanyen aquest article, a la 
pàgina següent) han estat facilitades 
per l’Ajuntament)

La vacuna que se subministrà, és 
la de Pfizer–BioNTech, que és la que 
està disponible actualment. La vacu-
nació va coincidir amb les proves PCR 
que es van fer als residents, i que ja 
estaven previstes segons el protocol 
del Departament en finalitzar el perí-
ode nadalenc. També ses van fer les 
proves als treballadors/es, que els hi 
fan setmanalment, combinant PCR i 
TAR (test ràpid d’antígens). Totes les 
proves del centre van sortir negati-
ves. Per administrar les vacunes, va 
caldre el consentiment conforme au-
toritzaven a rebre primera dosis de la 
vacuna.

Aquestes són les primeres vacunes 
que s’havien administrat a Cassà de la 
Selva, ja que els professionals del CAP 
Cassà es van desplaçar a Girona per 
rebre la seva vacuna.

Una infermera mostra la vacuna abans d’ad-
ministrar-ne a un pacient de la residència de 
Palau de Girona. Foto: Eduard Duran
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Seguint els protocols marcats pel 
Departament de Salut, la segona dosi 
de la vacuna serà administrada amb 
21 dies de diferència. L’objectiu de 
la vacunació és prevenir la malaltia i 
disminuir-ne la gravetat i mortalitat 
actual. 

Recordem que les primeres dosis 
de la vacuna van arribar a Catalunya 
el 27 de desembre. Degut a la dis-
ponibilitat gradual de les dosis, s’ha 
establert una prioritat dels grups de 
població a vacunar en cadascuna de 
les etapes establertes.

NOVES MESURES DE CONFINA-
MENT
A causa de l’empitjorament de la si-
tuació epidemiològica a Catalunya, el 
Procicat va aprovar una revisió de 
les mesures de prevenció i control vi-
gents que es van prorrogar fins al 17 
de gener. Aquestes limitacions afecta-
ven els horaris dels bars i restaurants 
i establia el confinament municipal. 

També especifica que les trobades fa-
miliars i/o socials no poden superar 
les sis persones, llevat que siguin con-
vivents, i no suposin la confluència de 
més de dues bombolles de convivèn-
cia i recomana que les trobades en 
espais tancats, incloent-hi els domici-

lis, es limitin tant com sigui possible 
i, en tot cas, fonamentalment a les 
visites a persones amb dependència 
o en situació de vulnerabilitat i que si-
guin sempre de la mateixa bombolla 
de convivència.
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A dalt, diversos moments de l’administració de 
vacunes a la Residència Geriàtrica Sant Josep; a 

la dreta, l’evolució de la pandèmia a Cassà. En 
la tercera onada (16 de gener) s’acosta als 700 

punts de risc.
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La Selva posa en marxa una 
línia d’embotits vegetals

Els productes Altervego s’elaboraran en una nova nau a Cassà

El director general i el gerent amb l’equip responsable del projecte. D’esquerra a dreta: Esther Inglés, 
Josep Vilanova, Xavier Albertí, Sònia Hurtado, Estefania Rubio i Xavier Solés.

L’empresa d’embotits LA SELVA, amb 
seu a Campllong, s’introdueix en el 
mercat de la xarcuteria vegetariana 
amb la seva nova marca ALTERVEGO, 
una aposta atrevida i original tant en 
el mercat nacional com internacional. 
Recentment l’empresa ha adquirit un 
solar de 18.000 m2, situats a Cassà 
de la Selva, on hi havia l’antiga fàbri-
ca Bernà, dels quals, 8.000 m2 està 
previst que es destinin al desenvolupa-
ment d’aquest projecte, presentat el 
14 de gener..

La nova marca compta amb una 
gamma de productes vegetals, creats 
per gaudir sense necessitat de renun-
ciar a la textura ni al sabor, ideals per 
a aquelles persones que desitgen eli-
minar o reduir el consum de carn en 
la seva dieta.

Entre les seves elaboracions cal des-
tacar: l’AlterBacon (el primer bacon 
d’origen vegetal, fumat amb fusta de 
faig, i amb la textura i sabor del bacon 
d’origen animal); l’AlterPavo (rodanxes 
de base vegetal estil gall d’indi elabo-
rades a base de soja, oli d’oliva i ou) 
i l’ AlterGrill (filet de base vegetal estil 
gall dindi, d’agradable textura i òptim 
perfil nutricional per a elaborar un plat 
equilibrat).

Segons ha informat l’empresa, AL-
TERVEGO és una aposta important de 
futur en l’incipient mercat del producte 

vegetarià, que està transformant els 
hàbits de consum, principalment de 
les noves generacions. Per a Xavier Al-
bertí, director general de La Selva, “Al-
tervego és una nova manera d’enten-
dre la xarcuteria. Hi hem posat moltes 
ganes perquè no volem que sigui un 
producte més sinó una nova línia de 
treball i de negoci que aporti a la soci-
etat un producte de base vegetal amb 
la qualitat de sabor i textura pròpia de 
la xarcuteria tradicional i de LA SELVA.

Actualment aquest projecte s’està 
desenvolupant en les pròpies instal-
lacions de Joaquim Albertí, S. A., si-

tuades a Campllong (Girona), on ja ha 
requerit d’una inversió propera al milió 
d’euros i en el futur es preveu que es 
traslladi a les naus de Cassà de la Sel-
va. 

La Selva, fundada el 1917, comp-
ta amb unes instal·lacions de més 
32.000 m2 situades a Campllong i 
una facturació anual que supera els 
80 milions d’euros. Al llarg de la seva 
història l’empresa remarca que sem-
pre s’ha mantingut fidel a la seva es-
sència: qualitat del producte, adapta-
ció a les necessitats del mercat i rigor 
en la seva labor quotidiana.

Dimarts, tancat per 
descans setmanal
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Mor un jove de 32 anys després 
de ser mossegat pel seu gos

La Policia Local va matar l’animal que era de raça perillosa

Comiat al jove en el tanatori de Girona i una imatge del lloc l’endemà dels fets; en primer terme es 
pot veure el collar de l’animal agressor.

Un jove de 32 anys, Estanis López Vi-
dal, va morir a primera hora del diu-
menge 10 de gener després que un 
gos de raça perillosa l’ataqués quan el 
passejava, a Cassà de la Selva dissab-
te al vespre. Els fets van passar pels 
volts de les nou del vespre al carrer 
Susvalls, prop d’on vivia el jove. Segons 
fonts properes al cas, la víctima estava 
passejant l’animal, que fa uns anys li 
havia donat un seu amic, quan el gos 
va atacar-lo i li va provocar ferides molt 
greus en un braç. Tot i els esforços 
per alliberar-se’n, l’animal no el deixava 
anar i per això el noi va poder alertar 
la seva mare i un veí en veure l’escena 
també va trucar a la Policia Local. Poc 
després s’hi van desplaçar i els agents 
locals, d’entrada, van disparar un 
tret amb la pistola de gas pebre al ca 
fins que van aconseguir que el deixés 
anar. Després li van posar el llaç però 
l’animal es va mostrar molt agressiu 
i davant el perill que ataqués de nou 
altres persones, el van abatre a trets. 
El Servei d’Emergències Mèdiques va 
atendre la víctima, que va patir un atac 
de cor. Van traslladar el ferit en estat 
crític fins a l’hospital Trueta, on l’ende-

mà al matí va morir.
El gos era de la raça Staffordshire 

Terrier, no estava registrat i no tenia 
xip. Els Mossos d’Esquadra considera-
ren que es tractava d’un fet accidental.

L’Ajuntament de Cassà de la Selva 
va decretar el diumenge dia de dol per 
la mort del veí. L’Estanis va ser enter-
rat el dijous, 14 de gener en una ce-
rimònia oficiada al tanatori de Girona.

Notícies Cassà al dia
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La portalada de l’antic hospital de 
Cassà,a la Residència Geriàtrica

Cassà al dia Notícies

Reconeixement als treballadors del Geriàtric

Membres del GREC, regidors i col·laboradors en la restauració, davant la portalada; a sota intervencions de l’alcalde, Robert Mundet i el president del 
Grup de Recerca i Estudis Cassanencs, Eduard Mestres. La part musical la van posar la Cristina i la Gemma.

La portalada que havia presidit l’antic hospital de pobres de 
Cassà, situat al carrer del Raval s’ha restaurat - 40 anys des-
prés que es tirés  a terra l’edifici primitiu-  i s’ha reinstal·lat a la 
porta de l’actual hospital, la Residència Geriàtrica Sant Josep. El 
diumenge, 17 de gener, es va inaugurar aquesta  portalada res-
taurada, en un acte que també fou un homenatge als residents 
i al personal sanitari de la Residència Geriàtrica per l’esforç fet 
en aquest temps de pandèmia.

La recuperació de l’antiga portalada  va ser fruit de la iniciativa 
del Grup de Recerca i Estudis Cassanencs (GREC) que fa uns me-
sos van demanar a l’Ajuntament que els autoritzes a fer gestions 
per  dignificar unes pedres que feia gairebé quaranta anys que 
eren al pati de Can Nadal. El 1991 quan es va tirar a terra l’edifici 
de l’antic hospital de Cassà, al carrer del Raval, es van preservar 
aquestes pedres amb l’objectiu de recuperar l’estructura de la 
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porta en un altre lloc. Tot i els intents 
que s’havien fet  de recuperar la porta-
lada, no s’havia aconseguit fer realitat, 
tal com van comentar la regidora de 
cultura dels anys 90, M. Dolors Saura 
i el president del GREC, Eduard Mes-
tres, que llavors era regidor d’Hisenda 
i recordava que en aquell moment “no 
tenien partida” per efectuar aques-
ta despesa. Fa quatre anys l’anterior 
govern municipal havia avançat en la 
recuperació de la portalada; però l’em-
presa que ho havia de fer va fer fallida 
i les peces van continuar al pati de Can 
Nadal fins que el GREC va implicar les 
empreses Xavier Alsina i Metall-lògic en 
el projecte i aconseguiren desencallar 
la recuperació de la portalada que es 

va instal·lar a l’entrada de la Residència 
Geriàtrica el mes de desembre passat

Durant l’acte va intervenir el regidor 
de la Residència, Marià Montsunyer, 
que va remarcar el simbolisme de la 
recuperació d’un element històric amb 
la voluntat que ha tingut el poble de 
Cassà al llarg dels anys de donar su-
port a la gent més necessitada.  L’al-
calde de Cassà, Robert Mundet va 
agrair la feina feta per tots els que 
havien col·laborat en la recuperació i 
va tenir un record i agraïment per als 
treballadors i residents del Geriàtric 
que durant aquest mesos de pandè-
mia  han estat els més vulnerables i 
dels que han patit més els efectes del 
coronavirus. Eduard Mestres va fer 

un repàs  a la història de l’hospital de 
Cassà –que té com a mínim 460 anys 
d’història- i les pedres recuperades 
de l’antic edifici del Raval. L’acte – que 
va tenir un acompanyament musical 
a càrrec de  Cristina Puig i Gemma 
Gonzàlez es va celebrar a l’aire lliure, 
a la Rambla 11 de setembre i amb 
mesures de seguretat sanitàries.

L’any 1685 l’antic Hospital, que ja 
existia l’any 1541 a la plaça Petita, es 
va traslladar al carrer Raval, d’on pro-
cedeix la portalada reconstruïda. Al 
costat de la portalada restaurada s’ha 
instal·lat un plafó que en resumeix el 
seu origen i significat.

Text: J.C.C. / Fotos: Eduard Duran

Un moment de l’acte 
inaugural de la portalada 
restaurada
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Enderroc del Reliable per acollir 
un supermercat BonPreu

Pol. Ind. El Carrilet
C/ Cerdanya, 4
17244 Cassà de la Selva
T 972 463 395 F 972 464 126
califred@califred.com
www.califred.com

A mitjans mes de desembre van co-
mençar van començar les obres d’en-
derrocament de les naus que restaven 
de l’antiga fàbrica Reliable, a l’entrada 
de Cassà venint de Caldes, a la cruïlla 
amb la Rambla 11 de setembre. Està 
previst que a partir de l’estiu d’enguany 
sigui la seu d’un supermercat de la 
xarxa BonPreu. Aquest supermercat 

ocuparà els terrenys de l’antiga fàbrica 
d’aglomerat negre, que posteriorment 
va acollir un establiment de productes 
de construcció. El centre comercial tin-
drà una superfície d’uns 2.200 metres 
quadrats i disposarà d’un aparcament 
soterrani en el mateix edifici.

El projecte d’obra també inclou l’am-
pliació de les voreres del passeig Fer-

rocarril i del carrer Germà Agustí, que 
seguiran la línia de la urbanització ac-
tual i es convertiran en un espai ampli 
i enjardinat. A la mateixa parcel·la hi 
haurà una zona verda i es mantindrà 
espai per aparcament públic.

L’enderrocament es va iniciar amb la 
retirada del material que restava a la 
nau i l’enderrocament de l’interior i la 
teulada; posteriorment es va continu-
ar el procés amb l’enderrocament dels 
darrers murs de la històrica fàbrica 
cassanenca. Per evitar problemes es 
va tallar el trànsit mentre hi estaven 
treballant les màquines que estan du-
ent a terme el procés.

25 ANYS DESPRÉS DEL TANCA-
MENT DE RELIABLE SA
El 29 de novembre de 1996 l’empresa 
cassanenca Reliable SA va cloure una 
vida de més de setanta anys dedicada 
a la producció d’aglomerat negre. La 
situació de crisi que viu aquest camp 
del sector surer, agreujat per l’existèn-
cia de productes aïllants alternatius i 
la forta competència econòmica van 
provocar el tancament d’una de les 
empreses històriques del mercat labo-
ral del suro a Cassà. Malgrat el tan-

A les imatges d’aquestes pàgines, diferents moments de l’enderrocament de 
les naus de Reliable. 
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cament, Reliable continuà durant uns anys com a empresa 
cassanenca amb unes instal·lacions destinades a la venda 
de productes ceràmics, de construcció i equipaments per 
a la llar al passeig del Ferrocarril de la nostra vila. Joa-
quim Jubert, màxim responsable i accionista de Reliable 
SA, va explicar a Llumiguia fa 25 anys que el tancament 
de la producció d’aglomerat negre havia estat provocat per 
diversos factors: “hi ha altres productes que estan absor-
bint el mercat que fins ara estava reservat a l’aglomerat 
negre, els preus han anat baixant degut a la competència 
amb aquests altres productes i amb altres països que van 
fent aquests aïllants i per poder intentar fer una actuació 
competitiva caldria fer moltes inversions sense que això ens 
garantís la continuïtat i viabilitat de la factoria”. 

En els darrers anys Reliable havia efectuat nombroses mi-
llores en el procés de producció per disminuir la contamina-
ció atmosfèrica, però el trasllat de la nau era una necessitat 
cada cop més imperiosa. Jubert lamentà que es tanqués 
la factoria, però “ens vam plantejar què fèiem davant la si-
tuació actual i vam decidir tots els accionistes que el millor 
seria tancar la producció d’aglomerat negre”.
 
DE CHICAGO A TOT EL MÓN
Fundada el 1926 amb el nom de Reliable Cork Company SA 
era una de les fàbriques més antigues destinades a fabricar 
aglomerat negre i sens dubte la que més temps ha estat 
produint aquest material. En principi el seu mercat era els 
Estats Units, especialment els grans magatzems de carn 
de Chicago on l’aglomerat negre era l’únic aïllant conegut 
eficaç per conservar les carns. 

Tot i la seva implantació inicial, a partir de mitjan segle 
XX i amb l’aparició d’altres aïllants sintètics, el paper de 
l’aglomerat de suro, menys competitiu a nivell econòmic i 
amb una matèria primera més escassa, va anar perdent 
la seva importància i es va anar arraconant com a matèria 
utilitzada per a aquesta tasca. 

Tot i això, encara es van anar aconseguint mercats i Re-
liable SA va obrir fins i tot una nova fàbrica a Algesires per 
aprofitar el mercat de suro que hi havia al sud d’Espanya. 
A partir dels anys 80 i encara que es va enregistrar una 
petita revifada pel fet de l’aparició d‘un mercat “ecologista” 
que demanava productes naturals en la construcció de les 
llars, la situació del sector, principalment pel preu de la ma-
tèria primera, continuava sense ser gaire bona, ja que la 
competència amb el mercat portuguès és desfavorable als 
interessos catalans. 

Cal tenir present que al país veí el preu del quilo de ma-
tèria primera als anys 90 era d’unes 15 pessetes (0,10 
€) mentre que a Catalunya actualment és de més de 22. 
Igualment la mà d’obra a Portugal era molt més barata que 
a l’estat espanyol (gairebé la meitat) per la qual cosa el preu 
de cost del producte fet a Espanya era molt superior al por-

tuguès. Malgrat aquesta davallada del mercat, a Reliable es 
van anar cercant noves fórmules en els darrers anys per 
donar rendibilitat a l’empresa, una de les quals va ser la 
fabricació d’aglomerat decoratiu negre per a parets que tot 
i que va ser una experiència positiva no podia satisfer totes 
les necessitats de l’empresa i del mercat, ja que la produc-
ció d’aquesta xapa de qualitat exigia també fer aglomerat 
normal per aprofitar tota la matèria primera. 

Per això es va prendre la decisió de cessar en la produc-
ció d’aglomerat negre i tancar una de les empreses insígnia 
del suro cassanenc.

 
Text: J. C. Codolà / Fotografies: Eduard Duran
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Un Nadal molt complicat
La pandèmia deixa la programació festiva al mínim

Tot i que es va intentar fer una programació que servís per 
mantenir mínimament l’ambient nadalenc, aquestes diades 
de Nadal 2020/21 passaran a la història per la sempiterna 
mascareta que ha presidit la vida quotidiana amb les restric-
cions de desplaçaments, de trobades i de reunions que s’han 
fet indispensables per aturar el creixement de la pandèmia.

El més destacable, la capacitat de reinventar-se amb l’apa-
rició de la capgrossa dona dels nassos, que va estrenar-se 
el 31 de desembre i la nova cavalcada de Reis que tot i ser 
estàtica va mobilitzar milers de cassanencs i cassanenques.

Les celebracions ja van començar amb mal peu quan el 
concert de Paula Grande i Anna Ferrer previst per al diumen-
ge 20 de desembre a les 7 de la tarda a la Sala del Centre 
Recreatiu de Cassà de la Selva, es va cancel·lar. L’organitza-
ció del concert, que era un petit tastet del Càntut, va prendre 
aquesta decisió, ja que un dels membres del grup era con-
tacte estret d’un positiu per coronavirus. Les artistes Paula 
Grande i Anna Ferrer hi havien de presentar oficialment el 
disc Vega (Bankrobber, 2020). Aquesta era la segona pro-
posta del Càntut reduït del 2020 després del concert de 
Judit i Meritxell Neddermann del 13 de desembre.

També es van fer canvis en alguns actes previstos al Fum, 
Fum, Fum i així l’actuació de la Dinamo , Música on cycles 
es va haver de fer amb aforament limitat al pati de Can Trin-
xeria i perdent una de les gràcies del grup que és la música 
desplaçant-se pels carrers del poble. El mateix pati va ser 
escenari el dia 1 de gener d’un grup que havia de ser un 
dels plats forts de la Festa Major i que va actuar en doble 
sessió de migdia i tarda, l’orquestra Di-versiones. Tot i que 

Escenes nadalenques, adequades 
als temps de la covid-19.
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La Dona dels Nassos passejà 
el 31 de desembre per Cassà

Seguretat sanitària en les actuacions a Can 
Trinxeria

gener 2021 · núm. 815 · Llumiguia    25



Cassà al dia Notícies

l’ambient, amb la gent asseguda i a distància, no era 
el més adequat per gaudir-ne, l’orquestra de Calonge 
va entusiasmar el seguidors que havien esgotat les 
entrades mb el seu repàs a la música popular dels 
darrers cinquanta anys. Al capvespre, a la Sala Centre 
Recreatiu, la música de cobla va ser protagonista amb 
l’actuació de La Selvatana.

Una de les principals novetat de la programació va 
ser la capgrossa, amb el mateix nombre de nassos 
que dies té l’any, que es va passejar el 31 de desem-
bre per Cassà per dir adeu a l’any 2020. La nova cap-
grossa va ser exhibida per membres del grup Corks 
i va repartir nassos de plàstic entre els nens i nenes 
de Cassà que la van anar a saludar mentre feia la 
volta amb un cotxe d’època i acompanyada d’un home 
orquestra. L’acció s’emmarcà en una activitat de pro-
moció feta conjuntament amb la Unió de Botiguers de 
Cassà.

A la tarda continuà aquesta cercavila que es feu respec-
tant les mesures de seguretat sanitàries obligades per la 
Covid 19. La nova peça de la faràndula cassanenca ha estat 
elaborada a partir d’un treball inicial dels alumnes de l’Escola 
d’Art de Cassà, que va treballar la professora d’art Ció Abellí, 
i que s’ha completat amb un vestit i ornaments que recorden 
l’escut i elements tradicionals de la nostra vila.

Joan Amades, en el seu costumari, diu que la tradició de 
l’home dels nassos representa l’esperit de la vegetació, que 
habitava a la zona del Roselló o Occitània dins la soca d’un 
arbre i que a finals d’any eixia del seu amagatall i es vestia 
amb fulles de diferents arbres per encetar el camí fins a 
Catalunya. Aquest ésser, amb tants nassos com dies té l’any, 
en va perdent un per cada dia que passa. Donat que només 
es fa visible l’últim dia de l’any, només té un sol nas i per tant 
és com qualsevol persona.

A Cassà, aquesta tradició ha estat poc present al llarg de 
la història (almenys en els últims anys) i des de l’Àrea de Cul-
tura de Cassà, s’ha volgut recuperar i actualitzar.

Així doncs, el nostre home dels nassos ara és dona i, tal i 

com es recorda des de l’àrea de cultura, la seva vestimen-
ta és una deconstrucció de l’escut del nostre municipi: Les 
fulles del seu vestit són les fulles de les nostres Gavarres. El 
pom del bastó és el llebrer. Les alzines sureres venen repre-
sentades per dues arracades en forma d’aglà fetes artesa-
nalment amb l’escorça d’un suro de la vessant nord del Puig 
Gros de Can Gironès d’Els Metges que va ser pelat entre el 
1920 i 1940. La senyera és una llaçada al coll. I la corona 
que li cobreix el cap és la muralla que correspon a les vil·les i 
que, com a timbre, cobreix l’escut caironat de Cassà.

El projecte fou un treball coral i transversal de diferents 
artistes. Els primers esbossos dels joves de l’Escola Munici-
pal d’Art Josep Lloveras amb el guiatge del professor Sergi 
Batlle; el vestuari de la mà de Carme Ramilans; la màscara 
de l’artista tèxtil Clara Sullà; l’artesania de suro de l’Eduard 
Mestres; el modelatge de la peça i acabats de l’escultora 
Ció Avellí; la pintura de la directora de l’escola d’art Mariona 
Puig Baldoyra; modelatge amb resina de Ventura&Hosta i la 
joieria de de Taller 925, Gemma Martí.

REINVENCIÓ DELS TRES REIS
Pel que fa a la cavalcada dels Tres Reis de l‘Orient, les noves 
mesures sanitàries obligaren a transformar-la en una caval-
cada estàtica a l’exterior del Pavelló Polivalent, on s’ubicaren 
les tres carrosses reials i un petit campament.

Per tal de poder accedir al recinte, calia demanar cita prè-
via per bombolles familiars d’un màxim de 6 membres en 
visites que s’iniciaren a les 11 del matí i fins a dos quarts de 
nou del vespre.

Paral·lelament, es va emetre un programa en directe per 
internet ple de contingut reial i amb connexions en directe 
amb el campament. Val a dir que d’entrada estava previst fer 
una cavalcada amb rua per molts carrers del poble, complint 
amb totes les mesures de seguretat. Tot i això, per donar 
compliment a les normatives vigents, es va adaptar la caval-
cada intentant mantenir la màgia d’aquest dia tan important 
per a tothom, cosa que es va aconseguir amb més de dos 
mil cassanencs i cassanenques que van donar la benvinguda 
als Tres Reis de l’Orient a l’aparcament de la nau polivalent.

Fotos: J.C.C. i Eduard Duran

L’orquestraa Di-Versiones, al pati de 
Can Trinxeria.
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Cavalcada estàtica dels 
Tres Reis

Any rere any Ses Majestats els Reis d’Orient s’aturen al 
nostre poble, es passegen pels nostres carrers i seuen 
a la plaça de la Coma per rebre els infants, a escoltar-los 
i  parlar amb ells abans de passar per totes les cases i 
deixar-hi els regals.

Aquest any però, malgrat que des de la comissió de reis 
es va intentar crear una nova ruta per tal que tots els 
infants veiessin els reis des de casa seva, va caldre impro-
vitzar un campament reial.

El lloc “on comença la màgia”.  Les fades que ens van 
donar la benvinguda i ens feien cantar, l’escriptor reial que 
revisava les cartes i anotava les peticions d’última hora, el 
patge encarregat de tot el vestuari de les comitives, el foc 
del cuiner reial, els cavalls que ajuden als reis a repartir 
la infinitat de regals… Regals que molts establiments i co-
merços del poble molt amablement ens van fer arribar a 
petició de totes les cartes que havien rebut. Ah! I no ens 
oblidem del carbó… que segur que algun sac van deixar a 
alguna casa. 

I enmig, com no podia ser d’una altra manera, Ses Ma-
jestats en les seves noves carrosses. Melcior en una car-
rossa de gel, blava i blanca plena de llum, atent a tot aquell 
petit o petita que deixava el xumet i es feia gran. 

Gaspar, en la seva carrossa de suro, de marrons i dau-
rats, controlant que tots els infants tinguessin els seu re-
gal a punt.

I per últim, Baltasar, saludant entre el fum de la seva 

carrossa rogenca, amb un ull posat al carbó pels més tra-
pelles d’entre els infants. 

Sabem que l’espera va ser llarga però esperem que la 
il·lusió de tots aquells voluntaris vam dipositar en el cam-
pament arribes a tothom, petits i grans, i que ho gaudíssiu  
en la nit més màgica de l’any. 

Esperem que l’any vinent, poguem tornar als carrers, 
sentir-vos cantar, donar-vos caramels, i gaudir amb tots 
vosaltres.

A la vegada us convidem a participar amb nosaltres,a 
ajudar-nos en la preparació o a fer viure la màgia. 

Per últim volem donar les gràcies a tots els comerços 
participadors, al  Mas Pagès, els cotxes antics, al senyor 
Viñoles, a Magnatura i a De Maria Taps per tot el material 
cedit per la decoració, a Judins Works pel seus dissenys, 
a la Carme Puigdevall pel vestuari,  a la brigada per aju-
dar-nos en el muntatge, a l’Ajuntament i els seus treballa-
dors pel suport i la implicació, a tots els tècnics de llum, 
so i vídeo que van fer possible la il·luminació i l’streaming, 
i en especial a en Ferran Gasau per la seva feina en els 
reportatges, a en Josep M. Masferrer com a presentador 
i a en Juli Sanjuan per les seves creacions. 

Comissió De Reis

La nit més màgica de l’any
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El Departament de Justícia va entre-
gar a la família de l’exalcalde de Sils 
(Selva) durant la Guerra Civil un re-
llotge de butxaca i una cadena d’or 

que li van confiscar els nazis. Els dos 
objectes formen part de l’exposició 
#StolenMemory i que es pot visitar 
al MUME de la Jonquera fins al 14 

La neta de Baldiri Soler, Geneviève Picart, la consellera de Justícia, Ester Capella, i una altra familiar de l’exalcalde, amb el rellotge i la cadena l’11 de 
desembre del 2020. A la esquerra, detall dels objectes recuperats.

Retornen els bens d’un cassanenc 
presoner d’un camp de concentració

Justícia va recuperar el material confiscat pels nazis a Baldiri Soler

de febrer. La consellera de Justícia, 
Esther Capella, llurà el rellotge i la ca-
dena a Geneviève Picart, la neta de 
l’exalcalde. 

Baldiri Soler va néixer a Cassà de la 
Selva el 1901, però es va traslladar 
a Sils (Selva) el 1937 per treballar 
com a cap d’estació. Era membre 
del sindicat UGT i l’abril del 1938 va 
ser escollit regidor de l’Ajuntament 
de Sils pel PSUC, en plena Guerra 
Civil. Un mes després va ser nome-
nat alcalde del municipi. Baldiri So-
ler va ser escollit regidor del PSUC a 
l’Ajuntament de Sils el 1938 -en ple-
na Guerra Civil- i un mes després va 
ser nomenat alcalde. Tot i així, Soler 
va ser detingut per la Gestapo i va 
ser deportat al camp nazi de Neuen-
gamme, al nord d’Alemanya. El 2 de 
maig del 1945 va ser alliberat i es 
va instal·lar al Voló (Catalunya Nord).

L’exposició #StolenMemory que es 
pot veure al MUME compta amb dos 
objectes que van ser extrets al que 
va ser alcalde de Sils durant la Guer-
ra Civil, Baldiri Soler. Es tracta d’un 
rellotge de butxaca i una cadena d’or 
queel Departament de Justícia volia 
retornar a la seva neta, Geneviève Pi-
cart. De tota manera, Picart ha de-
cidit donar els objectes al MUME per 
tal que formin part de l’exposició per-
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manent del museu una vegada acabi 
la mostra d’#StolenMemory.

Els objectes estaven custodiats per 
l’Arxiu Arolsen, el Centre Internacio-
nal de Persecució Nazi, que progra-
ma exposicions d’aquest tipus a di-
versos països per mostrar les peces 
i intentar trobar els seus familiars.

El centre Arolsen tenia constància 
que el rellotge i la cadena pertanyi-
en a Baldiri Soler, però desconeixia 
l’existència de familiars vius. Arran 
de l’exposició, l’historiador Jordi Pons 
i l’arxivera de Cassà de la Selva, Do-
lors Grau, van estirar del fil i van 
poder trobar dues netes, que viuen 
prop de París.

BALDIRI SOLER, PRESONER 
NÚMERO 30.204
Baldiri Soler va deixar el càrrec d’al-
calde de Sils un any després de ser 
escollit , el 1939, per anar a lluitar 
al front. Posteriorment va marxar a 
l’exili amb la seva dona i la seva filla 
de deu anys. 

Només un mes després va comen-
çar el seu periple a l’exili amb la seva 
dona i la seva filla de deu anys i l’in-
ternament a Argelers i Agde. Des-
prés el van separar d’elles i les van 
enviar en tren cap als departaments 
allunyats de la frontera espanyola. La 
seva dona va morir i la seva filla va 
tornar a Cassà amb uns familiars. 

Dos anys després, va ser detingut 
per la Gestapo per col•laborar amb 
la Resistència i el van deportar al 
camp de concentració nazi de Neuen-
gamme, al nord d’Alemanya. Allà es 
va convertir en el presoner número 
30.204. Va ser alliberat el 2 de maig 
de 1945.

Un cop alliberat, es va instal·lar a 
Voló i es va poder reunir amb la seva 
filla. No es va voler inscriure al con-
solat espanyol franquista i l’any 1975 
va aconseguir la nacionalitat france-
sa. Va morir l’any 1981 a l’Hospital 
de Perpinyà.

Durant l’acte de lliurament del ma-
terial que li havien confiscat, una de 
les seves netes, Geneviève Picart, va 
assegurar que la troballa els recorda 
el que els deia el seu avi: “No heu 
d’oblidar”.

La seva història és una de les que 
formen part de l’exposició #Stolen-
Memory que al MUME de la Jonque-
ra i

“MAI PARLAVA DEL QUE VA 
VIURE, ERA MASSA HORRIBLE”
Per a la Geneviève aquest divendres 
que li van retornar els objectes con-
fiscats ha estat també un dia per 
recordar. “El meu avi va viure amb 
nosaltres més de 18 anys, però no 
ens en va parlar mai d’això perquè 
és massa horrible el que havia vis-

cut”, explica. La troballa també li ha 
fet recordar el que sempre li repetia: 
“No heu d’oblidar”. I el trauma que va 
viure la seva mare, que va perdre la 
seva mare “amb deu anys en un país 
estranger”. “El trauma sempre la va 
perseguir i nosaltres l’hem agafat per 
dins i ens ha fet el que som avui”, 
afirma. “Quan veig aquests objectes 
penso que ell i la meva mare són els 
herois”, ha dit.

Com a mostra de reconeixement i 
amb l’objectiu de continuar difonent 
la seva història, la família ha decidit 
donar les peces al MUME perquè es 
quedin a la sala d’exposicions perma-
nent, un cop acabi l’exposició.

“HEROIS SENSE CAPA”
La consellera de Justícia, Ester Ca-
pella, va agrair la seva “generositat” 
i va afirmar que persones com Soler 
són “herois sense capa que mereixen 
ser honorats”. “Amb la seva donació 
s’entén que les històries no s’han 
d’oblidar sinó que s’han de recordar i 
evitar que es tornin a repetir”.

Precisament, això és el que creu 
la Geneviève que volia dir el seu avi: 
“Era la barbaritat dels homes, els 
uns contra els altres. Penso que la 
memòria és molt important i que cal 
recordar aquestes coses perquè no 
passin mai més”.
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El passat 17 de desembre, la conse-
llera Teresa Jordà va anar a Can Vi-
lallonga a presentar l’Agenda forestal 
2020-2025. Un full de ruta acordat 
amb el sector per valoritzar el bosc 
i tractar conjuntament la situació es-
tructural i les mesures que n’han de 
garantir el futur. A la roda de premsa, 
han intervingut l’Hble. sra. Teresa Jor-
dà, consellera d’Agricultura, Ramade-
ria, Pesca i Alimentació, i el Sr. Pau 
Presas, vice-president de la Diputació 
de Girona i president del Consorci 
de les Gavarres. Per part de l’Ajun-
tament han assisit a l’acte, l’alcalde, 
Robert Mundet, i el regidor de Gover-
nació, Marià Montsunyer. També van 
acompanyar l’acte el Sr. Marc Vilahur, 
gerent del Consorci de les Gavarres; 
el Sr. Oriol Anson, director general de 
Desenvolupament Rural; la Sra. Elisa-
bet Sànchez, directora dels Serveis 
Territorials a Girona; el Sr. Enric Va-
dell, sub-director general de Boscos; 
i el Sr. Oriol Granyer i la Sra. Mei Llo-
vet, com a tècnics del Consorci de les 
Gavarres.

Teresa Jordà: “Hem consensuat 
una Agenda forestal per implantar 
mesures de millora per al sector”. La 
consellera va anunciar un augment 
significatiu del pressupost dedicat a la 
gestió forestal per aquest 2021.

 “Augmentarem de manera signi-
ficativa el pressupost destinat a la 
gestió dels boscos per al pròxim any 
perquè estem determinats a potenci-
ar el sector forestal”. Així s’ha mani-
festat la consellera d’Agricultura, Ra-
maderia, Pesca i Alimentació durant 
la presentació de l’Agenda forestal 
2020-2025, un espai de diàleg amb 
els principals agents del sector que 
ha servit per avaluar aquelles mesu-
res de caràcter estructural a fi de 
millorar-ne la situació. La consellera 
ha explicat que l’Agenda és un pacte 
entre l’Administració i el sector per in-
cidir en aquells aspectes que necessi-
ten canvis i servirà per determinar el 
full de ruta de les polítiques forestals 
a Catalunya i crear un punt de partida 
comú per al futur del sector amb tots 
els agents implicats.

Aquesta Agenda s‘ha elaborat sobre 
la base d’una sèrie de reunions entre 
representats de la propietat forestal 
(pública i privada), representants de 
les empreses i indústries forestals i 
tècnics membres de l’Administració. 

Cassà al Dia Ajuntament / Des de la Casa de la Vila 

Alcaldia

La consellera Teresa Jordà 
presenta l’agenda forestal

Per a Jordà, aquesta entesa és bà-
sica per poder avançar amb els com-
promisos adquirits: “co-governar amb 
el sector és imprescindible per assolir 
acords sòlids i que puguin ser exe-
cutats posteriorment amb garanties 
d’èxit”. “Només treballant amb el sec-
tor convertirem l’Agenda Forestal en 
una eina útil per fer que el bosc sigui 
un actor fonamental del nostre país”, 
ha explicat la consellera.

El full de ruta establert pretén situ-
ar el sector forestal com a referent 
ambiental capaç de mantenir un en-
torn productiu de qualitat, un paisatge 
característic i una estructura social i 
econòmica viva. També ha de contri-
buir a millorar la salut i el benestar de 
les persones i la vitalitat dels ecosis-
temes forestals i la biodiversitat. Això, 
sempre de manera conjunta amb el 
sector i amb la complicitat de la ciu-
tadania per potenciar la bioeconomia 
i impulsar un model econòmic viable 
que garanteixi la rendibilitat dels tre-
balls silvícoles i l’estabilitat del sector.

El sector forestal primari (silvicultu-
ra, aprofitaments i altres serveis de 
suport) representa el 0,06% del PIB 
de Catalunya. Però, si ho estenem 
al conjunt de les activitats econòmi-
ques incloses en la cadena forestal, el 
PIB del sector forestal global abasta 
l’1,6% català.

A més, s’estima que el sector de la 
silvicultura i de la indústria de la fusta i 
el suro ocupa unes 14.000 persones 

a Catalunya, principalment en les zo-
nes rurals. A banda d’això, també cal 
incloure en l’economia del sector els 
serveis de recreació i turisme que ens 
aporten i que proporcionen dinamis-
me al món rural i noves oportunitats 
de negoci. S’estima que dos milions 
de persones a l’any visiten boscos 
amb alguna figura de protecció. Això 
representa un impacte econòmic de 
70 milions d’euros en aquests bos-
cos i es calcula que representaria un 
impacte de 350 milions d’euros en la 
totalitat de la superfície arbrada.

Un dels principals acords sorgits de 
les reunions amb el sector és la re-
activació de la Taula Intersectorial Fo-
restal, un òrgan que participa en l’ela-
boració de la política forestal. També 
col·labora en la catalogació, la norma-
lització i l’estandardització dels pro-
ductes forestals i dels béns d’equip i 
coordina les possibilitats de producció 
forestal amb les necessitats industri-
als. El Departament d’Agricultura re-
activarà i redefinirà aquest organis-
me perquè es pugui tornar a reunir 
de manera periòdica i ser el punt de 
trobada i d’interlocució del sector fo-
restal amb l’Administració. Aquest ha 
de ser l’espai on es discuteixin els te-
mes de més interès i l’orientació de la 
política forestal del país per proposar 
conjuntament línies de foment, de mi-
llora i d’experimentació en el sector 
forestal i en les indústries derivades.

S’han establert vuit mesures sobre 

La consellera, adreçant-se als mitjans de comunicació a Can Vilallonga.
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A la dreta, la neta d’en Baldiri juntament amb la 
família de Cassà de la Selva.

les quals s’han definit un seguit d’ac-
cions per ser executades o iniciades 
en el període 2020-2025. Algunes 
mesures depenen del sector mateix 
per poder-se dur a terme i d’altres 
són més administratives i de caire le-
gislatiu.

Entre aquestes mesures, desta-
quen la millora de la governança i 
la restructuració administrativa, la 
formació tècnica i de seguretat o la 
comunicació, divulgació i coneixement 
sobre el sector i la seva gestió; la di-
versificació dels usos industrials de la 
fusta, i mesures referents a l’agru-
pació de la propietat, l’ordenació del 
marc jurídic i els productes secunda-
ris estratègics i el desenvolupament i 
coordinació de les accions envers els 
béns i serveis ambientals.

El seguiment de l’Agenda forestal 
es realitzarà en el marc de la Taula 
Intersectorial Forestal un cop es cons-
titueixi de nou.

RETORN DELS OBJECTES PER-
SONALS DE BALDIRI SOLER A LA 
SEVA FAMÍLIA
El passat 11 de desembre es van re-
tornar els objectes personals del cas-
sanenc Baldiri Soler Artau als seus 
descendents en el marc del projecte 
STOLEN MEMORY. La família ha au-
toritzat que els objectes formin part 

de la sala d’exposicions permanent del 
Museu Memorial de l’Exili (MUME).

Baldiri, segons consta a l’Arxiu Mu-
nicipal de Cassà, va viure en el muni-
cipi, amb la seva mare viuda, Teresa 
Artau Galí, fins als 14 anys. Anys més 
tard, es va traslladar a viure a Sils, 
on va ser escollit regidor i un mes 
després, anomenat alcalde. Tot i així, 
va ser detingut i deportat a un camp 
nazi. En els arxius alemanys, encara 
es conservava un rellotge i una cade-
na d’or que eren seus.

En el acte celebrat en el Museu 
Memorial de l’Exili (MUME), es van re-
tornar aquests objectes als seus des-
cendents. Hi van assistir per part de 
l’Ajuntament, l’alcalde de Cassà de la 
Selva, Robert Mundet i el regidor de 

Governació, Marià Montsunyer.
La localització dels descendents de 

Baldiri Soler ha estat possible gràcies 
a la investigació que ha fet l’historia-
dor Jordi Pons, el qual va comptar 
amb la col·laboració de l’AMCS (Arxiu 
Municipal de Cassà de la Selva) i de 
Xevi Niell en la recerca.

Fins al 14 de febrer es podrà visitar 
al MUME l’exposició Stolen Memory.

Aquesta exposició és una col-
laboració d’entitats memorials 
(MUME, Memorial Democràtic) i la 
Universitat Rovira i Virgili amb Arol-
sen Archives per tal de fer conèixer 
públicament la campanya de difusió 
dels Arxius Arolsen de retorns de per-
tinences de deportats procedents de 
diferents països europeus.

AVÍS A TOTA LA CIUTADANIA
La Policia de la Generalitat – Mossos d’Esquadra notifica 
d’una nova estafa ocorreguda a diverses residències de 
gent gran del territori català i també en alguns domicilis 
particulars.

Es tracta d’una estafa relacionada amb les vacunes de 
la COVID-19 que es duu a terme per telèfon. Les trucades 
falses les poden rebre tant residències de gent gran com 
domicilis particulars de gent gran.

Recomanacions en aquests casos:
• Desconfieu de les peticions econòmiques diferents 

a les establertes pels conductes habituals.
• No feu ingressos o transferències sense el visti-

plau del personal responsable dels centres.
• No doneu credibilitat a les amenaces o urgències 

que impliquen pagaments urgents no justificats.
• En cas de dubte, verifiqueu sempre la informació 

amb entitats i canals oficials.
• La vacuna contra la COVID-19 és gratuïta, gesti-

onada pel Departament de Salut i no poden demanar-vos 
diners.

• No permeteu l’entrada de persones desconegu-
des a casa vostra, sobretot si no heu concretat cap cita. 

En cas de ser víctimes de l’estafa, encara que sigui en 
grau de temptativa, heu de denunciar a qualsevol comis-
saria, obertes les 24 hores. També podeu trucar al 112.
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En el Ple Municipal del 17 de desem-
bre es va aprovar el pressupost de 
l’Ajuntament de Cassà de la Selva i 
el pressupost de l’empresa municipal 
Gestió de Serveis Municipals, S.L. per 
al 2021.

Pel que fa al pressupost de l’Ajun-
tament, que aquest any és el mateix 
que el consolidat, és de 14.421.900 
€, un 32,78 % més que l’any 2020. 
El pressupost de l’empresa de Gestió 
de Serveis Municipal és de 470.000€, 
amb un increment del 3% respecte el 
pressupost anterior. Els esmentats 
pressupostos no presenten dèficit ini-
cial segons informe d’intervenció.

Els pressupostos que integren el 
pressupost general de l’Ajuntament 
contenen els estats de despeses i d’in-
gressos, els quals s’han confeccionat 
d’acord amb les classificacions que es-
tableix l’Ordre EHA/3565/2008, de 
3 de desembre, per la qual s’aprova 
l’estructura dels pressupostos de les 
entitats locals.

El deute viu previst a 31 de desem-
bre de 2021 serà de 3.522.635,80 
euros, que representarà una ràtio de 
28,21% respecte la previsió d’ingres-
sos corrents previstos.

Per l’elaboració d’aquest pressupost 
s’ha tingut la col·laboració de l’àrea 
de tresoreria i intervenció, juntament 
amb tots els caps d’àrea per ajustar-lo 
al màxim i poder-lo presentar al Ple 
seguint 5 línies generals d’actuació: 
Mesures anticrisis; consolidació de 
l’estructura municipal; estabilitat i des-
envolupament; i, oportunitat.

MESURES ANTICRISIS
Una de les prioritats serà continuar 
la línia d’ajudes als veïns i veïnes que 
han quedat afectats directament per 
la pandèmia del COVID. Es donarà con-
tinuïtat a les ajudes per aquells que 
han perdut la feina o que es troben 
en situació d’ERTO. Aquestes ajudes 
també s’adreçaran a empreses i co-
merços que han vist minvats els seus 
ingressos. Ena quest pressupost hi ha 
les bases per a donar solucions reals 
al problema de l’habitatge de tipus so-
cial i per a casos d’emergència. Una 
part del Fons de contingència servirà 
per cobrir aquestes despeses. S’han 
mantingut i ampliat les subvencions 
aprovades en anys anteriors i les que 
es van aprovar en el Ple de novembre.

L’any 2020 vam posar ajudes per 
valor de 300.000€ traient-los de 
partides del pressupost aprovat, per 
aquest 2021 ja hi ha partides concre-
tades destinades a ajudes i es té pre-

vist continuar amb la mateixa direcció. 
Per últim, garantir el bon funciona-

ment de la Residencia Geriàtrica a tra-
vés de l’empresa SUMAR. Han gestio-
nat 10 mesos molt complicats pel que 
fa a la pandèmia de manera excel·lent 
ja que estan preparats per donar res-
posta a qualsevol emergència. El pres-
supost de 2021 inclou la gestió de la 
Residencia segons les previsions fetes.

CONSOLIDACIÓ D’ÀREES
En aquest pressupost es pretén do-
nar cobertura a diferents mancances 
i falta de personal en diferents àrees 
de l’Ajuntament, sobretot en les àrees 
d’urbanisme, educació i àrea esporti-
va. En l’àrea d’urbanisme es cobriria la 
plaça d’enginyer, fins ara depenent del 
Consell Comarcal del Gironès, que pel 
volum i projectes del poble és impres-
cindible; es mantindria la plaça d’arqui-
tecte tècnic a temps parcial i la con-
vocatòria d’una plaça d’administrativa 
per promoció interna. A l’àrea d’edu-
cació es crea una plaça d’administra-
tiva per donar suport a la responsable 
tècnica. A l’àrea esportiva, es proposa 
la contractació d’un netejador per a la 
piscina i els seus equipaments munici-
pals. A més s’incorporaria un tècnic de 
comunicació en una àrea molt desate-
sa tot i ser una de les àrees més im-
portants ja que és la responsable de la 
comunicació entre l’administració i la 
ciutadania. Destacar també que com 
que hi ha la previsió de desplaçar diver-
sos serveis a can Trinxeria es preveu 
crear una plaça de conserge. 

ESTABILITAT I 
DESENVOLUPAMENT
Aquest pressupost planifica l’acció de 
govern prevista pel 2021 amb una 
bona gestió dels recursos públics. Es 
continua amb la mateixa línia de treba-
llar per que les inversions vagin acom-
panyades de subvencions i complicitat 
de diferents administracions. Com 
qualsevol altra pressupost no deixa de 
ser un punt de partida que anirà aga-
fant forma i modificant-se al llarg de 
l’any depenent del tancament de l’exer-
cici 2020 i dels acords que es vagin 
aprovant. El creixement pressuposta-
ri per aquest 2021 inclou el mante-
niment de tots els serveis municipals 
tot i la davallada d’ingressos que hi ha 
hagut per la pandèmia.

OPORTUNITAT
Gràcies a la suspensió de les regles de 
despesa i estabilitat, es podran utilitzar 
els romanents i estalvis d’anys anteri-

ors. Si a això hi sumem el nivell baix 
d’endeutament ens trobem amb un 
panorama econòmic còmode per a fer 
front a obres i inversions que en situ-
acions normals es veurien executades 
en un temps molt més llarg. Durant 
anys hem estalviat i reduït el deute i 
ara és el moment d’activar la iniciativa. 
Es tenen previst diverses grans obres: 
l’endegament de la riera del castell pel 
seu pas pel polígon industrial; la remo-
delació del carrer La Bisbal- Indústria; 
la concentració de serveis d’atenció a 
les persones a can Trinxeria; l’execució 
de l’obra de les Vies Verdes i millores 
en tecnologies de la informació. En un 
altre àmbit es concreta una partida 
d’inversions per la Residencia Geriàtri-
ca Sant Josep i s’augmenta la inversió 
en vies i espais públics. 

Per altra banda els indicadors eco-
nòmics no són gens eufòrics i per tant 
cal actuar per aconseguir la màxima 
eficiència i eficàcia en la despesa de 
recursos públics. Pel que fa a la situ-
ació econòmica del consistori, aquest 
2020 es tancarà amb un nivell d’en-
deutament del 15,85%. Aquesta situ-
ació ens permetrà, si es donés el cas, 
marge de moviment per fer front a 
nous projectes per aquesta legislatura 
sense arribar a nivells d’endeutament 
inassolibles.

INGRESSOS 
L’estructura dels ingressos de l’Ajunta-
ment de Cassà segueix sent la mateixa 
que anys anteriors. 

Impostos directes: Com el seu 
propi nom indica, en aquest capítol 
s’inclouran els ingressos derivats dels 
impostos directes, entesos com a tals, 
aquells recursos exigits sense contra-
prestació, el fet imposable dels quals 
està constituït per negocis, actes o 
fets de naturalesa jurídica o econòmi-
ca que posin de manifest la capacitat 
contributiva del subjecte passiu, com 
a conseqüència de la possessió d’un 
patrimoni o l’obtenció d’una renda. 
Aquest capítol representa el 36,78% 
de totes les previsions d’ingressos del 
pressupost per a 2021 de l’Ajunta-
ment.

Totes les partides d’aquest capítol 
s’han estimat en funció de l’aplicació 
als padrons municipals i de les orde-
nances fiscals aprovades i vigents per 
a l’exercici 2021. Degut a les circum-
stàncies sanitàries, econòmiques i so-
cials l’equip de govern no ha modificat 
els imports. D’aquesta manera s’inten-
ta no gravar més als ciutadans.

En quan a la previsió dels ingressos 

Hisenda municipal

S’aprova el pressupost pel 2021
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derivats de l’impost sobre l’increment 
del valor dels terrenys de naturalesa 
urbana, aquesta s’ha fet en relació a la 
previsió d’execució del 2020 i tenint en 
compte el principi de prudència, que 
ha de regir en tot cas, alhora de fer les 
estimacions dels ingressos.

Impostos indirectes: Aquest capítol 
recull els ingressos derivats de la re-
captació de l’impost per a la realització 
dins el terme municipal, de qualsevol 
construcció, instal·lació i obra (ICIO).

Cal tenir en compte, la dificultat per 
poder estimar els ingressos derivats 
d’aquest concepte, ja que està molt 
vinculada a la situació econòmica del 
conjunt del sector de la construcció. 
Per aquest motiu s’ha cregut opor-
tú baixar l’import que s’ha recaptat 
aquest 2020. Representa un 1,25% 
del pressupost total.

Taxes i altres ingressos, amb 
3.705.400 €, que representa un 
26% dels ingressos totals. Des del 
punt de vista quantitatiu, les previsions 
s’han fet estimant la mateixa intensitat 
en l’activitat i ocupació que la realitza-
da durant el 2020. 

Els preus públics de la Residència 
sols es veuran afectats amb la puja de 
l’IPC interanual segons s’estableix en 
els contractes.

La puja del servei d’escombraries 
serveix per cobrir part del servei amb 
la nova gestió que hi haurà en la nova 
licitació del servei de recollida selectiva 
i per l’augment del cànon que determi-
na la generalitat per portar les deixa-
lles a l’abocador de Solius.

Les subvencions corrents de l’Estat, 
la Generalitat, o la Diputació de Girona, 
amb 3.271.500€ i que representen 
un 22,7% del pressupost d’ingressos. 

L’increment bàsic és per què rebem 
les transferències corrents de les pla-
ces públiques de la Residencia geriàtri-
ca Sant Josep, que puja a 535.500€. 
També hi ha un increment de l’aporta-
ció que fa la Generalitat a la Llar d’In-
fants.

Els ingressos patrimonials de l’Ajun-
tament, amb 25.000€, corresponents 
als interessos bancaris, la concessió 
de parquímetres, i l’arrendament de 
l’antena de ràdio. L’estimació dels in-
gressos s’ha fet tenint en compte els 
contractes vigents i l’evolució dels in-
gressos dels darrers anys.

Per aquest 2021 es té previst fe una 
nova licitació del servei de zona blava.

Els passius financers, amb 
1.935.000€, representen un 13,4%, 
és un crèdit per finançar la majoria de 
les grans inversions previstes: endega-
ment de la riera del Castell pel seu pas 
pel Pol. Industrial; la remodelació del 
c/ la Bisbal i Indústria i la reordenació 
de l’edifici de can Trinxeria per a ubi-
car-hi els diferents serveis d’atenció a 
les persones; i, altres inversions en via 
pública i edificis municipals. La definició 

d’aquest apartat es veurà afectat per 
l’aplicació dels romanents.

DESPESES
Despeses de personal, sumen un to-
tal de 3.977.600€, representa un 
27,5% de les depeses totals. Cal tenir 
en compte que les previsions de cos-
tos de personal s’han efectuat tenint 
en compte, les dotacions de la plantilla 
per a 2021.

En aquest apartat cal destacar la 
voluntat de consolidació de diverses 
àrees de l’ajuntament o bé per que no 
tenien un tècnic responsable d’àrea: 
enginyer, tècnic de promoció econò-
mica, tècnic de comunicació o bé per 
reforçar l’estructura interna: adminis-
trativa a l’àrea de cultura i conserge.

Despeses en béns corrents i ser-
veis, pugen a un total de 6.679.400€, 
representant el 46,5% de la despesa. 
Aquest capítol presenta un augment 
de quasi 2.104.300€ per cobrir la 
despesa de gestió a l’empresa SUMAR 
per la gestió i direcció de la Residencia 
geriàtrica Sant Josep.

Despeses financeres, pugen a 
33.800 €. Com que es té menys deu-
te tenim menys interessos per pagar a 
les diferents entitats bancàries.

Subvencions corrents pugen a 
1.075.500€, amb una disminució 
respecte el 2020, representant 7,5% 
del pressupost. En aquest capítol hi ha 
totes les subvencions nominals amb 
les diferents entitats del poble, conve-
nis amb Consorcis i altres entitats.

Fons de contingència, amb 
116.400€. Respecte les mesures 
que es preveien el pressupostat l’any 
passat, per aquest 2021 sols es pre-
veu l’augment dels salaris un 0,9% i 
la resta per contrarestar efectes de la 
pandèmia. 

Inversions reals: Els crèdits 
previstos per a inversions són de 
2.106.200€, que representen el 
14,6% de la despesa total prevista 
per a l’exercici 2021. Es tenen previst 
diverses grans obres: l’endegament de 

la riera del castell pel seu pas pel polí-
gon industrial; la remodelació del car-
rer La Bisbal- Indústria; la concentra-
ció de serveis d’atenció a les persones 
a can Trinxeria, l’execució de l’obra de 
les Vies Verdes i millores en tecnologi-
es de la informació. En un altre àmbit 
es concreta una partida d’inversions 
per la Residencia Geriàtrica Sant Jo-
sep i s’augmenta la inversió en vies i 
espais públics. 

Transferències de capital: Els crè-
dits previstos per a transferències de 
capital són de 121.000€. Hi ha un 
augment degut a la inversió en les Vies 
Verdes que s’executa a través de la Di-
putació de Girona i pel conveni per la 
caldera de biomassa de la residencia i 
col·legi Puig d’Arques. 

Els passius financers, amb 276.000, 
representen un 1,9% del pressupost. 
Són per amortitzacions de diferents 
crèdits.

ANÀLISIS DE LES PARTIDES PER 
ÀREES

Serveis Generals, amb un import 
de 3.372.600€. La puja més desta-
cada d’aquesta partida és la inclusió 
de la despesa de SUMAR que gestiona 
la Residencia Geriàtrica Sant Josep, 
amb una previsió per aquest 2021 de 
2.104.292€. En aquest mateix apar-
tat de la Residencia, es preveuen unes 
inversions de 46,000€.

En aquesta àrea es cobreix econò-
micament la dedicació parcial d’una 
regidora tal i com es va aprovar per 
Ple. Hi ha una puja en “Arrendament 
de solars” per que tenim més lloguers 
(can Molinas). Es té en compte una 
partida de 20.000€ per a “Despeses 
emergència sanitària” (tema COVID) i 
en el “Fons de Contingència” hi ha una 
previsió de l’augment del 0,9% sous 
als treballadors segons llei estatal i la 
resta per a fer front a possibles sub-
vencions degut a la COVID.

En aquesta àrea cal comentar que 
es continuarà amb la feina de contra-
ctació per posar al dia totes les licita-

gener 2021 · núm. 815 · Llumiguia    33



Cassà al Dia Ajuntament / Des de la Casa de la Vila 

cions de serveis municipals i les con-
tractacions. 

Serveis Informàtics, amb un im-
port de 122.700€. L’increment s’ex-
plica bàsicament per l’adquisició d’una 
aplicació informàtica Audifilm (nou 
gestor administratiu) i el projecte WIFI 
4EU , per a dotar de WIFI a diversos 
punts del poble de manera gratuïta.

Promoció Econòmica, amb un im-
port de 323.200€. En tema de perso-
nal hi ha un increment per la creació 
de la plaça de tècnic de Promoció Eco-
nòmica. Hi ha la intenció de consolidar 
aquesta àrea amb la creació del lloc de 
treball i l’ocupació de la plaça a través 
de concurs públic. Fins ara l’ocupava 
una AODL i per tant era un projecte li-
mitat en el temps. La intenció d’aquest 
govern és consolidar el servei amb l’or-
ganització d’aquesta àrea.

A “Projectes de desenvolupament 
local” (54.600€) dividit en dues parti-
des. Una reserva per a les formacions 
de persones adultes i l’altra per a al-
tres projectes de desenvolupament lo-
cal. Aquí s’hi inclou, el Conveni amb la 
Cambra de Comerç, projectes derivats 
a accions de promoció i desenvolupa-
ment del comerç local, les despeses de 
la Fira del Tap, Santa Tecla, Fum, Fum, 
Fum i a altres projectes derivats de la 
gestió del Coworking, accions destina-
des a la promoció del turisme, etc. 

A nivell de comerç local treballarem 
en campanyes de promoció de forma 
constant, establint un programa que 
reverteixi en dues vessants: captació 
de nous consumidors partint de dife-
rents targets i fidelització. 

Pel que fa al Coworking es promou-
ran noves formes de promoció que re-
percuteixin en el creixement qualitatiu 
del servei a pesar de les limitacions de-
rivades de la condició de servei públic 
(limitació del temps d’estada, procés 
d’entrada que en dificulta un ús tempo-
ral a la carta, etc.)

A nivell de turisme es vol treballar 
en la potenciació de les rutes turísti-
ques en els entorns naturals del mu-
nicipi. Aquest any s’ha treballat en una 
nova versió de la ruta teatralitzada del 
suro que malauradament no s’ha po-
gut estrenar, esperem poder-la posar 
en marxa durant el 2021. 

Pel que fa a l’Espai Feina, la col-
laboració amb el Consell Comarcal ha 
estat positiva i ha permès professiona-
litzar un servei bàsic per a la promoció 
econòmica del municipi. Es vol conso-
lidar el model i treballar per millorar 
les sinèrgies entre empreses i Ajunta-
ment, sobretot a nivell de detecció de 
necessitats. 

Pel que fa a formació, es vol con-
tinuar aquest model mixte de suport 
a la formació combinant cursos im-
partits en espais municipals i cursos 
impartits i gestionats per a tercers en 
el marc d’associacions empresarials. 

No es descarten nous convenis de col-
laboració amb entitats externes. 

Pel que fa a fires, l’any passat es va 
engegar el “Fum, Fum, Fum”, que s’ha 
consolidat aquest any a pesar de la 
pandèmia i que complementa les acci-
ons de “La Família se’n va al Mercat”. 
Pel que fa al Fira del Tap, esperem po-
der-la a terme amb el nou enfocament 
que s’havia treballat durant l’any pas-
sat. També esperem poder recuperar 
les dues activitats de la Fira de Santa 
Tecla gestionades per promoció eco-
nòmica. 

Serveis Econòmics, amb un import 
de 815.700 €. Pel que fa a personal, 
hi ha hagut una promoció interna per 
cobrir plaça tresorera i s’eliminen par-
tides del personal laboral de l’àrea eco-
nòmica que van a altres àrees.

Es manté la despesa que representa 
la gestió dels tributs per part del Xaloc 
i es dota en 276.000€ l’amortització 
de préstecs.

Participació, amb un import de 
90.000 €. Augmenta la quantitat 
d’”Inversions pels pressupostos par-
ticipatius”, amb una doble voluntat, 
incrementar partida per fer front a 
projectes més grans i/o incrementar 
número de propostes a fer.

Arxiu, amb un import de 102.700 
€. Aquesta àrea es manté la mateixa 
despesa que el pressupost anterior 
per fer front a les necessitats actuals. 
Es vol seguir aportant col·laboració 
tècnica amb el GREC i continuar els ci-
cles de conferències que permeten la 
difusió de les activitats que es porten 
a terme a l’arxiu. De la mateix mane-
ra, es garanteixen les tasques de con-
servació, classificació i preservació del 
material de l’arxiu.

Medi Ambient, amb un import de 
1.433.700 €. En aquesta àrea, es 
mantenen les partides i programes de 
neteja de boscos i franges de protec-
ció d’incendis, prevenció de la salut i 
promoció del reciclatge. Es continuarà 
amb la política d’eliminació de conteni-
dors soterrats per adaptar-nos a les 
característiques de la nova licitació 
que resoldrà el Consell Comarcal del 
Gironès en l’últim tram de l’any. També 
hi ha la despesa per cobrir l’ampliació 
d’horari de la deixalleria. Dins aquest 
mateix apartat, s’incrementa la parti-
da de neteja viària fruit de l’increment 
del preu de tona de rebuig a l’abocador 
i de l’augment del preu del contracte 
amb l’increment d’IPC. Per altra banda 
es preveuen accions per a incrementar 
el percentatge de reciclatge, sobretot 
als locals comercials i la incorporació 
d’un tècnic per millorar la gestió dels 
horts urbans. I finalment, s’incremen-
ten les aportacions al Consorci de les 
Vies Verdes i al Consorci de les Gavar-
res seguint els acords presos.

Urbanisme, amb un import de 
513.300 €. El capítol de personal aug-

menta perquè hi ha un lloc de treball 
d’enginyer que l’any passat no hi era i 
s’inclou una auxiliar administrativa que 
fins ara era a Serveis Econòmics i es 
traurà a concurs una plaça d’enginyer 
tècnic.

Serveis Culturals, amb un import 
de 363.000€. Es porta a terme un 
procés selectiu per la plaça d’una ad-
ministrativa. Es disposa de l’import 
necessari per poder tirar endavant 
una programació cultural de qualitat i 
orientada a portar a Cassà un ampli 
ventall d’espectacles. No obstant, es 
preveuen canvis en alguns formats, 
però que no afecten als mitjans posats 
a disposició de l’àrea. I com no, es ga-
ranteix la continuïtat del Càntut.

Sala Galà, amb un import de 
558.800€. Amb la partida pressupos-
tària es mantenen totes les activitats. 
S’ha fet la licitació de l’Escola Municipal 
de Música Pere Mercader i està pen-
dent de licitar-se l’Escola d’Art. Es man-
té la partida d’activitats de la biblioteca.

Ràdio Municipal, amb un import de 
146.900€. Amb aquest pressupost 
es mantenen la programació i les ac-
tivitats que es realitzen. Pel que fa al 
personal, hi ha la creació d’una plaça 
de tècnic de comunicació per organit-
zar l’àrea i per millorar la comunicació 
entre diferents àrees de l’Ajuntament i 
resoldre la lenta comunicació cap als 
veïns i veïnes de Cassà. Aquesta perso-
na ha de gestionar, l’agenda, la ràdio, 
els llibrets de cultura, les comunicaci-
ons d’obres, les incidències, el control 
dels servis electrònics, etc. Aquesta 
figura ja es va contemplar quan es va 
impulsar la Valoració de llocs de tre-
ball, per considerar-la necessària a la 
Corporació.

Joventut, amb un import de 
140.000€. Es manté la dinamització 
de l’espai l’Escorxador i les hores del 
personal. S’incrementen les partides 
de Festa Major i Reis i es mantenen 
les subvencions a les entitats.

Llar d’infants, amb un import de 
525.500€. A nivell de personal pas-
sem el personal auxiliar a educadores. 
D’aquesta manera es reconeix la ca-
tegoria als treballadors que disposen 
del títol i la responsabilitat de mestre. 
Al mateix temps que es mantenen les 
inversions i manteniments en aquest 
equipament.

Serveis Educatius, amb un import 
de 513.500€. A nivell de personal, la 
partida puja per què s’ha creat la pla-
ça l’Administrativa d’Educació que no 
estava pressupostada l’any passat. Es 
dona continuïtat a tirar endavant els 
objectius de les accions recollides al 
Pla Local d’Educació. Es manté el Con-
sell Escolar Municipal com a òrgan de 
coordinació, participació i dinamització 
en l’àmbit de l’educació, dotant-lo de 
major contingut en les seves actuaci-
ons. Es manté i actualitza el catàleg 
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de recursos pedagògics a disposició 
de tots els centres educatius de Cassà 
de la Selva involucrant entitats i em-
preses al projecte. Es recuperarà el 
Consell dels Infants com a un òrgan 
de participació ciutadana adreçat als 
nens i nenes del poble amb l’objectiu 
de potenciar la seva coresponsabilitat 
als afers públics. I es desenvoluparà i 
mantindran els projectes d’assessora-
ment, orientació i formació en les ha-
bilitats de criança (El Niu, Creixem i El 
Racó del joc). 

S’incrementa a 17.000€ la partida 
“Despeses diverses educatives”. Es 
manteen les 80 places del CREC i el 
Servei d’Atenció Diürna.

Hi ha un canvi del projecte Recicla-
text. En aquest sentit es canvia el plan-
tejament del projecte reciclatext com a 
conseqüència de les necessitats reals 
que les AMPA/AFA i els centres edu-
catius manifesten i, també, perquè les 
necessitats educatives han evolucionat 
molt i s’ha comprovat que, de vegades, 
el projecte reciclatext no podia fer front 
a les necessitats actuals. Per aquest 
motiu, a partir de l’any 2021, enlloc 
de fer el projecte reciclatext, es conce-
dirà una subvenció nominativa a cada 
AMPA/AFA per tal que puguin destinar 
els diners subvencionats a les diverses 
necessitats que puguin tenir. A partir 
d’aquest 2021 les ajudes de l’Ajunta-
ment aniran destinats a tots els cen-
tres que hi ha en el poble i s’ampliarà la 
franja d’alumnes, des de P3 a 4t d’ESO. 

S’ha fet la nova licitació servei mu-
nicipal de logopeda i es mantindrà la 
partida pressupostària per tal de po-
der-lo dur a terme. Es mantenen les 
partides de les subvencions a les AM-
PES i AFA de les escoles del poble. I, 
es dona continuïtat al conveni pel PFI 
amb Llagostera.

Serveis Esportius, amb un import 
de 400.500 €. Es crea una nova plaça 
de conserge per completar l’estructu-
ra organitzativa de les instal·lacions. Es 
mantenen les subvencions a totes les 
entitats esportives. Volem continuar do-
nant importància en el manteniment i la 
millora de les instal·lacions esportives. 

Es continuarà treballant per la millora 
de l’eficiència energètica i l’estalvi.

Piscina Municipal, amb un import 
de 589.000€. A nivell de personal es 
posa un netejador més i s’incorpora 
un monitor més. La Piscina Municipal 
ha tingut un increment molt favorable 
d’usuaris i això comporta un manteni-
ment constant de les instal·lacions. Es 
faran diverses millores per garantir la 
qualitat del servei i la conservació de 
les instal·lacions. 

Serveis Socials i Ciutadania, amb 
un import de 487.500€. S’incrementa 
un 8% repecte el pressupost del 2020 
si hi traiem l’aportació que feia ja l’Ajun-
tament a la Residencia Geriàtrica. En 
aquestes regidoria els pressupostos es 
mantenen estables, tot i que repartides 
de diferent manera per tal de unificar 
criteris i separar partides d’altres regi-
dories que fins ara estaven barrejades. 
Es mantenen les partides per l’atenció 
a la pobresa energètica, així com les 
subvencions a famílies en risc d’exclusió 
social i a Càritas que s’ocupa del ser-
vei d’alimentació i rober per les famílies 
mes desfavorides del nostre poble, així 
com també les ajudes per el pagament 
de l’IBI amb les ampliacions dels supò-
sits ja descrits en les noves ordenances 
fiscals. Es mantenen els programes 
del Centre Diürn amb ampliació d’acti-
vitats així com els serveis d’atenció al 
Taller Orquestra i s’amplia el programa 
del SAD d’atenció domiciliaria i amb la 
previsió de la posada en funcionament 
de un nou programa adreçat a les 
persones grans en general i amb una 
cura especial a les que viuen soles. En 
aquests pressupostos es posen també 
les bases per engegar el nou programa 
d’habitatge per poder donar respos-
ta efectiva a la gran demanda que hi 
ha en aquest moment per part de la 
població mes desfavorida de la nostra 
vila. Es mantenen les subvencions a les 
entitats que ja es tenia conveni i se’n 
creen de noves com: Catalunya contra 
el Càncer, Associació esclerosi Múltiple 
i Oncolliga.

Ciutadania, amb un import de 
24.300€. S’incorporen en aquesta 

àrea partides que estaven en altres. 
Pel que fa a Habitatge, s’han fet con-
venis amb la Fundació SERGI i amb el 
Consorci de Benestar Social Gironès-
Salt i s’està treballant en el de lloguer 
de pisos. Es mantenen els projectes 
del Taller Orquestra, els dedicats als 
temes relacionats amb les dones, les 
jornades LGTBI i altres de sensibilitza-
ció socials. També es vol promoure un 
nou programa de traducció simultània 
en llenguatge de signes; tirar endavant 
el projecte de teatre per a discapaci-
tats intel·lectuals; continuar i ampliar 
els tallers de participació de gent gran; 
posar en marxa diversos cursos per 
el benestar destinat a majors de 65 
anys; i la renovació del conveni pel nou 
programa d’educadors de carrer.

Seguretat Ciutadana i Mobilitat, 
amb un import de 1.088.300€. En 
aquest pressupost es mantenen les ei-
nes i recursos policials que facilitaran 
el dia a dia dels nostres agents en la 
resolució de conflictes. Es milloren les 
aplicacions informàtiques i es donarà 
continuïtat al conveni amb poblacions 
veïnes.

Via pública, amb un import de 
2.810.700€. Hi ha la inclusió de les 
quatre grans obres per aquest 2021: 
Vies Verdes, can Trinxeria, rehabilita-
ció del c/ Indústria – La Bisbal i l’en-
degament de la riera del Polígon. Es 
fa un aposta ambiciosa per afrontar 
aquestes inversions en part a través 
de subvencions i en part amb recur-
sos propis que mirarem de concretar 
a partir de l’aplicació dels romanents. 
Hi ha dues partides per fer diversos 
arranjaments i inversions a la via públi-
ca per l’import de 282.600€: enllume-
nat del parc de l’Estació; cruïlles intel-
ligents; nova pista poliesportiva; pla 
d’asfaltatge; jardí del grup Sant Josep; 
nou quadre de llum; arranjament d’un 
tram de la vorera del polígon; la clau-
sura de contenidors; la millora dels 
tancaments a les dependències de Rà-
dio Cassà; l’enderroc de can Parera; i 
la millora de camins veïnals. La partida 
de manteniment de zones verdes puja 
per la nova licitació.
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Urbanisme - Via pública - Veïnats

En el Ple del mes de desembre es va 
aprovar inicialment el “projecte exe-
cutiu per la urbanització dels carrers 
Indústria i la Bisbal i l’annex de millo-
res, redactat per l’empresa Birulés 
Cabré Romans Arquitectes SCP, amb 
un pressupost de 583.365,91 € IVA 
inclòs.

Aquesta reforma ve marcada per 
la substitució de l’actual xarxa d’abas-
tament d’aigua que transcorre per 
aquest àmbit. Sota els dos carrers 
hi passa la canonada d’aigua pota-
ble que abasteix bona part del poble. 
Aquesta canonada és de fibrociment 
i per tant, caldrà extreure-la per una 
empresa especialitzada i transpor-
tar-la a un dipòsit autoritzat.

Es dota, també, en els carrers que 
s’actua, d’una nova xarxa de col. lec-
tors d’aigües pluvials, que es connec-
taran a la xarxa existent al c/ Marina 
i es connectarà a la xarxa de residuals 
existents que discorre en sentit car-
rer Martí Dausà, si bé es deixarà un 
col. lector embocat cap a aquest car-
rer per tal que es pugui completar la 
xarxa de pluvials en el futur. A aquests 
nous col. lectors s’hi connectarà el 
nou sistema d’embornals i intercep-
tors de recollida d’aigües superficials 
i també els baixants que actualment 
discorren per façana, si bé, en el cas 
del carrer de la Indústria, es disposa-
rà entre el baixant i el col. lector, una 
arqueta sifònica cega, sota el pavi-
ment, per tal d’evitar el retorn de ma-
les olors degut a la connexió temporal 
del col. lector de pluvials al col. lector 
de residuals comentat anteriorment.

També es preveu acabar les fei-
nes d’obra civil ja iniciades anterior-

Aprovació del projecte d’urbanització 
dels carrers Indústria i la Bisbal

ment de soterrament de la xarxa de 
telefonia i fibra òptica que trancorre 
dins l’àmbit. La construcció d’una in-
fraestructura de telecomunicacions 
segons la reglamentació vigent, amb 
el soterrament i ampliació de la xarxa 
actual, garanteix la universalitat d’ac-
cés al servei i una millora destacable 
en el control, registre i ampliació del 
servei en el futur, així com millora 
sustancialment la desaparició de tot 
el multiple cablejat aeri dels diferents 
operadors.

Finalment es modifica el paviment 

Una de les millores serà l’ampliació de la vorera 
al c/ Marina i la senyalització lumínica al terra 
en l’encreuament Marina- Indústria–La Bisbal. 

A la dreta, el carrer de la Bisbal.

NOVA IL·LUMINACIÓ A LES 
ROTONDES DELS TAPS I 
DE LA PRINCESA
Aquest mes de desembre s’han 
millorat les instal·lacions lumíni-
ques que hi havia a la rotonda 
dels Taps i a la rotonda de l’antiga 
fàbrica Princesa, que feia molt 
de temps que s’encenien i apa-
gaven de manera intermitent. 
Amb aquesta nova il·luminació 
es millorarà la il·luminació i la 
visibilitat en aquests dos punts 
d’entrada del poble. 

A la fotografia, moment en el 
qual els operaris feien els canvis 
a les instal·lacions.

d’acabat de tot l’àmbit, substiuint els 
desnivells actuals per una única plata-
forma acabada amb peces de pedra 
artificial amb intercelat de rigola cen-
tral també de pedra artificial en el cas 
del carrer de la indústria, i una calça-
da asfaltada i voreres de peces de pe-
dra artificial separades per rigola de 
pedra artificial, en el cas del carrer 
de la Bisbal.

També es canvia la xarxa d’enllume-
nat i les lluminàries. Pel que fa a la 
xarxa de distribució, es soterra tota 
ella. Pel que fa a l’enllumenat, es dota 
de noves lluminàries en forma de bà-
culs a façana, amb model igual a la 
resta del nucli antic al carrer de la in-
dústria i model més actual al carrer 
de la Bisbal. La substitució de les llu-
minàries actuals per nous equips amb 
tecnologia de LED d’alta resistència, 
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incidirà en l’eficiència i l’estalvi en el 
consum elèctric, un major rendiment 
i una vida útil molt superior. Alhora la 
substitució de tot el cablejat i resta 
de la instal·lació elèctrica del sistema 
d’enllumenat, actualitzarà el servei a 
la normativa vigent del Reglament de 
BT, el que incidirà en un major rendi-
ment i en la millora en seguretat.

També es preveu el soterrament 
de tres encreuements aeris de baixa 
tensió.

Com que també es tracta d’un nucli 
de densitat alta d’habitants, pel que fa, 
sobretot al número d’entrades a viven-
des directament des de la via pública, 
amb molts edificis estrets, una part 
molt important de l’actuació consistirà 
en preveure una bona convivència de 
les obres amb el dia a dia de la zona, 
així com, quan inevitablement hi hagi 
afectació als accessos, sobretot, dels 
veïns, s’haurà de compatibilitzar les 
activitats de les obres amb mesures 
provisionals necessàries perquè els ve-
ïns tinguin accés a les seves vivendes. 

S’ha de tenir en compte, també que 
per l’àmbit de l’actuació discorre la 
xarxa d’abastament de gas, a la qual 
se li fa dues petites intervencions, 
però serà molt important pendre les 
precaucions necessàries, sobretot 
durant els treballs d’enderroc, per no 
afectar aquesta línea existent.

Pel que fa a l’aigua, l’abastament 
i escomeses de veïns de la qual, es 
substitueix, el projecte preveu l’exe-
cució d’una xarxa bypass provisional 
durant el transcurs de les obres, per 
tal de garantir-ne el subministre als 
usuaris.

El termini estimat de duració dels 
treballs d’execució de l’obra és de 4 
mesos.

Les Millores proposades dins el 
Projecte Executiu són les següents: 
1.- Substitució del panot de voreres 

del carrer de La Bisbal per peces de 
pedra artificial; 2.- Prolongació de la 
vorera i aparcament del tram del final 
del carrer de La Bisbal amb la plaça 
del c/ Migdia; i, 3.- Enllumenat de se-
guretat en pas de vianants a encreua-
ment del carrer Marina amb Indústria 
i La Bisbal.

APROVACIÓ INICIAL DEL 
PROJECTE EXECUTIU PER 
L’ENDEGAMENT DEL TORRENT 
DE PAS ENTRE ELS CARRERS 
DE LA VIA I DEL PLA DE 
L’ESTANY
En el Ple del mes de desembre es va 
aprovar l’aprovació inicial del “Projecte 
executiu per l’endegament del torrent 
de pas entre els carrers de la Via i 
del Pla de l’Estany”, redactat per l’em-
presa Serpa Enginyeria i Consultoria 
Ambiental SL., amb un pressupost de 
514.850,50 € IVA inclòs.

L’any 2004 es va aprovar el Pla Di-
rector d’aigües Pluvials de Cassà de 
la Selva on s’hi fa palesa la necessitat 
d’endegar el torrent del Pas per tal 
de solucionar els problemes d’erosió 
de la llera i els talussos. A principis 
d’aquesta legislatura ja es va fer el 
tram del c/ Pla de l’Estany fins a la 
carretera G65 i ara es pretén fer la 
continuació fins el c/ de la Via. 

Es presenta la mateixa solució cons-
tructiva per tal de ser coherents amb 
l’endegament aigües avall.

Es proposa l’endegament del tor-
rent, amb una longitud total de 233 
metres i l’amplada és variable degut 
a l’existència de naus als dos marges. 
Aquesta amplada d’endegament es 
composa de 5 metres d’endegament 
d’obra de formigó armat “in situ”, 
murs laterals de formigó armat fins 
a una alçada de 2 metres i la resta 
talús natural fins al límit de les finques 
urbanitzades amb tècniques de bioen-

La llera ha fet grans basses a diversos punts i ha 
erosionat els marges laterals del torrent com es 
veu aquetsa imatge des del c/ Pla de l’Estany.

NETEJA RIERA VERNEDA A 
CAN ABRAS
Aquest mes de gener es fan les 
obres de neteja de la riera Verne-
da, al seu pas per la finca de can 
Abras, al veïnat de Verneda. En 
aquest punt l’aigua de la riera ha 
acumulat gran quantitat de sedi-
ment que quan plou fa que l’aigua 
de la riera surti de la seva llera 
i provocqui afectacions al camí i 
als camps propers. S’hi farà una 
actuació que consistirà en una 
desbrossada i retirada de terres 
dins de la llera en 150 m aigües 
amunt i neteja de vegetació en 
50m aigües avall del pont de ca 
n’Abras.

En el tram de 150m aigües amunt es treuran tots els se-
diments i es col·locaran en els marges per fer la mota més 
alta. També es seleccionaran i es podaran manualment els 
arbres de ribera dins de tot el tram de l’actuació.

A l’esquerra, vista del camí de la 
Capçana a can Abras; a la dreta, 

el mal estat de la llera i marges 
de la Verneda

ginyeria, mitjançant manta de fibra de 
coco per tal de protegir els talussos i 
afavorir-ne la seva revegetació.

La realització de les obres d’actua-
ció previstes pel present projecte no 
comporta cap afectació definitiva a les 
finques privades, ja que aquestes ac-
tuacions es portaran a terme respec-
tant l’àmbit de la llera, ja cedit com 
a espai públic. L’única finca afectada 
temporalment durant l’execució de les 
obres serà una finca ubicada al carrer 
de la Garrotxa perquè s’ha cregut que 
és la millor alternativa per baixar a la 
llera mitjançant una rampa i no afec-
tar a empreses
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ORDENACIÓ VIAL DEGUT OBRES 
AMPLIACIÓ DEPURADORA
A partir d’aquest mes de gener les 
obres d’ampliació de la depuradora 
de Cassà agafaran més embranzida i 
provocaran més afectacions que fins 
ara.

S’ha instal·lat una nova senyalització 
amb la qual sols es podrà accedir a la 
depuradora pel trencant d’anar a can 
Socarrell i cal Rei amb un sol sentit 
de la marxa. El trànsit dels vehicles 
que surten de la depuradora passarn 
per cal Got i can Mercader fins a sor-
tir a la carretera de Caldes pel Mas 
Pagès. 

Mentre durin les obres es dema-
na prudència i reduir la velocitat en 
aquesta zona del veïnat per evitar ac-
cidents.

Policia Local / Seguretat

MILLORES EN EL PATI DE CAN TRINXERIA
A principis d’any s’han plantat diversos arbres i arbus-
tos en el pati de can Trinxeria per millorar-ne l’estètica i 
deixar-lo més bonic per quan es puguin fer actes a l’ai-
re lliure sense tantes restriccions com les que s’han de 
fer actualment. La millora del jardí i la seva il·luminació 
pretén millorar un dels espais més concorreguts per la 
diversitat d’actes que s’hi duen a terme.

REPARACIÓ D’UNA ESLLAVISSADA AL VEÏNAT DE 
LES SERRES
Aquest mes s’han fet les obres per a reparar un tram 
de camí del veïnat de les Serres, que va de can Queixal a 
can Cassà. L’obra consisteix en refer els marges i consoli-
dar-los per evitar més esllavissades en aquest punt, on hi 
ha un rec que travessa el camí i evitar que s’estrenyi cada 
vegada que plou el pas per aquesta zona.

REPARACIÓ DEL SISTEMA DE 
RECOLLIDA DE CLAVAGUE-
RAM AL CARRER SANT GRAU
Aquest mes de gener es fan les 
obres necessàries per evitar l’acu-
mulació d’aigües pluvials al carrer 
Sant Grau.

En aquest carrer hi conflueix 
bona part de l’aigua de pluja de la 
zona del CAP, provocant continues 
inundacions de baixos i garatges.

L’obra consisteix en una una re-
paració de la xarxa existent amb 
la instal·lació d’una reixa de desai-
gua més llarga per què reculli més 
cabal i eviti que entri a les cases 
particulars.
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Medi Ambient

Des de l’Ajuntament de Cassà de la 
Selva, hem volgut començar aquest 
any 2021 amb una nova campanya 
per conscienciar a la ciutadania de les 
avantatges i les necessitats de reci-
clar i reduir les deixalles que produïm 
cada dia. 

Tots coneixem l’excés de residus 
que generem cada dia. Amb aquesta 
nova campanya, es vol conscienciar i 
fer arribar a la ciutadania, la necessi-
tat de reduir el residus que generem, 
i recordar on s’han de dipositar cada 
un d’aquests. 

Aquesta campanya consta de dife-
rents accions:

• La primera és una revista de 16 
pàgines que s’ha començat a enviar 
casa per casa, on s’hi poden trobar 
consells per reduir els residus, el lloc 
on s’han de dipositar, i les ajudes mu-
nicipals a l’hora de reciclar, fer servir 
la deixalleria i el compostatge casolà. 
També s’hi detallen totes les facilitats 
que ofereix el consistori, a l’hora de 
la recollida de voluminosos, recollida 
comercial, etc.

• També hi haurà un equip de perso-
nes que a través d’uns punts informa-
tius aleatoris en els llocs més cèntrics 
i concorreguts del municipi, informa-
ran a la ciutadania de la forma que cal 
reciclar, i ajudaran a esvair els dubtes 
que puguin tenir. 

• Una acció important és la que vol 
donar més visibilitat a les deixalles i 
voluminosos del carrer. Aquests se 
senyalitzaran amb uns adhesius i unes 
cintes per fer més evident el que està 
malament i que cal dipositar-ho al seu 
lloc. 

REVISTA I ESLÒGAN DE LA 
CAMPANYA
Des de l’ajuntament som conscients 
de la importància de reciclar i que es 
molt difícil poder perseguir als ciuta-
dans incívics, només amb sancions. 
Per això, s’ha començat aquesta cam-
panya clara i directa. 

L’eslògan de la campanya parla per 
si sol. Tant per tant, fem-ho bé. Amb 
cada petit gest, fem un Cassà més 
net, un Cassà més sostenible. 

Per tal d’avançar plegats cap a un 
model d’economia circular, des de 
l’Ajuntament hem considerat molt 
oportú recollir en aquesta revista, to-
tes les eines que tenim a disposició 
de la ciutadania per fer una correcta 

El dia 12 de gener es va posar un punt informatiu a la plaça de la Coma amb els diferents agents 
cívics que recolzaran la campanya.

Campanya de civisme: Tant 
per tant, fem-ho bé

gestió dels residus domèstics i com-
prometre’ns amb el medi ambient.

La revista, s’ha enviat casa per 
casa i també es pot trobar en el web 
cassa.cat/tantpertantfemhobe.

Si Cassà de la Selva és net, tots 
guanyem qualitat de vida. Si dipositem 
cada residu al seu lloc, estalviem re-
cursos i beneficiem el medi ambient. 
Cada granet de sorra és important!

NOU CONVENI AMB EL 
CONSORCI DE LES GAVARRES
Aquest mes de desembre s’ha apro-
vat la renovació del conveni de col-
laboració interadministrativa entre 
l’Ajuntament de Cassà de la Selva i 
el Consorci de les Gavarres per a la 
realització d’activitats formatives divul-
gatives i lúdiques de l’entorn de l’espai 
natural de les gavarres i del suro a la 
finca de can Vilallonga.

L’objecte d’aquest conveni és es-
tablir el marc de col·laboració entre 
l’Ajuntament de Cassà de la Selva i el 
Consorci de les Gavarres per al des-
envolupament de línies d’investigació, 
de divulgació i de formació a l’entorn 
del món del suro i de la promoció dels 
valors naturals i socioculturals de l’es-
pai natural protegit, amb l’ús, per part 
de l’Ajuntament de Cassà de la Selva, 
de les instal·lacions del mas i de la 
finca de Can Vilallonga que disposa el 
Consorci.

En concret, són objectius del conveni:
a) Fomentar les activitats formati-

ves a l’entorn de l’espai natural de les 

Gavarres i del món del suro, dirigides 
a diferents públics; escolar, formació 
professional, universitats, empresaris 
de diferents sectors (vitivinícola, su-
rer, envasos, etc.)...

b) Realitzar activitats divulgatives i 
lúdiques a l’entorn de l’espai natural i 
del suro com ara rutes de descoberta 
de l’entorn natural, activitats familiars 
de cap de setmana, festes populars, 
campanyes divulgatives, exposicions, 
fires o demostracions d’aprofitaments 
forestals.

c) Promoure activitats d’investigació 
i descoberta de l’espai natural i de 
qualsevol aspecte a l’entorn de la in-
dústria del suro, ja sigui directament 
o a través del suport a terceres enti-
tats sense ànim de lucre del municipi 
de Cassà de la Selva, que puguin sol-
licitar disposar de l’espai habilitat per 
a l’ús del mas Can Vilallonga o altres 
espais de la finca per al desenvolupa-
ment dels seus projectes de recerca.

Abonar al Consorci de les Gavarres, 
durant el primer trimestre natural de 
l’any de vigència del conveni, l’import 
de 4.000,00 euros per tal de con-
tribuir en el finançament anual del 
manteniment i conservació de la finca 
i el mas de Can Vilallonga, lligada a 
l’activitat compartida de caràcter di-
vulgatiu, formatiu i d’investigació que 
s’estableix al pacte primer. 

Aquest conveni tindrà una vigència 
des d’1 de gener de 2020 i es podrà 
prorrogar, amb caràcter anual fins el 
2023.
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Esports

Al complex de la piscina, s’ha instal-
lat un aparell de presa de temperatu-
ra que funciona acostant el front, en 
el cas de tenir temperatura alta salta 
una alarma que alerta a la persona 
que està a recepció. Aquest aparell 
és una nova mesura de control neces-
sària per tal d’incrementar la segure-
tat dels usuaris de les instal·lacions.

Aquest desembre passat, els ca-
sals esportius i de tecnificació s’han 
dut a terme només amb els esportis-
tes que durant l’any ja estan fent l’acti-
vitat esportiva de la qual es fa el casal 
o la tecnificació. No es poden barrejar 
en aquests casals esportistes d’altres 
disciplines esportives, hi sempre han 
de treballar amb grups bombolles.

Durant les festes hem tingut les 
instal·lacions esportives, gimnàs i 
piscina fent activitats, tot amb uns 
aforaments reduïts i amb les mesu-
res higièniques pertinents. Amb els 
aforaments a l’interior amb un 30% 
de la seva capacitat, a excepció de les 
activitats aquàtiques i exteriors, per 
aquest motius s’ha habilitat la zona 
del toldo del gimnàs per fer les clas-
ses de cicling, que és una sala que 
queda totalment exterior, i les activi-
tats dirigides d’alta intensitat utilitzen 
l’espai a l’aire lliure a la zona de gespa 
de la piscina exterior, així poden fer 
l’activitat amb un 50% d’aforament. A 
partir del primer trimestre del 2021 
la intenció era poder continuar amb 
els cursets de natació escolars i amb 
el mateixos propis de la piscina, però, 
totes aquestes actuacions s’han vist 
afectades pel tancament de les instal-
lacions esportives excepte les entitats 
que fan les activitats a l’exterior i amb 

Reducció d’aforament a 
totes les activitats

el tancament municipal, això ha fet 
que les escoles que venen d’altres po-
blacions no puguin venir a fer els cur-
set i l’aforament permès de 15 per-
sones/hora, tampoc deixa que puguin 
venir les escoles del mateix poble.

Amb el canvi de normativa degut a 
la pandèmia, del 7 al 17 de gener les 
instal·lacions han estat tancades, a 
excepció de les que fan les activitats a 
l’exterior. Segons normativa la piscina 
és permès obrir-la però aquests 10 
dies em decidit tancar tot el complex 
esportiu. La setmana de l’11 al 17 s’ha 
aprofitat per fer unes modificacions en 
el circuit de l’aigua per poder fer millor 
la neteja i desinfecció general del recor-
regut de l’aigua de la instal·lació. 

Esperem que aquest 2021 puguem 

tornar a reprendre de mica en mica, 
la normalitat esportiva i que la Gene-
ralitat/Procicat declarin l’esport com 
a bé essencial.

CANVIS A LA JUNTA DEL FO-
MENT
També volem felicitar a la nova Junta 
del Foment Depotiu Cassanenc per 
aquesta nova etapa que comencen i 
animar-los a continuar fent una entitat 
on els nens i nenes puguin iniciar-se 
en el mon de l’esport gaudint de les 
disciplines que s’ofereixen, així mateix 
agrair a la Junta sortint, que durant 
molts anys ha estat al capdavant, per 
posar el seu temps i esforç per garan-
tir el seu bon funcionament. Moltes 
gràcies a tots.

Un usuari mirant-se la temperatura. amb el nou aparell instal·lat a la piscina.

Bar l’Escuma
El Bar L’Escuma us torna a obrir les 

portes i  us recomana 
-només faltaria!- les especialitats 

l latines o un plat típic de casa nostra. 
Som al carrer del Raval,  55.

 Tel.  972 46 30 75.

Gràcies per la vostra confiança!
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Promoció econòmica
L’ESPAI FEINA, UNA 
EINA CLAU PEL MERCAT 
LABORAL LOCAL
El 2020 ha estat un any ne-
gre en molts aspectes, però 
també (i especialment) en el 
mercat laboral que s’ha vist 
afectat per tancaments d’em-
peses, ERTOS i una disminució 
de la mobilitat que ha dificultat 
el normal desenvolupament de 
l’economia. 

Dins d’aquest context és de 
vital importància contar amb 
sistemes de suport al mercat laboral i l’Espai Feina ha pas-
sat al llarg d’aquest any una prova de foc. I és que a pesar 
de les circumstàncies, s’han portat a terme 348 sessions 
d’orientació (gairebé una per cada dia de l’any), s’ha acon-
seguit inserir a 44 persones i aquesta tasca s’ha fet de 
forma transversal: si bé el col·lectiu que més ha utilitzat el 
servei han estat persones amb Educació Primària(29.9%) 
també s’ha atès a un nombre significatiu de persones amb 
estudis universitaris (7.1%) i persones amb estudis de Ci-
cles Formatius (14,2%).

EL COWORKING, AL MÀXIM DE LA SEVA OCUPACIÓ
L’espai que ocupa el Coworking, al segon pis de can Trinxe-
ria es troba actualment al màxim de la seva ocupació. Això 
és degut a dos motius: el primer a un increment de petici-
ons d’espai, i el segon a una millora de l’espai per garantir 
les mesures de seguretat de la Covid. Actualment l’espai 
dona feina a 9 treballadors/es de 6 empreses diferents i 
s’ha obert una llista d’espera per poder atendre les noves 
sol·licituds en el moment en el que es disposi de places.

Salut - Serveis Socials

El dimecres dia 13 de gener es va començar a administrat 
la primera dosi de la vacuna a les persones usuàries de la Re-
sidència Geriàtrica Sant Josep de Cassà i també al personal 
sanitari i cuidadors/es del centre. Es van administrar 100 
dosis, i la resta es farà properament. 

Un equip de l’Institut Català de Salut es va desplaçar fins 
al centre per administrar la primera dosi de la vacuna a les 
persones usuàries de la residència i als treballadors i treba-
lladores. Actualment hi ha 56 residents, i 63 treballadors/
es entre el personal d’atenció directe i indirecte. 

La vacuna que se subministrà es la de Pfizer–BioNTech, 
que es la que està disponible actualment. va coincidir que es 
feien les proves PCR als residents, i que ja estaven previstes 
segons el protocol del Departament al finalitzar el període na-
dalenc. També es van fer les proves als treballadors/es, que 
els hi fan setmanalment, combinant PCR i TAR (test ràpid 
d’antígens). Totes les proves del centre van sortir negatives. 
Aquestes són les primeres vacunes que s’han administrat a 
Cassà de la Selva, ja que els professionals del CAP Cassà, es 
van desplaçar a Girona per rebre la seva vacuna. Seguint els 
protocols marcats pel Departament de Salut, la segona dosi 
de la vacuna serà administrada amb 21 dies de diferència. 
L’objectiu de la vacunació és prevenir la malaltia i disminuir-ne 
la gravetat i mortalitat actual. 

 
CASSÀ DISPOSA D’UNA AGENT DE SALUT JOVE I 
D’UN EDUCADOR DE CARRER
 Des de les Àrees de Ciutadania i Joventut s’han impulsat dos 
projectes molt vinculats entre ells que han començat a treba-
llar durant tot un any: el projecte Next Salut i el de l’Educador 
de carrer.

Projecte Next Salut: en el marc d’aquesta actuació, es 
disposa d’un nou servei de consulta de salut jove, que tindrà 
lloc tots els dimarts, de 16 a 19 h a l’Espai Jove l’Escorxador. 
Es tracta d’un servei gratuït i confidencial per assessorar i 
acompanyar els i les joves amb tot allò relacionat amb la salut 
i el benestar, físic i/o emocional. Aquest nou espai obre la 
porta a compartir preocupacions, dubtes sobre sexualitat i 
relacions, gestió de conflictes, consum de tòxics, relacions, 
etc.

A banda de l’atenció personalitzada i individual, el projecte 
NextSalut oferirà també intervencions amb grups i actuaci-
ons al poble, creant també espais d’assesorament a altres 
professionals i atenció familiar si es sol·licita. Es pot contac-
tar amb l’agent de NextSalut a través del telèfon 602 25 48 
05 i al correu electrònic agentdesalut@cassa.cat

Educador de Carrer: el programa d’Educador de Carrer 
atendrà les necessitats de la població directament en el lloc 
on es troben, i empra, com a eina principal per possibilitar 
els processos de canvi, la relació individual i l’acció grupal i 
comunitària.

Què fa l’Educador de Carrer? 
• Detectar i analitzar necessitats reals d’infants i joves. De-

senvolupar activitats d’habilitats i competències pro-socials 
que facilitin processos de maduració personal i de respon-
sabilitat social.

• Assolir una bona integració dels infants i joves al municipi.
• Crear espais que possibilitin hàbits saludables, promoci-

onant l’esport, prevenint el consum de substàncies tòxiques, 
etc.

• Millorar la relació entre la comunitat i l’entorn, evitant 

conflictes i com a mediador.
• Sensibilitzar al conjunt de la població trobant espais de 

diàleg, anàlisi, etc.
No sempre resulta senzill realitzar una detecció primeren-

ca de les situacions de dificultat i conflicte social, la qual cosa 
fa que, en ocasions, acabem intervenint massa tard i amb 
caràcter d’urgència. La intervenció preventiva des de l’aten-
ció primària possibilita que no es generin determinats con-
flictes o, que aquests, no s’agreugin.L’Educador de Carrer 
es diu Lluís Baena i s’hi pot contactar a través del correu 
electrònic educadorcarrer@cassa.cat

CAP INFANT 
SENSE JOGUINA
Els Reis també van ar-
ribar a les families més 
vulnerables del munici-
pi amb la col·laboració 
de la Creu Roja i de les 
patgesses reials que 
ho van fer possible i 
als quals volem agrair 
la seva col·laboració.

Comença la vacunació contra la 
Covid-19 a la Residència Geriàtrica 
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Fins ara les AMPES/AFA, revien una 
subvenció de 2000€ per un costat, 
i una altra subvenció per alumne de 
1r a 6è de primària en concepte de 
socialització de llibres, amb una par-
tida destinada per l’Ajuntament de 
46.900€. A partir d’aquest 2021 
l’Ajuntament ha incrementat en 
10.000€ més aquesta subvenció. 

El conveni del Reciclatext finalitza en 
el present curs escolar 2020-2021 i 
ara és el moment de fer les millores 
o canvis oportuns, ja que les mateixes 
AMPES i AFA ens manifestaven que 
el conveni establert no funcionava per 
diversos motius:

- L’ajuda que rebien d’alguns ajunta-

ments no els funcionava (ja que paga-
ven directament a les famílies i, per 
tant, l’import no arribava a l’AMPA/
AFA o bé, també, perquè l’import per 
alumne depenia de l’Ajuntament el 
qual procedia).

- L’import del projecte Reciclatext 
era molt elevat per dedicar-lo única-
ment al concepte de llibres i, sovint, 
les AMPA/AFA hi volien encabir-hi 
conceptes que no s’hi contemplaven 
i que creien que eren més necessa-
ris. És per aquest motiu que, a més 
de la socialització de llibres de text, 
també s’inclouran altres opcions com: 
complementar el mobiliari, els equipa-
ments i el manteniment del centre 

escolar; ajudar a les famílies a dismi-
nuir les despeses escolars i projectes 
educatius per als seus fills; activitats 
extraescolars; comprar material pe-
dagògic per a l’alumnat (jocs, llibres 
de text, de lectura i de consulta, 
continguts i recursos digitals, etc.): i 
adquirir connectivitats i equipaments 
informàtics necessaris per a les famí-
lies amb necessitats.

- Per altra banda, tenim un centre 
educatiu que no fa servir llibres de 
text i evidentment, aquesta subvenció 
no els servia per a les finalitats que 
ells volien.

- La subvenció nominativa de 2.000 
€ tampoc els servia per subvencionar 

Educació - Ensenyament

MASCARETES PER A LES MESTRES D’EDUCACIÓ 
INFANTIL
Les mestres d’educació infantil de les tres escoles de 
Cassà i de la Llar d’Infants Municipal Taps (a les imatges)

disposen de les mascaretes de boca transparent compra-
des per l’Ajuntament per tal de facilitar-los el treball de la 
parla i de les emocions amb els infants, tan necessària en 
aquestes edats.

Subvencions anuals a les AMPA’s
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CONSELL D’INFANTS 
MUNICIPAL
A tots els infants que van 
participar en el CIM del curs 
passat, en els directors dels 
centres de primària de Cas-
sà, als tutors de referència i 
famílies, se’ls ha fet arribar la 
fotografia de l’ordinador nou 
que van demanar els mem-
bres del Consell Municipal 
d’Infants a l’Ajuntament, ja 
col·locat a la biblioteca, i els 
hem agraït la seva implicació 
i participació.

les necessitats que no els cobria el Reciclatext. 
Per tant, s’ha intentat millorar tant el procediment de la 

subvenció com ampliar els objectes subvencionables per 
tal d’adaptar-nos a les necessitats del moment i a l’era di-
gital i, finalment, buscar unes subvencions més equitatives 
i que englobin tota l’escolarització obligatòria. L’import de 
la subvenció es pagarà a les AMPES/AFA, i el càlcul s’ha 
fet per alumne, des de P3 fins a 4t d’ESO. Per tant, en 
aquesta subvenció també s’inclourà l’INS Cassà.

D’aquesta manera considerem que: 
• El repartiment és més universal i equitatiu que abans 

(inclou més alumnat i s’amplia la franja d’edat). 
• Responem a les demandes de les AMPES/AFA i les 

direccions dels centres i ampliem el concepte de la sub-
venció.

• Des de l’Ajuntament hem volgut fer palès que volem 
continuar treballant per les famílies i alumnat dels centres 
educatius del poble i hem incrementat la subvenció amb 
10.000€ més. D’aquesta manera se’n podran beneficiar 
més famílies i se’n benefiaran tots els centres d’educació 
obligatòria del poble de Cassà de la Selva.

Per tant, hem volgut universalitzar el concepte de la sub-
venció, és a dir, que no sigui una subvenció únicament di-
rigida a unes famílies d’uns cursos concrets, amb un únic 
concepte establert i d’uns centres educatius concrets. 

Aquesta subvenció va destinada a les AMPES/AFA dels 
centres de Cassà i les gestionaran de la forma que deci-
deixin les Ampes de cada centre, beneficiant més alumnes 
i ampliant el concepte de subvenció.

Amb aquest canvi (i això serà un proper pas que es po-
drà fer quan les circumnstànies socials en ho permetin) 
també apostem per enriquir-nos més de les oportunitats 
del treball en xarxa i dels recursos que poden oferir els 
diferents centres. La idea és que tots els alumnes que 
estudien en el nostre poble, puguin beneficiar-se dels re-
cursos de cada centre i de les activitats organitzades per 
les AMPES/ AFA en els diferents centres, incrementant 
l’oferta i diversitat de les extraescolars i contribuint a fer 
activitats interescolars, que tan els agraden als alumnes 
del nostre poble.

Segons les dades del padró tenim un descens important 
de natalitat a Cassà de la Selva en les proper anys. La idea 
de la nova subvenció pretén, doncs, també, a contribuir el 
treball de cohesió de poble i de famílies nouvingudes. 

En en mes d’octubre vinent organitzarem una trobava 
amb les direccions i les AMPES/AFA per fer una valoració 
de la nova subvenció i tenir en compte les seves aporta-
cions. El fet de passar a ser una subvenció anual (en lloc 
d’un conveni), ens permetrà cada any poder anar fent els 
canvis oportuns per tal de contribuir en fer de Cassà de la 
Selva el poble educador que tots volem.

SEGONA EDICIÓ DEL PROJECTE A-TACA
La segona edició del projecte d’art urbà, A-taca, es va por-

tar a terme a finals de mes de desembre. En aquesta edi-
ció, petits i grans artistes durant dos dies van transformar 
les pilones del carrer Germà Agustí.

L’art urbà es pot convertir en una eina educativa i en 
una oportunitat per a treballar valors que ajudin els joves 
a estimar el seu poble, barris, carrers i places. A-Taca és 
el nom que rep aquest projecte, que neix de la mà de dife-
rents artistes i que pretén unir els ajuntaments de Cassà, 
Celrà i Llagostera mitjançant els seus locals joves i les se-
ves escoles d’art, amb l’objectiu de donar color als carrers 
a través d’accions educatives d’art urbà, tutoritzades pels 
professors de les escoles d’Art i dinamitzadors dels locals 
joves.

La primera edició es va enfocar a la decoració dels em-
bornals de diferents carrers i places de cada municipi. A 
Cassà de la Selva, es van pintar diferents elements del 
carrer Barraquetes, plaça de la Coma, davant el Centre 
Cultural Sala Galà, el carrer de la Mel i la plaça Petita.

PASSAPORT EDUNAUTA
Des de Fundació Bofill juntament amb la 
Cooperativa+Educació s’han posat en contacte per propo-
sar-nos formar part del grup d’Ajuntaments de la segona 
fase que vol sumar-se al projecte que porta per nom Pas-
saport Edunauta. Recordem que a la primera fase només 
hi van poder formar part 10 Ajuntaments de tot Catalunya, 
però han informat que els va agradar molt el projecte que 
vam presentar i ara, tenim l’oportunitat de formar-hi part.

El Passaport Edunauta treballa per l’Educació 360, i per 
tant, per l’ampliació d’oportunitats educatives i aprenentat-
ges fora escola per a infants de 3 a 12 anys. 

S’ha fet una primera reunió amb els responsables del 
projecte i els hem proposat de tornar a venir en la reunió 
del grup motor del Pla Local d’Educació que farem prope-
rament.

Zona Industrial Susvalls - Nau B
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Les restriccions imposades pel de-
partament de Salut i el Procicat per 
fer front a la pandèmia fan que cada 
dia sigui més difícil programar cultura 
amb estabilitat i a llarg termini. Mal-
grat tot seguim amb ganes de por-
tar actes i esdeveniments culturals a 
Cassà de la Selva i per això al llarg 
d’aquest mes de gener totes les llars 
hauran rebut la programació d’actes 
pels mesos de gener i febrer. 

Això suposa un canvi en el format 
com fèiem arribar la programació a 
les llars cassanenques fins ara, i can-
viem el format del llibret trimestral 
per adaptar-nos a un format que s’adi-
gui més amb els tems que ens toca 
viure. La nova publicació abastarà dos 
mesos per tal d’haver de mantenir la 
programació amb la màxima vigència 
a pesar dels canvis constants reque-
rits i disposarà d’un disseny que vol 
ser un homenatge als fanzines que a 

partir dels anys 40 del segle passat 
van popularitzar les corrents culturals 
més populars i fora dels circuits ha-
bituals.  

CANVIS EN ELS HORARIS DE 
LES NITS A LA COMA
Donades les restriccions d’horari i el 
toc de queda, s’han traslladat les ac-
tuacions de Les Nits a la Coma que 
venien celebrant-se el divendres, als 
dissabtes a les 19.00h. L’emplaça-
ment serà l’habitual dels últims me-
sos, Les Golfes de Can Trinxeria.

Contarem amb Les Loopes amb 
el seu show de techno-humor el dia 
16 de gener, una tarda/nit de con-
tes eròtics amb l’espectacle NUA de 
Sherezade Bardaji el dia 30 de gener 
i la màgia d’Anselm & Jar el dia 13 
de febrer. 

Com sempre, les entrades es po-
den adquirir a www.cassacultura.cat.

TORNA LA MACCA, CONFINADA 
O NO
Quan al mes de març des del Cineclub 
Vuitimig es va organitzar el correcurts 
confinats poc ens esperàvem que la 
propera edició de la Macca (Mostra 
d’Animació i Curtmetratges de Cassà) 
seguiríem en una situació d’estat d’alar-
ma i confinaments. Malgrat tot Cineclub 
Vuitimig ha tingut la valentia necessària 
per tirar endavant una edició més de 
la Macca, amb el seu tradicional corre-
curts, que tindrà lloc el cap de setmana 
del 5 al 7 de febrer. 

D’aquesta edició cal destacar que es 
presentarà en primícia el projecte Calç 
Viva, una antologia del còmic català di-

Cassà al Dia Ajuntament / Des de la Casa de la Vila 

Cultura - Arxiu

Malgrat tot, seguim 
programant cultura

RECONSTRUCCIÓ I RECUPERACIÓ DE LA PORTALADA 
DEL NOSTRE ANTIC HOSPITAL
Aquest gener, s’ha inaugurat la portalada de l’antic Hospital, 
que també vol ser un homenatge als residents i al personal 
sanitari de la Residència Geriàtrica per l’esforç fet en aquest 
temps de pandèmia.

La primera referència de l’Hospital de Cassà va ser l’any 
1541. L’any 1557 els documents històrics el situen a la plaça 
Petita, integrat per “una estança, un llit, una màrfega i una 
flassada” sota la denominació de l’Hospital de Pobres de Je-
sucrist. L’any 1685 l’antic Hospital es va traslladar al carrer 
Raval, d’on procedeix la portalada que s’ha reconstruït. 

L’any 1939, l’Hospital de Pobres, situat en el carrer Ra-
val, es va traslladar a l’actual ubicació de la rambla Onze de 
Setembre, en un edifici que s’havia construït com a escola 
pública als anys vint. 

A partir del 1962, a les funcions d’hospital de pobres i 
d’hospital clínic s’hi van afegir les de residència de gent gran. 
L’any 1994, en el mateix edifici, es va inaugurar una sala de 
rehabilitació i una sala de vetlla i a partir del 1997 es va crear 
el Centre de Dia.

La portalada que s’ha reconstruït a l’entrada de l’actual Re-
sidència Geriàtrica Sant Josep es va recuperar l’any 1991, 
quan es va enderrocar l’antic Hospital per fer-hi la zona verda i 
els pisos que hi ha actualment. L’Ajuntament d’aquell moment 
va decidir guardar la portalada, però no se n’ha fet la restau-
ració fins ara. 

Aquesta feina de recuperació de la portalada i la reconstruc-
ció en l’actual hospital ha estat gràcies a l’entitat cassanenca 
el GREC (Grup de Recerca i Estudis Cassanencs) i l’Ajunta-
ment. El CREC ha coordinat la restauració i ha cercat les 
empreses que han col·laborat en aquest projecte. En aquest 
projecte, cal destacar la col·laboració desinteressada de les 
empreses Xavier Alsina de Campllong i Metall·lògic de Cassà 
de la Selva i als que agraïm que ho hagin fet possible.
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PRESENTACIÓ DEL LLIBRE DE JOAN CARLES 
CODOLÀ
El passat diumenge 13 de desembre va tenir lloc la pre-
sentació del llibre de Joan Carles Codolà 25 anys de 
fotografia (1975-2000). 

Aquest llibre, coeditat per Editorial Gavarres i l’Ajun-
tament de Cassà, és fruit del donatiu del fons fotogràfic 
que el mateix Joan Carles va fer a l’arxiu. 

El llibre, que selecciona 207 fotografies d’un arxiu ini-
cial d’aproximadament 50.000, ofereix una imatge de 
la quotidianitat del nostre poble convertida en història. 
L’acte de presentació va contar amb les intervencions de 
Joan Casabó (Regidor de Cultura), Àngel Madrià (Editori-
al Gavarres) i Joan Riera, qui va fer un ampli repàs dels 
continguts del llibre. 

Des d’aquestes línies volem agrair la generositat d’en 
Joan Carles per haver fet la cessió del seu fons a l’Arxiu 
Municipal.

CONSOLIDACIÓ DEL FUM, FUM, FUM
Des de la regidoria de promoció econòmica l’any passat 
es va posar en marxa una nova iniciativa que substituïa el 
mercat de Nadal: el Fum, Fum, Fum, una festa familiar de 
Nadal. 

Enguany el festival contava amb dos escenaris, un a la 
Plaça de mossèn Jacint Verdaguer i una altra a la Plaça 
de la Coma, que van intercalar actuacions durant els dos 
dissabtes que es va celebrar (el 12 i el 19 de desembre). 

Els assistents van poder gaudir de diferents espectacles 

de caràcter familiar, ambientats en el Nadal i que van anar 
a càrrec de la Companyia Anna Roca, La Minúscula o La 
Bleda entre d’altres. 

Donada l’elevada demanda i la velocitat amb la que es 
van exhaurir les entrades per aquestes espectacles, el 
Fum, Fum, Fum, va contar amb una actuació de més, la 
Dinamo, que va fer sonar el seu funky al pati de Can Trin-
xeria.

El Fum, Fum, Fum, va tancar amb l’actuació de Rikus 
amb l’espectacle Visca la festa per Nadal!

LA DONA DELS NASSOS ARRIBA PER PRIMERA 
VEGADA A CASSÀ DE LA SELVA
El passat 31 de desembre va fer aparició per primer cop a 
la Cassà de la Selva la dona dels nassos. Aquest projecte, 
ha estat un treball coral i transversal de diferents artistes. 

L’aparició de la dona dels nassos va ser possible gràcies 
a la inestimable col·laboració dels Corks que van donar-li 
vida l’únic dia de l’any que serà possible veure-la al nostre 
poble: el 31 de desembre. La dona dels nassos va aparèi-
xer sobre un Packard 8 i acompanyada d’un home orques-
tra que va amenitzar la seva passejada. 

El vestiment de la figura de la dona dels nassos es una 
desconstrucció de l’escut del nostre poble: les fulles del 
seu vestit són les fulles dels arbres de les Gavarres, el pom 
del bastó és el llebrer de l’escut, les arracades son dues 
glans fetes artesanalment amb l’escorça d’un suro de la 
vessant nord del Puig Gros de Can Gironès d’Els Metges 
pelat el 2019 i d’entre 75 i 100 anys d’història. La senye-
ra és una llaçada al coll i La corona que li cobreix el cap és 
la muralla que correspon a les vil·les i que, com a timbre, 
cobreix l’escut caironat de Cassà de la Selva.

rigida per Marc Charles, una oportuni-
tat única per als amants del còmic de 
conèixer un treball especialment cuidat 
sobre el còmic al nostre país. 

La Macca contarà també amb la pro-
jecció de la pel·lícula “Ruben Brandt, 
Collector”, una pel·lícula d’animació 
dirigida per l’hungarès Milorad Krstic, 

pel·lícula premiada al Festival Europeu 
de Sevilla, al Festival de Trieste, al Festi-
val d’Animació de Brusseles i al Festival 
Mundial de Cinema Animat de Zagreb. 
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Escola municipal d’Art Josep Lloveras

Comencem aquest 2021 amb ganes 
i entusiasme, malgrat les circumstàn-
cies i amb l’escola tancada pels con-
finaments actuals. Esperem que sigui 
per pocs dies… i tanquem un 2020 
complicat, complex en molts sentits 
però molt reeixit per l’escola d’art. Du-
rant aquest mes de desembre s’han 
desenvolupat dos dels projectes amb 
els quals feia temps que treballàvem 
i que us vaig comentar a l’últim núme-
ro: el projecte A-Taca i la Nassària, la 
dona dels nassos que vareu poder veu-
re pels carrers de Cassà el passat dia 
31 de desembre. 

El projecte A-taca és una intervenció 
artística coordinada amb les escoles 
d’art i els espais joves de Cassà de 
la Selva, Llagostera i Celrà per con-
memorar el dia internacional de l’art 
que, enguany, va ser el 15 d’abril però, 
degut a la COVID, no es va poder ce-

lebrar. Amb aquesta aposta, busquem 
explorar les possibilitats de l’art urbà i 
apropar la feina dels nostres artistes a 
la gent del poble, creant intervencions 
plàstiques a l’abast de tothom.

Així doncs, després de diversos in-
tents i anul·lacions degut a la COVID, el 
passat 12 de desembre, els alumnes 
de tastart, dibuix i pintura per a infants 
i de disseny i il·lustració per joves de 
l’escola d’art van poder desenvolupar 
la seva proposta a les pilones del c. 
Germà Agustí, on també hi va partici-
par l’Escola la Salle, tant per la seva 
proximitat a l’espai intervingut, com 
per la motivació del seu equip en el 
projecte, a qui agraïm la col·laboració 
i implicació. La temàtica de treball era 
la llibertat i els alumnes van estar dis-
senyant i preparant les seves propos-
tes durant les setmanes prèvies des 
de les aules. 

Benvingut 21: projecte A-taca i 
capgrossa del dia dels nassos

Diverses fotografies dels joves artistes pintant pilones del projecte A-taca
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El projecte A-taca és un projecte mo-
tivador perquè els alumnes veuen com, 
allò que treballen a les aules, passa al 
pla real i això, dóna molt de sentit al 
treball realitzat. 

LA DONA DELS NASSOS
En aquesta mateixa línia, des de l’àrea 
de cultura, a principis de novembre 
se’ns va demanar de construir un 
capgròs: la dona dels nassos. I aquí 
va començar un projecte realment en-
grescador que finalment ha implicat a 
molta gent i que ha donat com a resul-
tat la Nassària, la dona dels nassos 
de Cassà. 

En aquest cas, varem implicar-hi als 
joves del curs de disseny i il·lustració 
per a joves que, malgrat estar con-
finats, van dissenyar el prototip del 
que seria la futura Nassària. Un cop 
dissenyat, la Ció Abellí, professora de 
dibuix i pintura de l’escola i artista de 
reconeguda trajectòria, a més de cas-
sanenca, es va encarregar de passar 
el disseny dels joves a fang, és a dir de 
modelar la futura dona dels nassos i 
donar-li vida amb la delicadesa i profes-
sionalitat que la caracteritzen. Durant 
el procés de modelat, els joves van po-
der visitar el seu taller per veure com 
evolucionava la peça i dir-hi la seva. 
Això va ser molt interessant perquè, 
altre cop, aquests tipus de treballs do-

nen molt de sentit a la tasca que es 
fa dins l’aula, ja que veuen que el que 
realitzen té una utilitat real. 

Un cop acabat el modelat per part 
de la Ció, la peça es va traslladar al 
taller de gegants Ventura & Hosta de 
Navata, especialistes en la realització 
de tot tipus de capgrossos. Ells van 
passar la peça que la Ció va modelar 
en fang a resina i, partir d’aquí, vam 
treballar la pintura, executada per la 
Ció també amb l’ajuda d’una servidora. 
Mentre es feia tota aquesta feina, hi 
havia un altre equip treballant paral-
lelament en el vestuari, obra de la 
Carme Ramilans, qui ha participat en 
aquest projecte de manera entusiasta 
i exquisida amb el suport de la modis-
ta Puri Canalias. A part del vestuari, 
eren molt importants també els com-
plements: arracades i mascareta. Per 
les arracades hem comptat amb la sa-
viesa i ofici del nostre estimat Eduard 
Mestres, que ens va dissenyar unes 
arracades-aglà d’un suro perdut de 
la vessant nord del Puig Gros de Can 
Gironès dels Metges, concretament 
d’una rusca de suro que té entre 75 
i 100 anys extret de la pela de l’any 
2019. La subjecció de les arracades 
ha estat obra de la joiera Gemma Mar-
tin i la mascareta, de l’artista Clara Su-
lla. A més de la feina artesanal, hem 
d’agrair als Corks la seva implicació i 

dedicació perquè la Nassària fos pre-
sentada amb tots els honors a la po-
blació de Cassà. 

I tot això ha estat possible gràcies a 
la passió i bon criteri de l’àrea de cul-
tura, qui ha liderat i coordinat aquest 
projecte amb amor i sensibilitat. El 
resultat ha estat un treball d’equip 
impressionant on, la professionalitat i 
l’estima per la feina ben feta han estat 
la clau de l’èxit. A les imatges podeu 
veure diversos moments del procés.

Gràcies a totes les que l’heu fet pos-
sible i que visqui molts anys la Nassària! 
Desitjo un molt bon 2021 a tothom.

Mariona Puigbaldoyra / Coordinadora 
de l’escola d’art Josep Lloveras
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Recomanacions:
PER A ADULTS: Els nois 
de la Nickel

Els nois de la Nickel de 
Colson Whitehead i editat 
per Periscopi, recrea la his-
tòria real dels assassinats i 
abusos que van patir molts 
adolescents afroamericans i 
s’endinsa en un dels episo-
dis més foscos i violents del 
sistema educatiu dels Es-
tats Units. Whitehead ana-
litza la violència racial i els 
crims d’odi, la indiferència 
social, la deshumanització, 
l’abús de poder i la imposició de l’oblit en un text d’allò més 
impactant i necessari. 

Whitehead ens mostra d’una manera punyent i molt 
dolorosa aquest món de la Nickel, un reformatori on els 
negres eren maltractats, tant si es rebel·laven com si no. 
Una escola on es va maltractar, insultar, assetjar sexual-
ment i fins i tot pegar fins a la mort molts joves. I ningú hi 
va fer res. Un imprescindible. 

PER A INFANTS: L’estel de Nadal
El darrer títol de la col·lecció “Contes desexplicats” del 

grup Vivim del Cuen-
tu és la recomanació 
nadalenca que vam 
fer des de la bibliote-
ca per als petits de 
la casa. 

Què li ha passat 
a l’estel de Nadal? 
Un conte nadalenc 
ple dels personat-
ges més estimats 
dels contes clàssics, 
però com ja ens te-
nen acostumats, 
capgirats com un 
mitjó. Una història 
protagonitzada per 

un estel de Nadal que mentre està jugant al cel rep un cop 
d’una estrellota molt sapastre i cau al país dels contes. 
Aquí la Caputxeta, en Pinotxo, en Patufet i molts d’altres 
ens sorprendran amb el seu enginy i ens faran passar una 
estona molt divertida i plena de sorpreses mentre intenten 
tornar l’estel al seu lloc. Un conte que amb molta imagi-
nació i molt de sentit de l’humor ens farà riure de valent a 
grans i petits. Un relat àgil, amb lletra lligada, ideal per a 
primers lectors i amb unes il·lustracions de l’Ona Caussa, 
boniques, expressives i que ens conviden a viatjar al país 
dels contes i a sentir la il·lusió del Nadal.

Biblioteca Municipal de Cassà de la Selva

CONTINUEM 
LES CLASSES 
TELEMÀTIQUES
Aquest gener a l’escola de 
música Pere Mercader co-
mencem l’any amb il.lusió 
esperant que sigui millor que 
el 2020. De moment les clas-
ses tornen en format telemà-
tic però esperant que ben avi-
at siguin presencials de nou. 
Tot i les dificultats que ens 
toca viure no deixem de tre-
ballar per l’ensenyament mu-
sical de qualitat i per el pro-
grès de cada un dels alumnes 
del centre.

D’aquesta manera es 
preparen els exàmens de 
llenguatge musical i algun 
examen d’instrument, per 
alumnes que porten matèria 
avançada o pendent. També, 
després de les proves a prin-
cipis de febrer, tot l’alumnat 
rebrà el butlletí de notes que 
pertany al primer quadrimes-
tre del curs.

Desitjem a tothom un millor 
2021.

Escola Municipal de Música Pere Mercader

Cassà al dia Ajuntament / Àrea de Cultura
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Meteorològiques Cassà al dia

El Filomena passa de llarg

Paisatges freds als entorns de Can Vilallonga i 
mala mar a la Costa Brava; la neu només va ar-
ribar a les cotes més altes del terme municipal 
de Cassà, com a l’Era de la Llaca. 

Fotos: Eduard Duran, Marc Salgas i 
Joan Carles Codolà

La borrasca Filomena que va afectar bona part de Cata-
lunya i de l’estat espanyol amb intenses nevades que van 
paralitzar molts serveis públics, els dies 9 i 10 de gener 
d’enguany va passar sense problemes per Cassà on no-
més va deixar fred i pluja. 

A les cinc de la matinada del diumenge, 10 de gener, 
van caure algunes volves al casc urbà de Cassà, però ben 
aviat es van transformar en aigua. Només a les cotes més 
altes del municipi la neu va anar-se mantenint durant tot el 
matí cosa que va deixar uns paratges nevats a punts com 
l’era de la Llaca o en alguns moments als punts més alts 
de Santa Pellaia. 

La borrasca va portar pluges constant a Cassà durant 
els dos dies sense greus afectacions; a la resta de les co-
marques gironines la neu va ser present als punts més alts 
com la Garrotxa, Ripollès i Cerdanya. A la Costa Brava es va 
notar amb un fort temporal que va afectar alguns passejos 
marítims com a Platja d’Aro i Calonge. A Cassà es va enre-
gistrar una precipitació global de 50 litres durant el cap de 
setmana, la majoria dels quals el dissabte.

Pel que fa a les temperatures, van ser molt baixes, espe-
cialment el dissabte, 9, sempre per sota dels cinc graus; 
dimarts 12 es va enregistrar la temperatura més baixa de 
l’any amb 4,3 graus negatius. Totes aquestes dades són 

les que facilita el servei meteorològic de Catalunya
La pluja va obligar a suspendre l’acte inaugural de la res-

tauració de la portalada de l’antic hospital amb reconeixe-
ment al personal de la Residència Geriàtrica, que s`havia 
de fer el dissabte 9 de gener a 2/4 d’1 del migdia.

Mútues concertades: DKV, Medifiatc, Sanitas, 
Mútua General de Catalunya, CASER
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Aquest any 2020 no ha desentonat 
de tot allò que ens ha esdevingut d’ex-
traordinari aquest 2020. Globalment 
ha estat molt plujós -sobretot a la pri-
mera meitat-, però molt irregular. A 
la memòria de tothom encara hi ha el 
temporal Glòria del mes de gener que 
va batre tots els rècords i el tempo-
ral de Llevant de l’abril, el segon més 
plujós de la història, en canvi la tardor 
va ser força seca llevat els 82 litres 
del mes de novembre. A l’any, en total 
han caigut 1032,4 litres, quan la mit-
jana no arriba als 700. També desta-
carem la gran xarbotada que va caure 
havent dinat del dia 10 de juny amb 
un pic d’intensitat de pluja increïble, 
amb 443 mm/hora. Aquest fenomen 
va provocar múltiples inundacions. 

Pel que fa a les temperatures ha se-
guit la tònica d'anys anteriors i en ge-
neral han estat força altes. Pensem 
que entre gener i febrer només va gla-
çar en nou dies. Aquí també hi ha ha-
gut rècords absoluts, com al mes de 
febrer, que vàrem arribar a 24,2ºC, i 

Cassà al dia Meteorològiques / Policia Local
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CLIMOGRAMA  DE CASSÀ 2020 

Pluja en litres Mitjana de temperatures 

Pluja Total : 1032,40 litres  
Temperatura mitjana :  14,24 ºC 

161	 112	
233,7	

293	
133	

Meteorològicament parlant, 
el 2020: un any ben boig

Els efectes del Glòria a Cassà, ben clars en aquesta foto i la de la pàgina següent.
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 gener febrer març abril  maig  juny  juliol agost setem octub novem desem TOTAL
Pluja 2020 
 293 3,40 89,5 233,7 16,7 133 27,8 76,6 12,6 49,2 82,1 18,4 1032,4
Mitjana1 

 52,14 45,82 56,16 69,82 60,29 44,78 26,21 52,91 73,21 98,68 61,67 60,33 693,42
             
 gener febrer març abril  maig  juny  juliol agost setem octub novem desem MITJA

Temperatures 2020 
  7,91 10,67 10,20 12,95 17,90 18,90 23,11 24,09 19,60 13,72 12 7,30 14,86

Mitjana2 
 7,22 8,16 10,55 12,73 16,51 20,59 23,50 23,60 20,05 15,90 10,64 7,72 14,76

Meteorològiques

DESEMBRE 2020
Temperatures:
Mitjana del mes: 7,3º C La mitjana 

dels mesos de novembre de Cassà és 
de 7,69º ( - 0,39)

Màxima absoluta: 18,3ºC el dia 15 
a les dues i tres minuts del migdia. 

Mínima absoluta: - 4,4 el dia 27 a 
¼ i 8 minuts de les 9 del matí.

Mitjana de les màximes: 13,89 ºC 
Mitjana de les mínimes: 1,6ºC
Catorze dies amb una mica de gela-

da: del 2 al 10, 26, 27, 29, 30 i 31
Pluges
Cinc dies amb pluja més o menys 

significativa:
Dia  7  0,6 l
Dia 10     1,3 l
Dia 11     1,7 l
Dia 17     0,4 l
Dia 19     9,6 l
Hi ha altres dies en què es registren 

dècimes degut a la boira. 
Precipitació total: 14,8 litres, (la 

mitjana global de tots els mesos de 
desembre és de 60,33 litres). 

Vent dominant: Garbí (OSO) durant 
10 dies. Ràfega més forta de vent: 
OSO (Garbí),el dia 8 a 3/4 i 2 minuts 
de la una del migdia.

(Dates tretes del Meteocat)

DESEMBRE SEC
La nota més característica d’aquest de-
sembre ha estat la sequedat, desmar-
cant-se d’altres mesos d’aquest 2020 

Policia Local

ACCIDENTS MES DE DESEM-
BRE

Accidentes amb danys materials:
Dia 4: C/ Xavier Carbó. Vehicles im-
plicats: Seat Cordoba i Ssangyoung 
Tivoli.
Dia 9: C/ de la Via. Vehicles impli-
cats: Seat Ibiza i Peugeot.

Dia 9: Psg. Vilaret. Vehicles impli-
cats: Toyota Proace.
Dia 14: C/ Pau . Vehicles implicats: 
Mercedes 515.
Dia 20: C/ Agudes. Vehicles impli-
cats: Ford Trànsit.

Accidents amb ferits:
Dia 14: C/ Provincial. Vehicles im-
plicats: Opel Astra i Nissan Pick up.

que han estat força plujosos. Ha caigut 
una quarta part del que és habitual.
Pel que fa a les temperatures han es-

tat normals, amb la meitat dels dies 
amb gebrada. El dia 27 es va enregis-

trar la mínima de l’any amb -4,4ºC.
Recordem que es poden seguir les 

dades meteorològiques en directe a 
l’observatori de  l’Ajuntament. L’enllaç 
és: cassa.cat/meteo/
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Màximes, mínimes i pluges de DESEMBRE 2020 
Temp. mitjana :  7,3 º C  Pluja total : 14,8 litres                                 

Pluja Màximes Mínimes 

per dècimes no ho ha superat el maig. 
El mes més fred ha sigut el gener i el 
més calorós l'agost. 

Per a assenyalar els dos extrems di-
rem que la temperatura més alta de 
l’any es va enregistrar el dia 1 d’agost 
a la una menys quatre minuts del mig-
dia amb 37,1º. També hi va haver una 
temperatura rècord del mes de febrer, 
ja que el dia 22 es va arribar a 23'7º.

La mínima va estat el mes de de-
sembre -4,4º el dia 27 a ¼ i nou mi-
nuts del matí. La ràfega més forta de 
vent va ser de Gregal el 21 de gener 
a 2/4 i 8 minuts de les 7 de la tarda 
: 57,2 Km/h.

Totes aquestes dades queden reflec-
tides en els quadres i gràfica adjunts.

1 des del 1937   2 des del 1973

gener 2021 · núm. 815 · Llumiguia    51



Defuncions
DESEMBRE 2020

Joan Creixans Franquesa
Va morir el 5 de desembre de 2020 
a l’edat de 88 anys; era casat amb 
Carmen Mestres Carreras i deixa tres 
fills: Dolors, Lluïsa i Carles. La cerimò-
nia exequial es va celebrar el 6 de de-
sembre, a les 12 del migdia, a la Sala 
de Cerimònies del Tanatori de Cassà 
de la Selva. 

Roser Adell Escapa
Va morir el 5 de desembre de 2020 
a l’edat de 82 anys; era vídua de Jo-
sep Horta Vila i deixa un fill, Robert. 
La cerimònia exequial es va celebrar el 
6 de desembre, a les 4 de la tarda, a 
la Sala de Cerimònies del Tanatori de 
Cassà de la Selva. 

Dolors 
Sala 
Salart

Va morir l’11 de desembre de 2020 a 
l’edat de 88 anys; era vídua de Josep 
Planas Esteva i deixa tres fills: Nuri, 
Concepció i Toni. La cerimònia exequi-
al es va celebrar el 13 de desembre, 
a 2/4 de 10 del matí, a la Sala de 
Cerimònies del Tanatori de Cassà de 
la Selva.

MARETA 
(cançó composada per la filla de la 
Dolors, Concepció Planas i que va ser 

interpretada durant la cerimònia de 
comiat. La podeu escoltar enllaçant 
amb el codi qr que s’adjunta després 
de la lletra).

Mareta meva, tan estimada 
els dies passen i el cor no aguanta... 

Tota una vida al teu costat, 
no saps com et trobo a faltar. 

 Les teves paraules, sempre animant, 
eren com un bàlsam per tirar enda-

vant. 
I amb el teu somriure ens treies les 

pors, 
tots estàvem bé quan deies: “Valga’m 

Déu, Senyor!” 

“Àngel de la guarda, dolça companyia, 
no em desempareu, ni de nit ni de dia, 

no em deixeu mai sola, que jo em 
perdria.” 

Quan era un infant em vas ensenyar. 

I és que era tan bona, la mareta meva, 
que el Senyor que mana me la va 

prendre: 
com valuosa joia se la va emportar... 
Sols em queden els records que el 

temps mai borrarà. 

Mareta meva ...

 

Montserrat Oriol Sobrepera
Va morir el 15 de desembre de 2020 
a l’edat de 97 anys; era vídua de Joa-
quim Albertí Bosch i deixa quatre fills: 
Isabel, Jordi, Ester i Xavier. La cerimò-
nia exequial es va celebrar el 16 de de-

sembre, a les 4 de la tarda, a la Sala 
de Cerimònies del Tanatori de Cassà 
de la Selva. 

Joan Coll Alsina
Va morir el 16 de desembre de 2020 
a l’edat de 86 anys; era casat amb 
Encarnació Vilà Pèrez i deixa sis fills: 
Marta, Carme, Joaquim, Anna, Rosa i 
Raquel. La cerimònia exequial es va ce-
lebrar el 17 de desembre, a les 4 de la 
tarda, a la Sala de Cerimònies del Ta-

natori de Cas-
sà de la Selva. 

Remei 
Peracaula 

Celis

Va morir el 16 de desembre de 2020 
a l’edat de 83 anys; era casada amb 
Juanito Bosch Plana i deixa dos fills, 
Joan i Josep. La cerimònia exequial es 
va celebrar el 17 de desembre, a les 
10 del matí, a la Sala de Cerimònies 
del Tanatori de Cassà de la Selva. 

PER LA NOSTRA TIETA REMEI
Les meves germanes i jo, de tieta no-
més n’hem tingut una, la tieta Remei. 
Totes les altres eren i son “ties”, però 
quan parlàvem de la tieta, era la tieta 
Remei.

Potser perquè era menuda, no ho 
sé. La recordarem sempre al costat 
del “tio”, que no “tiet”, potser, perquè 
no és precisament menut.

La tieta ens va estimar molt a nos-
altres tres, com a unes filles. Ella, tan 
presumida i coqueta, va tenir dos nois 
i presumia de nebodes. Amb la nostra 
mare ens pentinaven i emperifollaven. 
A mi, van intentar allissar-me els ca-
bells, però vaig sortir rebel.

Les dues famílies hem compartit 
moltíssim, i quan pensem en la nostra 
infància no podem separar la família 
del “tio”, la tieta i els nens de la nos-
tra, tants son els records comuns ( 
nosaltres sempre hem dits “els nens” 
als nostres cosins, i ells a nosaltres, 
“les nenes”).

Després, tots ens he manat fent 
grans i les trobades de gran família 
llatina, s’han anat espaiant, però el 
vincle de tieta i nebodes no l’hem per-
dut mai.

Ella ha sigut i serà sempre la “nos-
tra tieta”, i ens en sentim molt afor-
tunades.

Elisabet Baleri Bosch

Cassà al dia Estadístiques/ Necrològiques 

52    Llumiguia · núm. 815 · gener 2021 



Estadístiques/ Necrològiques Cassà al dia

Per fer un retrat de la Montserrat Oriol po-
dríem parlar dels seus orígens cantallopencs, 
entre les vinyes, i de la seva infantesa envolta-
da dels seus predecessors: l’àvia mestra, el 
seu pare, l’Anicet Oriol, la seva mare, la Trini 
Sobrepera; del seu pas per les Escolàpies de 
Figueres amb la Lola, la germana; també de la 
Guerra que tan profundament va marcar els 
de la seva quinta; fins que, finalment, citaríem 
la vila d’adopció, Cassà, fruit de l’amor amb en 
Joaquim Albertí, amb qui va formar la família 
que som ara (fent-ne d’autèntic pal de paller) i 
a qui va donar suport a la Fàbrica, des de l’om-
bra, perquè darrere del qui fou també un gran 
home, hi havia sempre la Montserrat. 

Però del que realment ens ve més de gust 
parlar és de la seva mirada, de la seva veu, 
dels seus gestos. De les coses més petites, 
que l’han fet ser tan gran. De la mirada neta, 
clara, transparent, a través d’aquells ullets 
blaus, expressió de tendresa i bondat a l’ho-
ra. De la veu dolça que afinava belles tonades 
i d’on sortien paraules sàvies, bons consells 
i, sobretot, converses estimulants. Del gest 
amable que transmetia escalf, cordialitat i que 
et feia sentir tan còmode quan eres al seu cos-
tat.

Han estat 97 anys de molta plenitud.
Profundament arrelada a la vida, ha viscut els canvis de 

gairebé un segle amb una voluntat i capacitat d’adaptació 
envejables. Sempre ferma i fidel a les seves creences i al 
seu pensament, però capaç d’entendre els canvis neces-
saris de la humanitat i els nous rumbs que pren la història. 
Una mostra, tot plegat, d’una intel·ligència pràctica i raci-
onal. Brillant.

Patidora de mena; de vegades amb excés, però amb una 
única finalitat: procurar pel bé de tots nosaltres. Preocupa-
da, fins a l’últim moment de serenor, perquè tot anés bé i 
perquè tothom estigués tranquil. I és que vetllava amb delit 
pel benestar dels altres.

Cuinar ha estat la seva passió. La seva cuina ha tras-
passat el llindar de l’excel·lència. Ja ho podem ben dir! 
Als fogons, ella, s’hi desenvolupava com una cuinera amb 
majúscules, de les de debò. 

Els canelons de l’àvia durant molt de temps han estat la 
millor manera de començar l’any. Una taula ben parada, 
cada vegada més llarga, amb quatre generacions aplega-
des al seu voltant, i aquelles menges exquisides: els cane-

lons i la vedella (un any amb bolets, un any amb salsafins). 
I el goig de sentir nadales i versos, i els riures dels grans 
que de vegades es barrejaven amb els plors del petits, i les 
mirades de complicitat i les cares de son, i el neguit per-
què tot surti bé, i al final, les seves paraules encoratjado-
res, plenes d’esperança, ben dites, dites amb el cor i des 
del cor d’una mare-àvia-besàvia. Com la trobarem a faltar! 

97 anys de plenitud, enteresa i seny fins al darrer mo-
ment. 

Des de la tristor més profunda, avui compartim la joia 
d’haver-la pogut estimar i cuidar fins al final.

Morir amb dignitat deu ser una cosa molt semblant a 
això: poder anar tancant els ulls, poder anar afluixant el 
cor, poder-te anar desprenent de la terra al costat dels 
que més estimes i dels que més t’han estimat i cuidat, 
sentint com et canten cançons per fer-te el darrer tram 
més dolç i sabent que els deixes el millor del teu llegat: la 
capacitat de continuar estimant.

Que reposi en pau.

Dels seus nets, Bet Casamitjana i David Molas, en nom de 
tota la família.

 Dolors Vall-llosera Costa
Va morir el 20 de desembre de 2020 a l’edat de 88 anys; 
era casada amb lluís Mayol Rebugent i deixa dos fills, Nar-
cís i Jaume. La cerimònia exequial es va celebrar el 21 de 
desembre, a les 12 del migdia, a la Sala de Cerimònies del 
Tanatori de Cassà de la Selva.

Jordi Alsina Matas
Va morir el 23 de desembre de 2020 a l’edat de 83 anys; 
era solter. La cerimònia exequial es va celebrar el 27 de 
desembre, a la una del migdia, al Tanatori de Cassà de la 
Selva. 

Pere Tubert Bassas
Va morir el 24 de desembre de 2020 a l’edat de 67 anys; 
era casat amb Immaculada Torrent Farrés i deixa dos fills, 
Dani i Yusaumy. La cerimònia exequial es va celebrar el 27 

de desembre, a les 12 del migdia, a la Sala de Cerimònies 
del Tanatori de Cassà de la Selva.

Carme 
Olivé 
Robert

Va morir el 26 de desembre de 
2020 a l’edat de 99 anys; era vídua 
de Joan Subirana Genoher i deixa 
dos fills,, Maria Teresa i Martí (+). 
La cerimònia exequial es va celebrar 

el 28 de desembre, a les 10 del matí, a la Sala de Cerimò-
nies del Tanatori de Cassà de la Selva. 

En el comiat de la Montserrat Oriol i Sobrepera
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El Consorci de les Gavarres va atorgar el 
XXIV Premi Cirera d’Arboç a la família Plana-
Barceló, que regenta des de fa trenta anys 
el popular restaurant Els Metges, al cor de 
les Gavarres. Enguany Ramon Plana, més 
conegut com a Mon dels Metges, es jubila i 
l’empresa familiar continuarà gràcies al relleu 
generacional dels fills. Amb aquest premi es 
vol homenatjar la trajectòria d’aquesta família 
i encoratjar els fills en la continuïtat d’aquest 
peculiar projecte de vida. «Es tracta d’un guar-
dó merescut a una família que viu, treballa, 
cuida, preserva, gestiona i sobretot s’estima 
les Gavarres», va destacar el president del 
Consorci de les Gavarres, Pau Presas, durant 
l’acte de lliurament del guardó, celebrat el 16 
de desembra passat a l’Espai Ridaura de San-
ta Cristina d’Aro. 

La finalitat del Premi Cirera d’Arboç és va-
lorar les accions directes i palpables dutes a 
terme en l’àmbit de les Gavarres i recompen-
sar les persones físiques o jurídiques o bé els 
col·lectius que hagin contribuït amb la seva 
activitat a la conservació, la millora o la desco-
berta dels valors del massís. 

Durant l’acte van intervenir el vicepresident primer de 
la Diputació de Girona i president del Consorci de les Ga-
varres, Pau Presas; l’alcaldessa de Santa Cristina d’Aro, 
Maria Lourdes Fuentes, i el director dels Serveis Terri-
torials del Departament de Territori i Sostenibilitat de la 
Generalitat de Catalunya, Pere Saló. 

PREMI JOAN XIRGO A UN TREBALL SOBRE EL 
LLUDRIÓ
El treball presentat per Eudald Pujol i Oriol Baena, mem-
bres de la Societat Catalana d’Herpetologia, titulat «Estudi 
de la distribució, l’hàbitat i l’estatus de conservació del 
lludrió llistat (Chalcides striatus) i altres rèptils rars a les 
Gavarres», fou guardonat amb el XXX Premi Joan Xirgo, 
en el mateix acte. Aquest premi honora la memòria del 
que fou regidor de l’Ajuntament de Cassà de la Selva i gran 
defensor de les Gavarres, Joan Xirgo Carbó. 

Eudald Pujol és doctor en biologia i Oriol Baena, ambien-
tòleg, i ambdós, membres de la Societat Catalana d’Her-
petologia, entitat creada al 1981 amb una clara vocació 
conservacionista sobre els amfibis i els rèptils de Catalunya. 

El jurat va valorar l’interès del treball tant per conèixer la 
distribució d’aquests rèptils en el massís com per la temà-
tica, que resulta un aspecte pendent en el coneixement de 
l’espai natural protegit de les Gavarres. 

Amb el Premi Joan Xirgo, dotat amb 5.000 €, el Con-
sorci de les Gavarres recompensa anualment projectes de 
recerca inèdits que contribueixin al coneixement i l’estudi 
dels valors del massís de les Gavarres.

Durant la gala es va presentar també el treball de recer-
ca «Les Gavarres a l’antiguitat: el poblament en el massís 
i el seu entorn immediat a l’època ibèrica i romana», dels 
arqueòlegs Jordi Merino i Anna Vargas, guanyadors del 
Premi Joan Xirgo l’any 2018. També es va projectar l’au-
diovisual de la tercera edició del Festival Art & Gavarres.

La família Plana-Barceló, dels 
Metges, Premi Cirera d’Arboç

Lliurament dels premis 2020 del Consorci de les Gavarres

La família Plana Barceló, després de rebre el guardó Cirera d’Arboç.

Cassà al dia De Tot Arreu
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Parròquia de Cassà Entitats

Hem deixat enrere l’any 2020, marcat per la pandèmia de 
la Covid-19. Sí, hem girat el full del calendari, però el vi-
rus continua acompanyant-nos, deixant unes cicatrius ben 
profundes. 

La majoria hem celebrat unes festes de Nadal viscudes 
a casa i comptant les cadires buides que altres anys s’om-
plien d’alegria, de festa i de rialles.

Moltes famílies han recordat els seus estimats que han 
perdut al llarg de l’any 2020 i no van poder ni acomia-
dar-se. Un dol difícil de superar. Haurà estat un any viscut 
amb la por a una malaltia que ha afectat a moltíssimes 
persones. 

També haurà estat l’any més difícil de la nostra gent 
gran. Difícil, perquè hau-ran viscut aïllats dels seus famili-
ars i amics més íntims. Per a molts d’ells, els que residei-
xen en els geriàtrics, haurà estat com viure en una mena 
de presó, només amorosida pels professionals sanitaris, 
que han procurat fer-los la vida més entranyable. 

Un any, cal dir-ho, que ha fet anar de corcoll les escoles, 
amb l’escolarització a casa i la reducció de les activitats 
extraescolars. 

Ha estat l’any de la mascareta, el gel i la distància. Cal 
dir que els infants són els que millor s’han adaptat. 

No podem oblidar tampoc l’any del toc de queda a la 
nit que, durant les festes de Nadal va deixar els carrers 
il·luminats amb els llums de colors, però sense ningú que 
els mirés ni en gaudís.

Sobretot ha estat l’any que més han treballat els nostres 
sanitaris i tot el personal dels centres mèdics. Ho han do-
nat tot i més. Han tret forces d’on no n’hi havia, i han tirat 
endavant una situació inimaginable. 

I, com a conseqüència de tot això, cal tenir molt present 
tants llocs de treball que s’han perdut, i tants autònoms 
que han vist com el seu futur laboral penja d’un fil en el 
millor dels casos. 

Un any que no oblidarem. Tant de bo no oblidem, tam-
poc, molts valors que hem descobert i viscut.

UNA CARTA FORA DE TEMPS ALS REIS MAGS
Estimats Reis Mags:

Encara que la carta sigui fora de temps sé que la llegi-
reu detingudament; per això us demano que aquest any 
m’ajudeu a sortir de l’egoisme que m’envolta, per escoltar 
i estar atent només al que els passa als altres. Com podeu 
llegir tot seguit, no us demano que em porteu res per a mi.

–Porteu treball pels que no en tenen i traieu-lo als qui en 
tenen de més, amb un o dos sobresous.

–Porteu sensibilitat per endevinar el que necessita la per-
sona que tenim al costat.

–Porteu pau, perquè frenem les petites i grans tiban-
tors, començant pels més propers.

–Porteu tranquil·litat, perquè no anem com bojos cor-
rent darrera no sé què.

–Porteu equilibri, perquè trobem, entre tots, la millor 
manera de viure.

–Porteu serenor, perquè sapiguem acceptar les dificul-
tats que se’ns vagin presentant al llarg d’aquest nou any.

–Porteu la capacitat d’escoltar, perquè uns i altres fem 
un forat en el nostre cor.

–Porteu abraçades, perquè ens les puguem regalar al 
llarg de l’any, recu-perant les que la pandèmia ens ha robat 
l’any que hem acabat.

–Porteu austeritat, perquè aprenguem a viure en la lli-
bertat de no tenir de tot.

–Porteu paciència, perquè sapiguem respectar els rit-
mes de la vida, sense accelerar-la.

–Porteu tendresa, per omplir aquest nostre món d’Amor 
i sentir-nos més ger-mans.

–Porteu intimitat, per cuidar els moments especials amb 
Déu i amb les altres persones amb qui ens relacionem 
habitualment.

Sabeu què, pensant-ho millor, potser que no porteu res 
de la llista que us acabo de fer. 

Porteu-nos aquest Déu que vau trobar en un humil pes-
sebre, guiats per una estrella, perquè amb Ell aconsegui-
rem tot el que us he demanat ante-riorment.

Enric Plantés i Badosa

Balanç de l’any 2020

Buffet lliure a 
la carta

Restaurante 
shangai
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Aquesta temporada que hem deixat 
endarrere no ha estat per res el que 
ens pensàvem quan a principis d’any 
començàvem a preparar el calendari 
de sortides del 2020. Però una cosa sí 
que sabíem, i era que després de molts 
anys al capdavant de la Colla, tant en 
Jordi Riera com en Xevi Maldonado, 
deixaven els seus càrrecs en acabar el 
2020.

Per això des de la Colla Gegantera 
volem agrair a aquestes dues perso-
nes per tot el que han sacrificat, per 
les festasses que han muntat, i milers 
de coses que han aportat a la entitat. 
MOLTÍSSIMES GRÀCIES! 

Ningú no es pensava que aquest any 
que deixem endarrere, sense quasi cap 
sortida dels gegants, sense la típica 
Festa Major, sense una enorme Troba-
da de Santa Tecla no els hi podríem fer 
un comiat com a nosaltres ens hauria 
agradat. Tot i així, una tarda de desem-
bre i amb les festes de Nadal a tocar, 
ens vam reunir tota la Colla gegantera 
per gravar un vídeo dels gegants que 
donaven la benvinguda als Reis Mags. 
Entre mascaretes i distàncies, un cop 
acabat l’enregistrament del vídeo, vam 
fer-los entrega d’uns detalls per agra-
ir-los tota la feina feta. 

Això no vol dir que quedin aquests 

Gràcies

llocs vacants, de fet ans al contrari! 
S’ha format una nova junta gegantera 
amb moltes ganes de tirar endavant i 
que està formada per: la Clara Anglada 
com a Cap de Colla, en Joan Sala com 
a Tresorer i la Victòria Molins com a Se-
cretària. A les imatges, els que entren i 

els que se’n van.
Esperem poder tornar com més aviat 

a la normalitat i poder reprendre tots 
els carrers i les places fent ballar els 
millors gegants que hi ha.

TARARÍ, TARARÀ VOLEM SORTIR A 
BALLAR!
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L’any 2020 ha estat un any marcat 
per la pandèmia de la Covid-19, i evi-
dentment aquesta també ha afectat 
l’escoltisme i el guiatge català. Ara 
bé, com no podia ser d’altra manera, 
ens hem adaptat a les restriccions i 
les mesures preses pel govern i hem 
seguit, en molts casos, la nostra acti-
vitat des del convenciment que confor-
mem un projecte educatiu transfor-
mador i compromès amb la defensa 
dels drets d’infants i joves. Som, en 
definitiva, un moviment educatiu es-
sencial i necessari per a la justícia i 
cohesió social del país.

Des del primer moment hem per-
sistit per no perdre el contacte i el 
vincle amb els infants i joves, una 
tasca sovint complicada i creativa, ja 
que la majoria de les activitats inici-
alment van haver de ser substituïdes 
pel format online. Veure una gestió de 
la crisi sanitària que sovint oblidava 
protegir els drets bàsics de la infàn-
cia i joventut ens va fer ser encara 
més conscients de la importància de 
la nostra tasca i de l’obligació d’adap-
tació de les activitats per poder vetllar 
pel seu benestar i educació. A prin-
cipis d’estiu es van poder recuperar 
algunes activitats de lleure educatiu. 
Els protocols establerts que es van 

complir van permetre realitzar cam-
paments, rutes i casals de forma se-
gura. Les valoracions de les activitats 
d’estiu van ser molt positives, tant en 
l’àmbit sanitari pels pocs contagis que 
s’hi van notificar, com per la qualitat i 
la necessitat de les activitats pedagò-
giques dutes a terme.

A l’inici de l’actual curs hem vist que 
les propostes educatives que fem des 
dels agrupaments escoltes i guies 
se’ls ha negat la possibilitat de rea-
litzar-les de forma presencial en mol-
tes ocasions. Hem trobat a faltar el 
suport de l’administració cap a unes 
activitats educatives que s’han de-
mostrat sempre segures i necessàri-
es per al benestar i la salut d’infants 
i joves. Aquest 2021 comencem amb 
un nou tancament de la presencialitat 
dels nostres projectes i activitats i és 
per aquest motiu que l’escoltisme i el 
guiatge volem reivindicar que:

- L’escoltisme i guiatge és se-
gur i essencial, des de l’estiu estem 
demostrant que les nostres activitats 
no són font de contagi, ja que es com-
pleixen tots els protocols d’higiene i 
seguretat.

- Hem complert totes les res-
triccions i mesures anunciades des 
de l’administració, treballant conjun-

tament amb aquesta per l’elaboració 
de protocols específics pel lleure. Per 
tant, és indispensable que aquesta 
segueixi comptant amb nosaltres per 
l’elaboració de plans que tinguin en 
compte els drets dels infants a l’edu-
cació en el lleure.

- S’impulsin mesures amb mi-
rada territorial que permetin la mobi-
litat entre municipis per poder dur a 
terme activitats en el lleure educatiu 
que no discriminin i tinguin en comp-
te tots els infants i joves partícips 
d’aquestes independentment d’on vis-
quin.

- En un context de manca de 
reconeixement i de vulneració de 
drets cal que la veu dels infants i joves 
sigui present al govern quan es pre-
nen les decisions que els afecten.

És per aquests motius que l’escol-
tisme i el guiatge continuarem ferms 
en la defensa de l’educació en valors 
que promovem i fent xarxa amb la 
comunitat educativa del país. Aquest 
2021 hi serem sempre a punt per tal 
de vetllar pel benestar emocional dels 
infants i joves del nostre país i garan-
tir-ne els drets i la veu.

La Claca / gener 2021

Per un any ple d’escoltisme: infants i 
joves compromeses amb l’educació
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A) DONANT-HI MÉS VOLTES...
A hores d’ara ja hauríem de tenir clar 
que treballar per refer la salut del Medi 
i de la Terra és treballar per assegu-
rar una vida digna als nostres fills, als 
nostres néts i a totes les generacions 
futures. I que això no ho podem fer de 
manera aïllada ni sols. Que ha de ser 
un projecte que inclogui tots els hu-
mans de la Terra. I que ens costarà 
molt de fer. Només hem de veure el 
terrabastall originat per la Covid-19: el 
virus s’ha encarregat de posar el siste-
ma de vida occidental al caire del des-
ballestament; desballestament, per 
altra banda, llargament receptat com 
a indefugible per la comunitat científi-
ca, que des de fa decennis ha alertat 
de la voracitat insaciable i insostenible 
del nostre sistema de vida. Per als ci-
entífics, els motius per al canvi són la 
supervivència, avui ja a molt curt ter-
mini, de l’espècie humana a causa de 
la devastació produïda en el medi na-
tural. Això del virus potser encara ho 
podrem salvar, però hem d’aturar la 
devastació i trobar solucions per a la 
crisi climàtica que ens espera a la sor-
tida de la crisi pandèmica. Solucions 
apropiades, perdurables, justes i que 
construeixin l’equilibri entre les neces-
sitats de la Terra i les necessitats dels 
humans. I la reacció és tan urgent que 
hauríem de saber pensar i adaptar a 

Mapa de l’itinerari descrit a l’article i aspecte de la riera Gotarra a can Dalmau: una claveguera a cel 
obert pel funcionament deficient de la depuradora (novembre del 2020).

...anem amb bici a Sant 
Maurici i al Camp dels Ninots

Hem de continuar treballant per al Medi i per a la Terra...

aquestes solucions els canvis que 
produirà la pandèmia... I això ens 
costarà molt d’empassar, sobretot 
als occidentals. Simplement, perquè 
vivim massa d’esquena a la realitat 
ecològica global de la Terra.

Acabo de llegir en un editorial d’en 
Vicent Partal una idea original dels 
indígenes maoris de Nova Zelanda 
que es va fer realitat el 2017 en 

aquell país: han tractat un dels rius 
importants de l’Illa del Nord, el riu 
Whanganui, com una persona, ator-
gant-li l’estatus de “persona jurídica”, 
no només amb els mateixos drets i 
deures que qualsevulla persona hu-
mana, sinó també amb 2 represen-
tants legals en els tribunals, un de 
l’estat i un altre de la minoria mao-
ri. El 2014 ja havien fet això mateix 

amb el Parc Natural T’Urewe-
ra, també a l’illa del Nord... i 
el 2020 Nova Zelanda és un 
dels països que més bé han 
reaccionat a la Covid-19: no-
més 25 morts d’un total de 
2188 casos declarats en una 
població de 5 milions d’habi-
tants ! [dades de la Universi-
tat Johns Hopkins, https://
coronavirus.jhu.edu/map.
html del dia 7 de gener del 
2021]

Potser la clau és el canvi de 
mentalitat. Una vegada vistos 
d’una altra manera els proble-
mes, potser es poden trobar 
les solucions més adequades. 
Els occidentals ho entenem 
molt bé això de tenir drets i 
deures davant dels tribunals, 
i els catalans en concret sa-
bem, volem veure acabat de 
demostrar algun dia arrel del 
nostre procés d’independèn-
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cia, que no tots els tribunals són po-
drits i immorals i que aquests drets no 
poden ser trepitjats impunement. Per 
això, tractar amb tots els seus drets 
jurídics les diverses parcel·les de la 
natura podria ser un dels actes con-
crets de cristal·lització de la voluntat 
de preservació, i un dels principis mo-
tors del canvi... us imagineu una cosa 
així per al Riu Onyar, que obligaria a 
mantenir netes les rieres que hi abo-
quen tanta porqueria, com la Gotar-
ra de Cassà, Llagostera, Campllong i 
Sant Andreu o la riera de Riudevila de 
Riudellots, autèntiques clavegueres a 
cel obert encara en ple segle XXI? Us 
imagineu els canvis que ens obligaria 
a fer a tots els ciutadans, empreses i 
entitats d’aquests municipis en les ai-
gües fecals, en els residus industrials, 

en la manera de fabricar, de treballar, 
de netejar i de viure, fins i tot dintre de 
casa nostra mateix? Us podeu imagi-
nar els beneficis que en trauríem com 
a comunitat? ...doncs es tracta d’ai-
xò, simplement de tenir el valor de fer 
aquests canvis.

B) QUÈ HI HA A SANT MAURICI I 
AL CAMP DELS NINOTS?
Aquests són dos indrets del munici-
pi de Caldes de Malavella relacionats 
amb el vulcanisme: SÓN RESTES D’AN-
TICS VOLCANS.

Sant Maurici és el més antic. La 
seva erupció va tenir lloc fa uns 5 mi-
lions d’anys, i és relacionada amb tota 
una sèrie d’erupcions volcàniques que 
s’estenen per la comarca de la Selva, 
des d’Hostalric fins a Riudarenes, Sils, 

Maçanet i Vidreres. El turó volcànic 
de Sant Maurici sobresurt en el re-
lleu perquè és situat en el lloc precís 
per on la lava sortia a l’exterior, el que 
s’anomena la “xemeneia” del volcà: si 
foradéssim al lloc on ara hi ha el Cas-
tell de Malavella, trobaríem roques 
volcàniques, concretament basalt (de 
color gris-fosc-quasi-negre) fins a una 
fondària d’uns quants quilòmetres. En 
canvi, si ens desplacem només unes 
desenes de metres, des del castell fins 
a l’aparcament de l’antic hostal, veu-
rem que allà la roca ja no és basalt, 
sinó granit (de color ataronjat-beix-
marronós-clar) que és la roca que hi 
havia abans que es produís l’erupció. 
Del con volcànic i de la colada de lava 
que en va sortir ja no en queda res, 
perquè l’erosió se’ls ha menjat de la 

A dalt, panoràmica en la boira del castell de Sant Maurici; sobresurt perquè 
el basalt de la xemeneia del volcà és més resistent a l’erosió que el granit 
dels entorns. A sota: formes columnars inclinades de basalt al turó de Sant 
Maurici, originades per la lava que es va refredar sense acabar de sortir de la 
xemeneia. I la capella de Sant Maurici des de l’aparcament de l’antic hostal 
(excursió amb alumnes de l’Institut de Cassà - març del 2014).

Marc Pagès Ruscalleda

Osteòpata per la 
Universitat E. O. 
B. (Barcelona) i 

per la Universitat 
de Maidstone 
(Anglaterra)

 Hores convingudes. Telf. 609 77 25 93
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mateixa manera que s’ha menjat el 
granit dels voltants. Però com que el 
basalt és més resistent a l’erosió que 
el granit i de basalt just a la xemeneia 
volcànica n’hi ha molta fondària, amb el 
temps la xemeneia volcànica es va des-
gastant menys que el granit circum-
dant, i per això sobresurt en el relleu 
formant un turó o pitó volcànic. Des 
de l’any 2018, coincidint amb el 150è 
aniversari de la construcció de l’ermita, 
s’han fet una sèrie d’arranjaments tant 
a l’ermita com al castell que corona el 
turó, que data del S. XI. Aquests ar-
ranjaments han deixat al descobert el 
basalt en què s’ha transformat la lava 
que va quedar solidificada a l’interior de 
la xemeneia sense acabar de sortir... I 
l’entapissat inclinat cap a fora de les 
formes columnars que adopta la lava 
en refredar-se per formar el basalt re-
sulta d’una bellesa espectacular.

El Camp dels Ninots és un volcà més 
modern, d’uns 3 milions d’anys d’anti-
guitat, i, per l’època d’erupció, és rela-
cionat amb el volcà de la Crosa de Sant 

Dalmai. És un volcà de tipus explosiu 
particular, perquè pràcticament no en 
va sortir lava i perquè va quedar for-
mant un cràter poc elevat i amb pocs 
materials volcànics però que tenia un 
llac al seu interior; un tipus de cons-
trucció volcànica anomenada “Maar” 
pels geòlegs. Amb el pas de diversos 
centenars de milers d’anys, aquest 
llac va esdevenir llar de molts animals 
que vivien en els boscos dels voltants, 
i en un moment donat de la història, 
se suposa que devia escapar-se per 
algun lloc del volcà una gran quantitat 
de gasos (probablement CO2) que van 
asfixiar molts dels animals que estaven 
per allà. Total, que aquests animals van 
morir tots en un temps molt breu, van 
caure al llot del llac o dels voltants i, 
amb el temps, van quedar colgats pel 
fang, van fossilitzar-se i van anar-se 
integrant als sediments que, de mica 
en mica, van acabar reblint tot l’estany. 
Tot això ho va descobrir l’any 1999 una 
geòloga de Caldes, la Montse Vehí (avui 
professora a l’Institut de Santa Coloma 

de Farners) arrel de la seva tesi doc-
toral, i va ser l’espurna d’una sèrie de 
prospeccions paleontològiques encara 
en curs actualment que van perme-
tre trobar fòssils nombrosíssims de 
rèptils, de peixos i de grans mamífers 
(bous, rinoceronts, tapirs, etc) que, es-
pecialment aquests darrers, tenen la 
gràcia de trobar-se pràcticament sen-
cers degut al fet que cap carronyaire 
ni cap depredador se’ls va cruspir des-
prés de morts (i, per tant, no van ser 
desmembrats). L’ajuntament de Caldes 
n’ha fet una exposició molt interessant 
que es pot visitar en un edifici munici-
pal. De fet, l’aigua calenta de les fonts 
de Caldes i del balneari de Santa Colo-
ma té relació amb l’activitat volcànica 
d’aquesta zona, perquè l’aigua de pluja 
s’escalfa en profunditat i torna a sor-
tir a l’exterior. Per això, aquesta aigua 
té unes característiques químiques i 
físiques particulars que fan que en al-
guns sediments s’hi formin nòduls de 
sílex amb formes curioses que, des de 
molt temps enrere, reben el nom de 

Excavacions paleontològiques del maig del 2012 i exemplars de “ninot” que donen nom al Camp dels Ninots.
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Amb la col·laboració de:

“ninots”. D’aquí ve el nom del volcà.
 

C) L’ITINERARI
Trobareu el track posant al Wikiloc 
Cassà, Sant Maurici i Camp dels Ni-
nots. És una excursió d’uns 30 Km 
que podeu fer en un matí, una tarda 
o en tot un dia, segons com us ho 
vulgueu planejar.

Sortim de Cassà i anem per Sant 
Vicenç fins al Mas Matetes seguint el 
recorregut que vaig explicar el mes 
passat. Al Mas Matetes podem tornar 
a donar un cop d’ull als cérvols, però 
en l’itinerari d’avui, en comptes de se-
guir el camí de l’esquerre, seguirem 
el de la dreta, que voreja tota la fin-
ca veïna de cal Punxó (reanomenada 
modernament “els Noguers”): primer, 
en baixada, creuarem un torrent; des-
prés, en pujada, arribarem a una cru-
ïlla on cal agafar a l’esquerra; i, final-
ment, de pla, arribarem a la portalada 
principal de la finca. Llavors, continua-
rem un centenar de metres pel camí 
i de seguida trobarem una cruïlla on 
girarem a la dreta. Seguirem fins a un 
trencant anomenat “el triangle” per la 
forma que fa. Aquí agafarem cap a la 
dreta i continuarem fins a la propera 
cruïlla, on, a l’esquerra, el camí pas-
sa per mig de bosc fins que sortirem 
en uns camps grans a la vista d’algu-
nes cases de pagès. Allà, agafarem 
cap a l’esquerra vorejant els camps 
i, seguidament, prendrem un camí, 
també a l’esquerra, que segueix més 
o menys en la mateixa direcció que 
portàvem abans de trobar els camps. 
Per aquest camí anirem entreveient, a 
la nostra dreta, algunes cases de la 
urbanització Malavella Park, i en poc 
més de mig quilòmetre arribarem de 
pla a Sant Maurici.

Sortirem de Sant Maurici en franca 
baixada pel camí ample que ve de Cal-
des. En arribar a baix de tot, trobarem 
una cruïlla, on seguirem a la dreta. 
Poc després, travessarem una riera i 
arribarem a l’entrada de l’accés prin-
cipal a la urbanització Malavella Park. 
Aquí el camí esdevé asfaltat, i el segui-
rem cap a l’esquerre fins que, enmig 
del bosc, trobarem una cruïlla que ens 
portarà a l’entrada principal del Mas 
Llop, una casa de colònies molt gran. 
Continuarem per aquest camí fins a la 
propera cruïlla, on agafarem cap a la 
dreta. A la propera corba a la dreta 
ja ens trobarem a la base exterior del 
volcà del Camp dels Ninots, i dues ca-
ses que veurem a la nostra esquerra, 

Circulació de l’aigua en el subsòl, que explica 
l’origen de l’aigua calenta de Caldes i de San-
ta Coloma de Farners. Il·lustració de la guia 

“Qui va matar el tapir del Camp dels Ninots” 
del Geolodia 2012.

una de més grossa (Can Salom) i l’altra 
més petita (Casa Nova d’en Salom) ja 
estan instal·lades al vorall extern del 
con volcànic. Pujarem pel camí fins 
a un mirador del cràter (quasi irre-
coneixible com a volcà) on hi ha una 
instal·lació explicativa i la reproducció 
de dos tapirs (un adult i una cria). I, 
seguidament, travessarem tot el crà-
ter per anar a parar, precisament, a 
una casa abandona (can Pol) que ve-
iem a l’altra banda des del mirador. 
Prèviament, passarem per una caseta 
blanca, habitada i molt ben endreça-
da que s’anomena can Tranquil. Des 
de can Pol, passarem, per la vorera 
de la carretera, pel davant de la zona 
esportiva i arribarem fins al trencant 
de l’estació del tren, on la carretera 
descriu una àmplia corba a la dreta. 
Aquí, nosaltres agafarem, a l’esquer-
ra, el carril bici en direcció a l’estació; 
però en el lloc on comença l’aparca-
ment del mig de l’avinguda que porta a 
l’estació, seguirem la Ruta Termal, que 
no va a l’estació sinó que es desvia cap 
a l’esquerra per anar a travessar per 
un túnel estret les vies del tren de Bar-
celona a França. Passat el túnel, aga-
farem a la dreta el camí asfaltat que 
porta a la urbanització Mas Solà i, en 
arribar-hi, passarem de llarg la urba-
nització fins que, al nostre davant, tro-
barem la masia de can Mesquita, una 

casa de pagès molt gran. La voreja-
rem per l’esquerre i agafarem un camí 
molt interessant que surt a la dreta 
just després de la casa i que s’acosta a 
les vies del tren. Aquest camí va a do-
nar just al lloc on el camí principal que 
ve de la urbanització Mas Solà i va a 
Riudellots passant per l’altre costat de 
les vies, les acaba de travessar per un 
pontet. A partir d’aquí, seguim aquest 
camí principal (per on també havíem 
passat en l’itinerari del mes passat) 
fins agafar el primer trencant a la dre-
ta, que travessa les vies a nivell, tra-
vessa la riera Benaula i es dirigeix en 
pujada a Sant Andreu Salou. Una vega-
da a Sant Andreu, el retorn a Cassà és 
fàcil i directe 
travessant la 
riera Gotar-
ra i passant 
pel costat de 
can Dalmau, 
dels fruiters 
del Mas Vi-
ader i del 
cementiri de 
Cassà.

Xavier 
Viñas 

i Teixidor
xvinas@
xtec.cat
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El primer dia de l’any 2021 la Selvata-
na ens va oferir un magnífic concert 
de cap d’any al teatre del Centre Re-

creatiu. Amb el nom de “Cobla i veus” 
l’orquestra cassanenca, dirigida per 
Santi Escura, ens va interpretar un 

Entitats Amics de la Sardana

Concert sardanístic de Cap 
d’Any amb la Selvatana

seguit de cançons i de les sardanes 
més populars tant en versió de cobla 
com cantades amb les veus de la co-
bla orquestra cassanenca. 

A més de sardanes van incloure al 
repertori una primera part amb mú-
siques internacionals interpretades 
amb els instruments de cobla que van 
ser molt apaludides pel nombrós pú-
blic que -salvant les distàncies de se-
guretat sanitària- omplien la sala cas-
sanenca. Com a bon concert de Cap 
d’Any, el recital es va tancar amb una 
interpretació de la Marxa Radetzky

Malgrat les circumstàncies de res-
triccions, va ser un magnífic comen-
çament d’aquest 2021 que esperem 
que sigui més bo que aquest que aca-
bem de deixar.

TRIST ANIVERSARI
El dia 16 de febrer es complirà un any 
de la darrera sardana que es va ballar 
a Cassà a causa de la Covid, va ser al 
Polivalent per celebrar el 45è aniver-
sari d’Amics de la Sardana.

Diversos moments del concert ofert per la 
Selvatana a la Sala Centre Recreatiu
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Amics de la Sardana Entitats

HA MORT EN JOAN COLL
El dia 16 de desembre ens va deixar el músic cassanenc 
Joan Coll i Alsina. En Joan va ser un músic polifacètic, ja 
que, a més d’actuar de cantant va tocar el flabiol, el trom-
bó de vares i el tible, essent aquest darrer l’instrument 
més usual en les cobles que va actuar. Va néixer a Cassà 
el 22 de març del 34 i va ser músic gràcies als consells de 
Robert Vilallonga, del que rebé les primeres lliçons. També 
tingué com a mestres Pere Mercader, de solfeig i piano, 
i Josep Coll. Va actuar amb els Víctors de Sant Feliu, la 
Principal de Cassà, Selvatana i Principal de Llagostera. 

També va fer de mestre de música de l’Escola Puig d’Ar-
ques.

A l’any 1996 se li va retre un homenatge junt a altres 
ex-components de la Selvatana Va escriure la sardana En-
carna, dedicada a la seva esposa.

A les imatges, a dalt podem veure en Joan Coll, amb 
la Principal de Cassà l’any 1957 i amb la Principal de Lla-
gostera, l’any 1974. A la dreta, amb altres músics de la 
Selvatana, amb motiu de l’homenatge l’any 1996.

Amics de la Sardana ens unim al dol de l’esposa, fills i 
tota la família.

Descansi en pau.

LA GROSSA
Les participacions de la Grossa de 
cap d’any de l’entitat han premiades 
amb un euro per butlleta.

Es pagaran durant la festa d’aniver-
sari (dia 28 de febrer) a la tarda en el 
concert de la Selvatana. 

També ho podeu fer parlant amb 
qualsevol membre de la Junta Di-
rectiva i/o contactant al telèfon 
618519234 o a amicsdelasardana@
hotmail.com

L’APLEC D’ESCLET, SUSPÈS
Una vegada més s’ha hagut de sus-
pendre l’Aplec de Sant Vicenç d’Esclet 
que s’havia de celebrar el 24 de ge-
ner. És el tercer any consecutiu, el 
2018 per la pluja, el 2019 pel “Glò-
ria” i aquesta vegada per la Covid.

A veure si el 2022 tenim més sort. 

PROPERES ACTIVITATS 
Aniversari d’Amics de la Sardana 
Aquest any, l’acte de celebració del 
46è aniversari d´Amics de la Sarda-
na, tindrà lloc el dia 28 de febrer. Hi 
haurà una concert de sardanes amb 
la cobla-orquestra LA SELVATANA.

Del cel davallen les volves blanques
sobre la terra del meu carrer,

i mentre baixen ballen sardanes
doncs molt catalanes volen ser.

I el fresc airet fa de tenora
i elles fan rotllos tot saltant,

fins les admira, si en saben tant!

Mireu que blanques, mireu que 
pures,

de nostra terra ja en porten sang.
Unes quantes les més porugues

ja es tornen fang.

Lletra de La sardana de la neu de 
Conrad Gili. Lletra de Gabriel Raspall
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Entitats Residència Geriàtrica

La Covid-19 ens ha obligat a fer molts 
de canvis i a adaptar-nos a la nova 
situació seguint diferents protocols de 
seguretat i prevenció. A la Residència 
Sant Josep això ha suposat canviar la 
manera de treballar amb l’objectiu de 
minimitzar el risc de contagi i optimit-
zar la seguretat a les persones grans 
que conviuen al centre. 

Tot i que l’equipament ara està dis-
tribuït en diferents sectors o grups 
bombolla, es treballa dia rere dia per 
normalitzar la vida al centre, garan-

tint al mateix temps, la seguretat, la 
qualitat de l’atenció i la vitalitat de les 
persones grans, dins d’aquesta nova 
“normalitat”. 

En aquests darrers mesos s’ha ela-
borat un nou calendari d’activitats i 
es programen activitats adaptades a 
les característiques de cada persona 
i per a cada grup bombolla. Sessions 
de psicomotricitat, tallers de memò-
ria, grups de conversa, treballs manu-
als, celebracions d’aniversaris...

La sectorització de la residència im-

plica programar les activitats grupals 
de manera simultània en diferents es-
pais o a nivell individual a l’habitació 
del resident, però val la pena l’esforç 
per aconseguir algun somriure. 

Abans de la pandèmia celebràvem 
tots plegats els sants i aniversaris. 
Cada final de mes fèiem una celebra-
ció conjunta que ara mateix és invia-
ble. Però no per això hem deixat les 
celebracions. Les hem adaptat i les 
hem convertit en petites celebracions 
individuals el mateix dia. Un petit de-

Activitat en la nova ‘normalitat’

C-25 KM 242, 6 
17459 CAMPLLONG (GIRONA)     TELÈFON: 872 985 864

Carta i menú 
tots els dies

Restaurant Club Esportiu Gavarres
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Residència Geriàtrica Entitats

tall i un pastisset pot semblar poca 
cosa però no ho és. L’acció es conver-
teix en un moment d’alegria, d’emoci-
ons positives que ens ajuda a passar 
millor la situació de confinament i aïlla-
ment que patim. 

També, durant el mes de novembre 
i gràcies a les noves tecnologies i a la 
predisposició de les bibliotecàries de 
Cassà vam reprendre el club de lectu-
ra. Encara que sigui forma telemàtica 
i en grups més reduïts, hem recupe-
rat el principal objectiu de l’activitat, 
llegir i comentar amb altres persones 
el fragment d’un llibre. 

Al desembre hem preparat el Na-
dal amb la incertesa de no saber què 
ni com el podríem celebrar. Hem de-
corat amb il·lusió la residència, hem 
preparat les activitats amb la voluntat 
de poder-les celebrar, això sí adap-
tant-les a la realitat i als protocols 
vigents i mitjançant assemblees de 
petits grups de persones repartides 
en les diferents sales de la residència, 
els residents ens van fer arribar les 
seves preferències i s’ha adaptat el 
menú de Nadal a les propostes amb 
més consens. 

Les persones grans, com tothom, 
necessiten fer activitats. Activitats 

que els ajudin a distreure’s, a diver-
tir-se, a sentir-se acompanyades, 
però també que fomentin les seves 
capacitats i la seva autoestima. Fer 

activitats significatives ajuda a mitigar 
els efectes dels aïllaments i d’això en 
som molt conscients. 

Feliç 2021! 

Consultoria Empresarial, Fiscal i Laboral, Comptabilitat, 
Tràmits Administratius, Servei Jurídic i Immobiliari

Anem desenvolupant les activitats quotidianes 
adaptant-nos a la situació
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Enguany a l’escola hem volgut cele-
brar el Nadal amb molta il·lusió. Per 
aquest motiu, des del primer dia de 
desembre a educació infantil i a cicle 
inicial es va presentar el calendari 
d’advent. Aquest, resulta molt útil per 

treballar el concepte de temps d’una 
forma divertida i vivencial amb els més 
petits, ja que es tracta d’un concepte 
molt abstracte per ells. 

Els alumnes de l’escola han partici-
pat activament en la decoració d’hi-

vern de les finestres, tot omplint-les 
de ninots de neu amb gorros i bufan-
des de colors i volves de neu. Han 
deixat l’escola molt ben guarnida i 
impregnada d’un ambient d’allò més 
hivernal. 

Entitats Escola Puig d’Arques

Nadal 2020. Nadal de la covid?
Fotomuntage amb imatges del patge reial d’enguany
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Escola Puig d’Arques Entitats

SORTIDA A LA PLANTA DE BIOMASSA ALAMEDA
Per finalitzar el cicle de sortides relacionades amb l’en-
torn de les Gavarres i els seus usos, hem anat a visitar 
la planta de biomassa Alameda. Agraïm la seva deferèn-
cia i col·laboració per fer-nos més entenedor el procés de 
transformació dels arbres en combustible per les calderes 
de biomassa. En aquest sentit l’escola Puig d’Arques ha 
estrenat fa poc una d’aquestes calderes, sumant-nos així 
a la necessitat a la transició d’una energia més verda i 
sostenible.

El mateix dia vam rebre la visita de dos agents forestals 
que molt amablement van contestar totes les inquietuds i 
preguntes dels nostres alumnes. Els volem agrair la seva 
presència i amabilitat. No ens podem deixar, sens dubte, 
el gran treball dels biòlegs del grup Galanthus: En Quim , 
l’Edgar i la Montse que ens han ensenyat moltíssim i amb 
molta paciència què són les Gavarres i les seves singula-
ritats i què podem fer per preservar aquest ecosistema 
boscós tan ric.

Un any més, hem volgut incentivar 
la creativitat dels nens i les nenes a 
través de l’elaboració d’un poema de 
Nadal, entre els alumnes més grans, i 
un dibuix nadalenc, entre els alumnes 
més petits. Felicitem a l’Ainhoa Peláez 
de sisè de primària pel poema tan bo-
nic que va composar i a la Malwina 
Falkowska de primer pel dibuix que va 
realitzar, ja que ambdós han format 
part de la felicitació de Nadal que ha 
regalat l’escola a totes les famílies. 
Com ja va essent habitual, els nens 
i nenes han participat també en l’ela-

boració d’una postal de Nadal per al 
concurs de l’Hospital. A partir de mit-
jans gener es sabran els guanyadors. 
Els felicitem per aquests dibuixos tan 
bonics! 

Encara que aquest any no podem 
celebrar-ho de la mateixa manera, els 
i les docents de l’escola han treballat 
per poder-ho fer possible, i per reviu-
re, un any més, les cares de felicitat 
i d’il·lusió dels infants en aquestes da-
tes tan esperades. Per aquest motiu, 
cada curs ha elaborat un joc per als 
nens i nenes d’un altre curs de l’esco-

la. Això ens ha suposat esforçar-nos 
molt i dedicar-li molt de carinyo i il-
lusió per a que un altre nen i nena 
pugui rebre aquest regal. L’intercanvi 
de joguina ha pretès fomentar a cada 
infant el valor de donar temps a l’altre 
i de compartir allò que un fa. En defi-
nitiva, fer Nadal. 

A mesura que es van anar acostant 
les dates festives, es van anar assa-
jant les nadales que van cantar als 
companys d’altres cursos a les fines-
tres de les seves aules, si el temps 
ho permetia. Va ser una experiència 
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Entitats Escola Puig d’Arques

EDUCACIÓ INFANTIL
Aquest Nadal 2020 des de l’escola hem intentat que els 
nens visquessin amb la mateixa il·lusió la màgia del Nadal.

A les aules vam decorar i fer tot tipus de manualitats 
per viure i fer extensiu l’esperit del Nadal a les cases dels 
nostres alumnes. 

Construir el propi fanalet és una de les activitats que 
més els engresca. Per això aquest any ja el vam utilitzar 
per anar a esperar els patges amb els grups bombolla per 
compensar el fet que aquest any no s’ha pogut treure al 
carrer amb normalitat.

A ells els hi va fer molt il·lusió i a les mestres també!

nova que va agradar molt a tots. També vam elaborar les 
cartes als Reis de l’Orient i, la darrera setmana, vam rebre 
la visita de tres patges reials a qui van tenir l’oportunitat 
d’entregar-li els seus desitjos per a la nit de reis. Cal dir, 
amb lletres majúscules, que la feina feta per l’AMPA de 
l’escola decorant el teatre per la rebuda de Ses Majestats 
va ser impressionant, se’ls felicita i agraeix la dedicació.

El darrer dia, amb una mica de torró i neules que van 

cagar alguns tions alimentats per la mainada ens vam de-
sitjar molt bones festes i molt bona entrada a l’any 2021!

CICLE MITJÀ: L’ESPURNA
Un conte us explicaré, tan bé com jo sabré i si l’escolteu 
el sentireu, qui no el sentirà, no el sabrà... Era un matí, i 
al bosc encantat les fades hi treballaven. La Rosa cuidava 
les flors, la Groga s’encarregava de la llum, la Blava de 
l’aigua... En canvi l’Espurna, no feia res. No és que no vol-
gués, però és que no tenia color, i sense color tot el que 
feia, ho arruïnava.

 Un dia, les fades en van estar fartes i la van fer fora del 
seu poblet. L’Espurna, tota trista, se’n va anar. Va caminar 
i caminar fins que va trobar una caseta on hi vivia una 
bruixa. Va trucar a la porta i com que no va escoltar res, 
va decidir entrar. Va veure a la bruixa, que la va mirar a la 
cara, li va somriure i li va dir..

 – Veig que necessites colors, tan com jo necessito aju-
da.

L’Espurna, encuriosida, li va preguntar: - Ajuda? De què? 
Jo sí que necessito ajuda!

– Entesos, t’ajudaré, però a canvi m’hauràs de donar la 
teva amistat, va respondre la bruixa.

– La meva amistat? Va preguntar l’Espurna tota sorpre-
sa.

– Sí. Mira, jo no tinc amics, tots pensen que soc una 

Visita dels patges reials i una cantada de nadales

• Finestres de PVC o alumini
• Mallorquines
• Mosquiteres
• Porticons
• Tancaments de terrasses
• Persianes
• Tanques i portes de jardí
• Mampares de bany
• Portes seccionals
• Automatismes

C/ Indústria, 41, baixos
17244 Cassà de la Selva

Tels: 680 622 113 
676 888 720

www. tottan. com
c. e. : info@tottan. com
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UN RECORD PER EN JOAN COLL
Des de l’Escola Puig d’Arques, el nostre record i agraïment a 
Joan Coll Alsina que ens va deixar el passat 16 de desembre. Va 
ser un músic cassanenc que durant la dècada dels 70 i inicis dels 
80 donava classes de música en hores lectives a la mainada del 
Puig d'Arques i va preparar un munt de festivals de final de curs. 
A l’esquerra el tenim cantant i, a la foto superior, en un festival de 
l’escola, dirig,int la coral als anys 70.

Escola Puig d’Arques Entitats
MANUALITATS I 
FELICITACIONS DIGITALS
Els alumnes de cicle superi-
or ens hem dedicat abans de 
festes a pensar com podríem 
decorar i felicitar el Nadal a 
casa nostra. D’aquí han sorgit 
diferents propostes: un Pare 
Noel per penjar a l’arbre, uns 
postals nadalenques amb el 
poema per recitar als nostres 
familiars, i una de més innova-
dora, una postal digital amb el 
programa Scractch, i és que 
l’escola Puig d’Arques sem-
pre està atent a les últimes 
tendències tecnològiques. Cal 
destacar l’empenta de la mes-
tra M. Àngels que ha estat al 
capdavant d’aquesta original 
iniciativa. 

bruixa dolenta...
– Doncs... jo seré la teva amiga! Va 

dir l’Espurna.
– Molt bé, doncs si tu em dones la 

teva amistat, jo et donaré el que vols: 
“Abracadabra pota de cabra, els co-
lors són bonics per una fada!

PUUUUMMM!!!!
– Carai quins colors! Va cridar l’Es-

purna. Moltes gràcies amiga bruixa, a 
partir d’ara sempre que pugui et vin-
dré a visitar! Però... perquè tinc tants 
colors?

 – Perquè ara no tens un poder 
normal i corrent, tens el poder de 
l’amistat. Espero que et serveixi per 
fer nous amics.

– Adéu fins una altra!
 Aquell dia, l’Espurna va tornar al 

seu poblet, ja no estaven enfadats 
amb ella perquè tot el que havia des-
trossat, ho havia arreglat. I tot això és 
tant veritat com si no hagués passat.

Naia Trias / 4t A

gener 2021 · núm. 815 · Llumiguia    69



Entitats Col·legi La Salle Cassà

Més que mai, des de l’escola hem treballat perquè els nens 
i nenes, i els nois i les noies, puguin viure el Nadal i tinguin 
una mica de sensació de normalitat. Hem adaptat les acti-
vitats a les circumstàncies actuals, amb totes les mesures 
de seguretat requerides. Enguany no hem pogut organitzar 
el Pessebre Vivent, ni la cantada de nadales, però els nens 
i nenes de Primària van enviar a les famílies una felicitació 
ben original: cada classe s’ha gravat cantant una cançó, i 
les mestres d’Infantil han fet un muntatge amb totes elles. 

El Nadal a La 
Salle Cassà

Imatges nadalenques 
a Educació Infantil
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CAMPANYA DEL QUILO
Cada any, quan s’apropa el Nadal, la comissió de Pastoral 
organitza una recollida solidària per col·laborar amb Cari-
tas. Normalment la recepció és molt bona, i la majoria de 
famílies aporten algun producte, però aquest any podem 
dir que la participació ha estat excel·lent. Els temps difícils 
que vivim han fet que ens sentim més a la prop els uns 
dels altres. Aprofitem per donar les gràcies a totes les 
famílies que han col·laborat. 

Col·legi La Salle Cassà Entitats

Els nois i noies d’ESO, per la seva banda, han decorat les 
classes i han fet felicitacions i coreografies.

A Educcaió Infantil, aquest Nadal l’equip de mestres ha 
fet un esforç per adaptar-se a les circumstàncies: no podí-
em deixar de fer res del que fèiem normalment! Per tant, 
vam tenir visita del patge reial, vam fer cagar el tió i vam 
cantar cançons, però vam haver de fer-ho tot sense bar-
rejar els nens i nenes, cadascú amb el seu grup bombolla. 
Els més menuts de la casa s’ho van passar tan bé com 
sempre, i ens van donar, una vegada més, una lliçó de com 
adaptar-se a les circumstàncies.

Originals felicitacions de Nadal dels alumnes de primària i decoracions 
festives dels d’ESO.
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GRÀCIES PER LES MASCARETES
Aquest Nadal l’Ajuntament de Cassà ha regalat a les 
mestres una mascareta transparent, per tal que es pu-
gui veure com somriuen. Els nens i nenes ja ho sabien 
de feia temps, però ara ho poden veure, i segur que ho 
agraeixen. 

Entitats Col·legi La Salle Cassà

APRENEM I JUGUEM
Aquests dies els nens i nenes d’Infantil hem après a con-

fegir paraules fent servir les nostres mans i imatges de la 
pissarra digital. Si a l’hora d’aprendre ens divertim, apre-
nem més i millor!
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Col·legi La Salle Cassà Entitats

CONCURS DE CARTELLS
Per celebrar el 140è aniversari de la nostra escola es va 
organitzar un concurs de cartells. Les guanyadores han 
estat les següents alumnes: 

Categoria 1 (Infantil-Cicle Inicial): Ona Cruañas Prades 

Categoria 2 (Primària): Noa Pérez Bentaleb 
Categoria 3 (ESO): Ona Masó Lliurat 
Donem la nostra sincera enhorabona a tothom i en es-

pecial a les tres guanyadores. 

INNOVEM AMB RIGOR
Ens agrada dir que la nostra escola combina els avenços 
més punters (tecnologia aplicada a l’aula, treball de min-
dfulness, immersió lingüística en anglès...) amb la tradició. 
Som una escola amb més de 140 anys, i al llarg d’aquest 
temps hem anat acumulant un bagatge immens d’experi-
ències que ens fan una escola rica en coneixements i or-
gullosa de la seva història. A La Salle Cassà ens esforcem 
per integrar a l’aula els darrers descobriment en neuro-
didàctica, però alhora no donem l’esquena a un llegat de 
quasi un segle i mig. Innovem, sí, sempre: aquest ha estat 
el nostre senyal identificador. Però amb rigor.

 

ASSESSORIA FISCAL
COMPTABLE I LABORALA. S. CASSÀ ROQUETA, S. L. 

Correduria d'assegurances
Plaça de la Coma, 18 17244 CASSÀ DE LA SELVA (Girona)

Tel. 972 46 07 26 / Fax: 972 46 18 86 / e-mail: aroqueta@cassa. com
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Entitats Col·legi La Salle Cassà

ELS PASTORETS, A CASA.
Enguany representar els Pastorets ha 
sigut un repte. En cap moment s’ha 
plantejat la possibilitat d’anular-los. 
Com diem sempre: Nadal sense Pas-
torets no és Nadal.

El professorat ha fet un esforç de lo-
gística, de manera que només l’alum-

nat de 4t d’ESO pogués representar 
l’obra. Així s’aconseguia no barrejar 
grups bombolla. Els nois i noies han 
fet un esforç molt important memo-
ritzant molts més textos que no pas 
normalment, donat que s’havien de 
repartir tots els papers de l’obra. Des 
d’aquí volem donar-los les gràcies i el 

reconeixement que es mereixen: han 
fet una tasca molt important per la 
comunitat. 

Com que no es podia representar 
amb públic per tal de mantenir l’afo-
rament controlat, l’obra es va gravar 
i es pot veure al canal de Youtube de 
l’escola. 
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Escola Aldric Entitats

Els alumnes de cinquè de cicle superior, com cada any, van ser 
els encarregats de preparar la festa de Nadal. Van preparar 
els cartells per informar els nens i nenes de l’escola de totes 
les activitats que es farien durant aquests dies de Nadal, i tam-
bé de fer la circular per informar a les famílies.

També es van encarregar de decorar l’entrada de l’escola 
amb treballs manuals fets per ells mateixos.

Aquest any a causa de la COVID ha estat un xic diferent i tots 
ens hem hagut d’adaptar una mica. Tot i això, vam fer moltes 
activitats i ens ho vam passar molt bé i, com sempre, va ser 
màgic.

Tots els alumnes vam gaudir molt amb les sorpreses dels 
últims dies a l’escola: l’arribada del tió, la visita dels patges, 
la bústia reial, l’amic invisible... En aquesta pàgina i la següent 
us deixem un recull de fotografies sobre tots aquests esdeve-
niments.

Hi podeu veure un dels cartells que van fer els alumnes de 
5è, l’arribada del patge dels Tres Reis de l’Orient, la festa de 
L’amic invisible dels alumnes de 5è, l’habituial cagada de tió, 
que il·lusiona tota la mainada... 

Festa de Nadal
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SORTIDA PER CASSÀ DE LA SELVA
Els alumnes de 3r i 4t els dies 15 i 17 
de desembre respectivament, vàrem fer 
una sortida per l’entorn proper i conèixer 
alguns veïnats de Cassà de la Selva. Ens 
vam dirigir caminant des de l’escola fins 
a la Pineda Fosca. A mig camí vàrem fer 
una parada per esmorzar i agafar forces 
per continuar. Una vegada estàvem a la 
Pineda Fosca vam aprofitar el matí per 
fer un munt de jocs tots junts i gaudir 
d’un dia a l’aire lliure. Després de passar 
una bona estona vam dinar a les taules 
que es troben a la Pineda, vam recollir 
les deixalles i vam tenir una estona de 
joc lliure fins a l’hora de marxar de nou a 
l’escola. El camí de tornada ens va costar 
un mica perquè estàvem molt cansats, 
però va ser una sortida fantàstica, ens 
ho vàrem passar genial!

76    Llumiguia · núm. 815 · gener 2021 



Escola Aldric Entitats

TALLER D’AMFIBIS I RÈPTILS 
Els alumnes d’infantil i primer de primària 
vam fer un taller d’amfibis i rèptils. 

Ens van explicar moltes curiositats i, 
sobretot, vam adonar-nos que aquests 
animals són salvatges i és millor no te-
nir-los com a mascotes. Vam poder tocar 
serps, un camaleó, granotes, llangardaix 
i observar una taràntula...

Els alumnes de primer de primària du-
rant el primer trimestre vam realitzar un 
projecte d’animals vertebrats i ens vam 
convertir en experts. El taller ens va ser-
vir per conèixer millor els animals i fer 
molts més descobriments!
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El final de trimestre a l’INS de Cassà va estar marcat per 
les activitats pròpies dels dies anteriors a vacances, com 
les sortides de tutoria de 3r i 4t d’ESO a diferents indrets 

Fi de trimestre i represa de curs
A 2n d’ESO, un esmorzar saludable i pòsters sobre la problemàtica que comporta el canvi climàtic.

propers a Cassà (Can Vilallonga, Sant Andreu Salou, Riu-
dellots…), ja que totes les sortides es van fer a peu; les 
activitats esportives i els tallers realitzats al mateix centre; 
lliuraments de premis i el concert de Nadal, etc.

A més, l’Equip docent i l’alumnat de 2n d’ESO van organit-
zar un esmorzar saludable i van confeccionar pòsters per 
conscienciar tothom sobre la problemàtica que comporta 
el canvi climàtic. També els alumnes de 3r d’ESO van elabo-
rar pòsters per donar a conèixer el Servei comunitari que 
han de realitzar durant aquest curs acadèmic.

Malgrat que de moment han quedat interromputs els vi-
atges en què participen els alumnes involucrats en projec-
tes d’intercanvi europeus, això no ha impedit que es pugui 
mantenir el contacte amb els participants d’altres països, 
com és el cas de Finlàndia. En aquest sentit, podeu llegir la 
crònica de la Farners Gómez, de 2n d’ESO, que ens explica 
l’experiència viscuda amb una videotrucada.

Els alumnes de 2n de Batxillerat van poder fer un taller 
online sobre la presa de decisions, en un moment de la 
seva formació en què aquestes decisions poden marcar el 
futur acadèmic i professional dels que ja acaben els estu-

AiguA, LLum, instAL·LAcions soLArs, gAs, 
cALefAcció, Aire condicionAt, domòticA. . . 

C/Ardenya, 9 / 17244 Cassà de la Selva
972 46 44 50 / 620 01 09 92

email: info@itcassa. com
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dis postobligatoris als centres de se-
cundària (foto de la dreta).

Finalment, com l’any anterior, però 
en aquest cas sense sortir de l’ins-
titut, la coordinació de Batxillerat i 
l’alumnat d’aquest nivell van dur a ter-
me la 2a Fira del Treball de Recerca 
del Batxillerat, adreçada a l’alumnat 
de 1r, per relatar l’experiència que 
suposa la realització d’aquest treball 
i donar consells per endegar els tre-
balls de la promoció 2020-22.

Excursions pels voltants de Cassà
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PROJECTE ERASMUS+
El dia 7 de desembre, jo i alguns dels meus companys de 
l’institut varem fer una videotrucada amb alumnes finlan-
desos amb motiu d’un projecte que estem fent que es diu 
Erasmus plus. 

Al principi, la professora de Finlàndia va estar parlant 
una mica sobre on estaven situats, com era la seva es-
cola... I nosaltres els vam ensenyar un vídeo explicatiu on 
mostràvem algunes de les nostres tradicions, com era 
l’institut, quines aules tenia... També vam estar parlant de 
què era per a nosaltres la sostenibilitat social, ja que ha-
víem estat treballant aquest tema durant algunes estones 
de classe. En un moment determinat ens vam posar en 
grups de tal manera que hi haguessin alguns alumnes de 
Finlàndia i alguns altres de l’institut de Cassà, en què haví-
em de presentar-nos i havíem de dir què és per a nosaltres 
la sostenibilitat social. 

Aquesta activitat es va dur a terme tota l’estona en an-
glès per tal de poder-nos entendre entre nosaltres. I quan 
ja vam acabar de parlar, l’Anna Martínez, una de les coor-
dinadores de l’Erasmus+, ens va preparar un kahoot sobre 
algunes característiques de Catalunya i de Finlàndia. 

En fi, va ser una estona bastant divertida i agradable ja 
que ens vàrem poder comunicar amb joves d’altres llocs, i 
m’ho vaig passar molt bé.

Farners Gómez, de 2n d’ESO
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SEGONA FIRA DEL TREBALL DE 
RECERCA DEL BATXILLERAT
El passat dijous 10 de desembre l’alum-
nat de primer de batxillerat vam assistir 
a la fira del Treball de Recerca. Aques-
ta fira consistia a escoltar durant l’hora 
de tutoria un parell d’alumnes de 2n 
de batxillerat que ens parlaven sobre 
el seu TdR, la seva experiència, tot el 
procés i, sobretot, la seva opinió i els 
seus consells.

Hi havia 6 espais diferenciats o 6 xer-
rades paral·leles, depenent del nostre 
itinerari de Batxillerat. Aquestes àmbits 
eren els següents: tecnològic, salut i 
psicologia, científic, econòmic, llengua 
i literatura i sociohumanístic. Cadascú 
s’emportava la informació sobre dos 
treballs, però en total hi havia dotze 
alumnes que oferien la seva experièn-
cia, explicaven breument el seu treball i 
aclarien els nostres dubtes. 

A més d’aquests companys que ens 
van oferir la xerrada, la setmana se-
güent, també a l’hora de tutoria, vam 

posar en comú la informació rebuda i 
finalment vam poder veure dos videos 
explicatius, sobre dos treballs més, no 
inclosos en cap dels sis àmbits abans 
esmentats, però que eren molt origi-
nals i també motivadors. En aquest cas, 
a través dels seus reportatges, dues 
noies van explicar una mica la seva ex-
periència i vam poder veure també la 
part pràctica. Ens van donar també uns 
quants bons consells.

Cal dir que, a priori, potser ens feia 
una mica de mandra o estàvem dub-
tosos si l’experiència valdria la pena o 
si ens aclaririen els dubtes que teníem 
sobre el famós Treball de Recerca de 
Batxillerat. Però hem de dir que s’han 
complert totes les expectatives i creiem 
que l’experiència ha estat del tot satis-
factòria. Ens emportem moltíssima 
informació, l’experiència dels nostres 
companys i companyes de segon de 
batxillerat i els ho agraïm plenament.

Tots ells, cadascú a la seva manera 
i amb la diversitat dels seus treballs, 

ens han ajudat moltíssim i la transmis-
sió d’informació de la seva vivència ens 
serà molt útil. Creem que el fet d’haver 
assistit a aquesta Fira ens ha ajudat a 
tenir més ganes de fer el nostre treball 
i de fer-ho amb menys inseguretats i 
pors. 

Ara ens tocarà a nosaltres, a partir 
d’aquesta informació i tota la que re-
bem des de tutoria i, després, ja amb 
els tutors i tutores del treball, comen-
çar el nostre propi camí.

Alumnat de 1r de BAT C
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A la Llar d’infants vam celebrar les 
Festes de Nadal, aquest any, una mi-
queta diferent però plens d’ il·lusió! 

Un dia al matí vam tenir una sorpre-
sa inesperada: van arribar set tions 
un per a cada grup bombolla! Així, 
hem pogut gaudir del nostre tió a cada 
moment, ha estat sempre amb nosal-
tres a l’aula. Durant dies hem cantat 
la seva cançó, li hem donat menjar, li 
hem fet moltes moixaines i fins hi tot 
ens ha deixat que pugéssim a sobre 
seu! Quan va quedar ben tip de tant 
menjar, va fer un pet molt gros i ens 
va cagar diferents coses per a cada 
un de nosaltres. Sabeu què va passar 
després?... Que a l’endemà el tió ja 
no hi era, va tornar a la muntanya, 
a casa seva. L’any vinent segur que 
tornarà! 

Un dia vam tenir una altra sorpre-
sa: ens van portar a la Llar una bús-
tia molt bonica i molt gran. Ens van 
dir que era la bústia reial que venia 
a esperar al Patge Reial perquè po-
guéssim dipositar en ella les nostres 
cartes dels Reis d’Orient. Així va ser, 

el dia 21 de desembre el Patge dels 
Reis Mags va anar a totes les aules 
amb la bústia a recollir les cartes.

També, aquests dies hem après 
moltes cançons de Nadal: El Caga tió, 
Els Reis D’orient, Ara ve Nadal, Amb 
la llum del Fanalet..... i les nostres 
educadores ens han ensenyat un vers 
de Nadal molt maco, que diu així:

Ara ve Nadal,
menjarem torrons
i amb una guitarra,
cantarem cançons.

Bon Nadal
Per fer arribar a les nostres famíli-

es aquest vers vam pintar una postal 
fent ditades de color marró, que des-
prés les nostres educadores les van 
decorar per semblar uns rens!

Ha estat un mes de desembre molt 
emocionant!

 Des de l’escola, l’equip educatiu, 
vol donar les gràcies a l’AMPA per 
tota la col·laboració i a totes les fa-
mílies agrair la seva comprensió du-
rant aquests moments tan difícils que 
ens han tocat viure. Us desitgem que 

aquest any 2021 tot vagi molt bé i pu-
guem tornar a la “nostra normalitat” 
tan desitjada.

Entitats Llar d’Infants Taps

El Nadal a la nostra llar
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Continua sense definir-se la 
temporada de la incertesa
Ja hem entrat al 2021 i continua sen-
se estar clar com acabarà la tempo-
rada esportiva de futbol aquesta lliga 
2020/21. El campionat en les cate-
gories sèniors va començar el mes 
d’octubre però al cap de tres jornades 
es va aturar i malgrat les previsions i 
anuncis federatius no s’ha pogut re-
prendre. Les mesures de confinament 
anunciades per aturar la covid-19 han 
impedit la represa de competicions 
tot i que, amb algunes restriccions, 
es poden anar fent els entrenaments, 
especialment de la mainada, sempre 
amb grups bombolla que permetin 
controlar la pandèmia. Tot i que s’es-
peculava que la competició es podria 
reprendre aquest mes de gener, ja 
s’ha vist que no ha estat possible i 
aquesta temporada sembla que no 
tindrà continuïtat desitjada.

Des del club es continua treballant 
per mantenir els entrenaments si bé 
amb poques perspectives de poder 
competir en les properes setmanes. 

ASSEMBLEA DE SOCIS
En aquesta situació d’incertesa, la 
Unió Deportiva Cassà va celebrar el 
22 de desembre la seva assemblea 
anual i la situació de la pandèmia en 
va ser l’eix central; no tant només 
pels efectes que la pandèmia ha tin-
gut i tindrà en el club, sinó també en 
l’organització de l’assemblea que es 
va haver de fer de forma telemàtica, 
a través d’internet.

Els pocs socis que van participar-hi 
es van connectar doncs a la plata-
forma de l’assemblea en la qual el 

president del club, Miquel Clapés, va 
informar de l’actualitat i futur de l’enti-
tat que passen per superar els entre-
bancs esportius, organitzatius i eco-
nòmics ocasionats pel coronavirus. 
En la temporada passada la pandèmia 
va incidir en el desenvolupament de 
les competicions i el pressupost es 
va liquidar en un 85% del previst. De 
cares a la temporada 20/21 el pres-
supost també s’ha ajustat amb dificul-
tats tenint en compte que els ingres-
sos atípics com ara els de la quina 
o les barraques de la festa major no 
s’hi han pogut incorporar, la qual cosa 
farà que s’hagin paralitzat alguns dels 
projectes previstos des de la direc-
ció esportiva. El pressupost previst 
és de 220.000€, força inferior als 
300.000 € de la temporada anterior.

110 ANYS DE FUTBOL A 
CASSÀ
L’assemblea, a més d’aprovar els 
comptes del club va acordar comen-
çar a preparar els actes del 110è ani-
versari del futbol a Cassà, per a l’any 
2022. En aquest sentit s’ha creat 
un comissionat per endegar aquesta 
celebració i s’ha habilitat un compte 
de correu específic - udcassa110@
gmail.com - per rebre les fotografies, 
comentaris, records, de tots aquells 
que han participat de la vida del club 
durant aquests 110 anys, per confe-
gir una gran memòria del futbol a la 
nostra vila. Des de la UD Cassà es de-
mana a tothom que tingui algun mate-
rial relacionat amb la història del club 
es posi en contacte amb la comissió a 
través d’aquest correu electrònic.

Aparells d’aire condicionat, electrodomèstics 
i mobles de cuina

C/ de la Via, 19 - Cassà de la Selva 
 Tel. 972 46 07 11 contacte@lavia.cat

Una captura de pantalla de l’assembla telemàtica de la UD Cassà, celebrada el 22 de desembre passat.
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Una de les poques noies que al llarg 
dels anys va entrar a la junta de bàs-
quet del Foment va ser la Sílvia Gonzà-
lez. La recordo amb una gran empenta 
per fer les coses i que davant els obs-
tacles que hi havia per tirar la secció, 
ella era la primera d’anar al davant amb 
tot. La Sílvia Gozàlez Plana va néixer a 
Palamós el 29 de desembre 1968. 
Quin és el teu historial esportiu? 
Sempre vaig anar al Vedruna de Pala-
mós i allà la professora d’educació fí-
sica era molt amant de la gimnàstica 
rítmica, taules musicals, gimnàstica es-

portiva i totes aquestes disciplines que 
a les persones altes no se’ns donen gai-
re bé. Per millorar la nota em van pro-
posar de jugar a bàsquet a la lliga que 
organitzava el consell comarcal del Baix 
Empordà i així vaig començar amb l’es-
port de la cistella, seria cap al 1979.

Durant un temps vaig combinar el 
bàsquet i el cros escolar. Després vaig 
passar a jugar a la lliga provincial amb 
el Bàsquet Club Palamós jugant alguna 
temporada a preferent i combinat amb 
la tasca d’entrenadora auxiliar del Mini 
femení a la Salle Palamós.

La Sílvia Gonzàlez, en un sopar de junta de bàsquet i, en l’actualitat, al costat dels seus fills.

Homes i dones a la junta del Foment - 1965/2020

Sílvia Gonzàlez, deu anys 
amb el bàsquet cassanenc

Vaig deixar de jugar el 1990, any en 
què va néixer el meu primer fill .
Com és que vas entrar a la junta del 
Foment?
Per circumstàncies de la vida vam ve-
nir a viure a Cassà l’any 1992 i vaig 
conèixer en Xevi Carrera que com bé 
sabeu s’emporta l’aigua al seu molí. Em 
va “enredar” perquè li donés un cop de 
mà amb els més petits del Foment i així 
vaig aterrar al club on vaig ser-hi com 
entrenadora, col·laboradora, membre 
de la junta...del 1994 fins al 2003.
Recordes quins eren els companys 
de junta?
Els anys que vaig ser a la junta del 
F.D.Cassanenc a la secció de bàsquet 
hi havia en Pepe Jiménez, en Jesús Ca-
mós, l’Angel Viana, en Xevi Carrera i jo 
mateixa. Van ser uns anys amb molta 
activitat, ens vam atrevir a organitzar 
el bar de les 24 hores de tennis taula, 
fèiem diades de bàsquet de dos dies 
(el dissabte les categories inferiors i el 
diumenge els cadets i junior masculí i 
femení) duraven tot el dia de les 9 del 
matí fins a les 19 hores i els partici-
pants (jugadors, àrbitres, taules i pares 
col·laboradors) anaven a dinar al men-
jador del col·legi Puig d’Arques,fent dos 
torns. La primera Diada de bàsquet la 
vàrem fer el 21 i 22 de juny del 1997 
amb una participació de 28 clubs i amb 
una participació de 700 nois i noies. 
Vam iniciar els campus d’estiu i de Set-
mana Santa, colònies de pares, juga-
dors i entrenadors... 

Havíem de tirar endavant 22 equips, 
fèiem servir per entrenar el pavelló de 
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La Sílvia Gonzàlez amb el Foment a la pista de 
La Salle Palamós. A la foto i podem veure: dre-
tes: Jordi Sureda, Moisès Martorell, Jordi Xifre, 

Raquel Font, Albert Arderiu, Sílvia Gonzàlez, 
Marc Esquius, Alonso Benito. Ajupits: Abouba-

ka, D.Casals, Alba Anglada, Carla Oliveras i 
Núria Martí.

l’F.D. Cassanenc, el polivalent, el pati de 
la Salle Cassà i el pati del Puig d’Arques, 
i també els primers equips masculí i 
femení anaven dos dies a la setmana 
al pavelló de Riudellots de la Selva. Cal 
recordar que també teníem al Foment 
les altres seccions (hoquei patins i pa-
tinatge).

Tots els equips entrenaven tres dies 
a la setmana. També he de dir que 
comptàvem amb un gran equip tècnic 
i la col·laboració de molts i molts pares 
i mares. Si vam poder fer moltes acti-
vitats, va ser gràcies a comptar amb 
l’ajuda de tots.
Recordes alguna anècdota o fet im-
portant d’aquells anys?
Qualsevol acte era prou important per 
treure’n rendiment... Recordo que va 
venir el Joventut de Badalona a jugar 
a Cassà en la categoria d’Infantil mas-
culí preferent; era la temporada 2003-
2004 amb en Ricki Rubio a la plantilla 
del Joventut i el nostre equip era format 
per: Jordi Cazorla, Marc Boadella, Da-
vid Puertas, Eric Jimenez, Guillem Mi-
quel, Eduard Bertran, Eduard Bonma-
tí, Joaquim Roqueta, Eduard Camós, 
Marc Plana. Entrenador: Carles Vila; 
Delegat d’equip: Andreu Ledesma i de-
legat de camp Lluis Bonmatí. El resultat 
va ser de F.D.Cassanenc”A” 22- Joven-
tut de Badalona 73.

Com es preveia un pavelló ple de 
gent, ja ho teníem: xocolata, panera i 
un bon calaix!

També recordo que amb el meu 
home l’Angel i en Xevi Carrera anaven 
amb una furgoneta a Sant Hilari Sacalm 
a la fàbrica Font Vella el mes de maig 
a buscar aigua embotellada i en teníem 
per la Diada de bàsquet.

A partir del 2004 em vaig dedicar a 
fer de mare de jugadors de bàsquet i a 
col·laborar en activitats puntuals si calia 
però res més.
Què fas actualment?
Actualment, un dels meus fills ja no 
juga (en Marc) i el petit (en Nil) juga al 
CEB GIRONA pel que m’he desvinculat 
del Foment tot i que en guardo un molt 
bon record: vam treballar, discutir i ba-
tallar però sempre amb respecte.

Què en queda? Molt bons amics i 
companys malgrat que un d’ells (l’ÀAn-
gel Viana) ja no sigui entre nosaltres.

Ens acomiadem amb la Sílvia, espe-
rem que el COVID-19 el puguem deixar 
enrere i el més aviat possible poder-nos 
trobar cara a cara per fer-nos una forta 
abraçada.

Xavier Carrera Bosch

140 anys de la fundació del patronat 
Col·legi La Salle Cassà de la Selva

 
Data prevista de celebració: diumenge, 21 de març de 2021, condicio-
nat a les circumstàncies de la Covid que regeixin aquest dia.

El dia 19 de març de 2021, diada de Sant Josep, es compliran 140 anys 
de l'obertura del Col·legi de La Salle a la nostra vila. Estem preparant una 
sèrie d' activitats i actes commemoratius condicionats a les normatives 
sanitàries vigents en aquestes dates.

Com a les altres celebracions quinquennals, ens adrecem a tots els antics 
alumnes de La Salle i per primer cop a les antigues alumnes del Cor de 
Maria i en especial els nascuts l'any 1941 o anys anteriors, perquè ens 
facilitin, si els és possible, les dades per informar-los personalment dels 
actes que pensem portar a terme, basats bàsicament en homenatjar els 
antics alumnes més grans de 80 anys. Us demanem aquestes dades:

Nom:
Adreça: 
Població: 
Telèfon de contacte:    e.mail:

Podeu fer-ho arribar a:
Fundacio Privada Patronat Col·legi La Salle Cassà 
Antics Alumnes de La Salle - Cor de Maria. 
Apartat de Correus, núm. 80 / 17244 - Cassà de la Selva. 
e.mail: eduard@rodacork.com

o contactar directament via telefònica per ser informats i poder inscriure-
us als següents telèfons: 

M. Dolors Cassà: 972 46 00 65  Lluís Maymí: 972 46 11 74
Cati Fontané: 972-46.09.06   Eduard Mestres: 972 46 10 23
Fina Vilahur: 972 46 04 81   Carles Miquel: 972 46 19 72

Creu de Sant Jordi 2005
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El 19 de març del 1968 es va inaugu-
rar la pista poliesportiva del FOMENTO 
DEPORTIVO CASSANENSE, el primer 
equip femení va ser: Mariluz Barai-
bar, Olga Gibert, Neus Mias, Cristina 
Rion, M. Eugènia Mercader, Marta 
Pla, Rosa Masferrer, Estrella Freixas, 
Montse Vilahur, Consol Anguila i Gloria 
Fullá. 

El bàsquet femení sènior va tenir 
una vida inicial efímera i va començar 
a competir de manera oficial 18 anys 
després, per la qual cosa enguany fa 
35 anys que hi ha aquesta secció al 
Foment, tot i que com veurem amb al-
gunes temporades sense equips. 

Repassem-ne l’historial. 
Temporada 1986 - 1987: 3a Cate-

goria . Campionat Provincial. 
Plantilla: M. Antonia Camps, Montse 

Jimenez, Pili Monterde, Xantal Armen-
gol, Nuri Duran, Roser Pujol, Sónia 
Solé, Dolors Alarcon, Maria Girals, M. 
Masjoan, Raquel Vidal, Anna Arbussá. 

Entrenadora: Olga Armengol. 
Temporada 1987 - 1988: 3a Cate-

goria. Campionat Provincial. 
Plantilla: Rosa Ma Duran, Roser 

Pujol, Xantal Armengol, Montse Jime-
nez, Maria Girals, Pili Monterde, Nuri 
Duran, Ma Antonia Camps, C. Garcia, 
Sonia Soles, Aurora Blanquera. 

A partir de la temporada 1988 fins 
a la 92 - 93 no hi ha equip Sènior fe-
mení. El 1992 es reprèn el bàsquet 
femení amb un cadet femení amb ju-
gadores que procedeixen de la Salle 
Cassà i el col·legi Puig d’Arques. 

El 6 de maig del 1995 s’inaugura la 
pista poliesportiva amb la presència 
del Delegat d’Esports de la Generalitat 
Josep Lluis Vilaseca, l’alcalde de la vila 
Josep M. Dausà i el president del club 
Francesc Nadal. 

Temporada 1995 – 1996: Catego-
ria 2a Catalana. Sponsor: CENTRE RE-
CREATIU. (Moltes jugadores provenen 
del Cristianenc)

L’equip sènior femení entrena cada 
divendres de 10 a 12 de la nit a la pis-
ta poliesportiva (descoberta) i molts de 
cops ha d’anar a entrenar al pavelló de 
Sta. Cristina d’Aro degut a la humitat i 
algun terrasso aixecat. 

Plantilla: Sara Blanquera, Anna Va-
lentí, Núria Duran, Sandra Moré, Va-
nessa Coll, Elena Teixidor, Concepció 
Bernabeu, Eva José, Isabel Bosch, 
Isolda Trilla, Alexandra Solés, Anna Gi-
bert. Entrenador: Toni Barradas. Dele-
gat: Francesc Massó. 

 Juga el Campionat de Catalunya i la 
Fase d’ascens. 

35 anys de bàsquet femení
Repàs a la història d’aquest esport a l’FD Cassanenc

Partit d’anada: F. D. Cassanenc 78 
-  C. B. Balaguer 66

Partit de tornada: C. B. Balaguer 63 
-  F. D. Cassanenc 56

Queda campió de Catalunya de 2a 
catalana. 

Temporada 1996 - 1997: 1a Ca-
talana. 

Plantilla: Raquel Font, Sandra Moré, 
Alexandra Solés, Isoldra Trilla, Anna 
Valentí, Sara Blanquera, Elena Teixidor, 
Eva José, Vanessa Coll, Nuria Durán, 
Concepció Bernabeu, Cristina Benitez. 
Entrenador: Carles Corominas i Albert 
Collado. Delegat: Francesc Massó. 

Campionat de Catalunya. Fase d’as-
cens. 

Partit anada: F. D. Cassanenc 39 -  
C. B. Llor 50

Partit de tornada: C. B. Llor 53 -  F. 
D. Cassanenc 49

Queden Sots - Campiones de Catalu-
nya de 1a Catalana. 

El mes de març del 1996 l’ajunta-
ment de Cassà col·loca al pavelló FD 
Cassanenc les cortines de separació 
de les tres pistes transversals. 

El 21 i 22 de juny 1997 es celebra 
la 1a Diada del bàsquet a Cassà de la 
Selva amb la participació de 28 clubs 
i un total de 700 esportistes (nois i 
noies)

Temporada 1997 - 1998: 2a Divi-
sió Nacional. (Copa Catalunya). Spon-
sor: TRANSPORTS AYACH. 

Plantilla: Nuria Duran, Alexandra So-
lés, Vanessa Coll, Sandra Moré, Sara 
Blanquera, Elena Teixidor, Concepció 
Bernabeu, Cristina Benitez, Maite 

Raich, Arianna Serra, Anna Comas, 
Nuria Panella. Entrenador: Carles Co-
rominas. Delegats: Francecs Massó i 
Eva José. 

L’equip arriba a la final del MATEU 
PELL. Es juga al pavelló de Palau Sa-
costa. 

C. B. Banyoles 48 -  F. D. Cassanenc 
38

Cassanenc: Panella (2), Teixidor (7), 
Bernabeu (4), Duran (5), Raich, Serra 
(6), Moré, Comas (4), Blanquera (1), 
Coll (2), Benitez, Soles (7). 

Campió: CB Banyoles; sotscampió, 
FD Cassanenc. 

3a Categoria Sènior femení 
B.espònsor: CENTRE RECREATIU. 

Plantilla: Anna Negre, Bibiana Fer-
rer, Marta Bell - lloch, Vanessa Velas-
co, Mireia Mirasol, Gemma Remus, 
Ester Vidal, Meritxell Juanola, Raquel 
Font, Cristina Llombart, Ester Gonza-
lez, Judit Galí. 

Entrenador: Josep Maria Santiago. 
Delegat: Antonio Barrios. 

Per les festes de Nadal es felicita a 
tots els jugadors, jugadores i entre-
nadors de la secció de bàsquet amb 
una felicitació impresa pel cunyat d’en 
Pepe Jimenez que te una impremta a 
Llagostera. 

El 27 de juny del 1998, en un sopar 
a l’Hotel Plaça de Barcelona organitzat 
per la Federació Catalana de Basquet-
bol es don la medalla d’argent a Xavier 
Carrera Bosch, pels anys dedicats al 
bàsquet a Cassà de la Selva. 

Temporada 1998 – 1999: 2a Divi-
sió Nacional. (Copa Catalunya)

Un equip que va tenir una via efímera i que es va presentar el 1968: dretes: Mariluz Baraibar, Olga 
Gibert, Neus Mias, Cristina Rion, M. Eugenia Mercader i Marta Pla; ajupides: Roser Masferrer, 
Estrella Freixas, Montse Vilahur, Consol Anguila i Glória Fullá.
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Plantilla: Nuria Duran, Alexandra 
Soles, Vanessa Coll, Sara Blanquera, 
Elena Teixidor, Concepció Bernabeu, 
Cristina Benitez, Arianna Serra, Anna 
Comas, Nuri Panella, Marta Bell - lloch, 
Raquel Font. Entrenador: Miquel Lara. 
Delegat: Francecs Masso. A partir del 
desembre va fer d’entrenador en David 
Grau. 

Acaba el campionat al quinzè lloc de 
16 equips. Ha jugat 30 partits amb 
5 victòries i 25 derrotes, amb 1665 
cistelles a favor i 2171 cistelles en 
contra. Descens de categoria. 

Temporada 1999 -  2000: 1a Ca-
talana sènior femení A. 

Plantilla: Núria Duran, Vanessa Coll, 
Sara Blanquera, Elena Teixidor, Con-
cepció Bernabeu, Cristina Benitez, Ari-
anna Serra, Anna Comas, Nuri Pane-
lla, Anna Gruart. 

Entrenador: Francesc Kleyner. Dele-
gat: Francesc Massó. 

L’equip va acabar al cinquè lloc de 
16 equips. 

3a Categoria Sènior femení B . 
Plantilla: Anna Negre, Marta Bell - 

lloch, Mireia Mirasol, Ester Vidal, Va-
nessa Velasco, Judit Galí, Anna Piber-
nat, Sònia Cañet, Meritxell Juanola, 
Raquel Frigola, Anna Bell - lloch. 

Entrenador: Josep Bolaños. 
Temporada 2000 - 2001:1a Cata-

lana. Sènior femení. 
Plantilla: Elena Teixidor, Arianna 

Serra, Cristina Benitez, Vanessa Coll, 
Concepció Bernabeu, M. Clara Riera, 
Tània Vila, Alexandra Solés. 

Entrenador: Josep Manel Roch. De-
legat :Francess Massó. 

L’equip acaba el campionat al novè 
lloc de 15 equips. 

En Josep Manel Roch es el nou coor-
dinador dels equips femenins. 

Temporada 2001 - 2002: 1a Cata-
lana. Sènior femení. 

Plantilla: Elena Teixidor, Cristina Be-
nitez, Anna Maria Comas, Arianna 
Serra, Sandra Mestres, Anna Sanchiz, 

Anna Girbal, Vanessa Coll, Concepció 
Bernabeu, Esther Vidal, Marina Ma-
gret, Laura Cítores. 

Entrenador: Josep Manel Roch. De-
legat: Francesc Massó. Delegat de 
camp: Josep Vila. 

Ocupa el cinquè lloc del campionat 
de 15 equips. Amb 28 partits jugats 
amb 19 victòries i 9 derrotes. Amb 
1511 cistelles a favor i 1394 cistelles 
en contra. 

Temporada 2002 - 2003: 1a Cata-
lana. Sènior femení. 

Plantilla: Sandra Mestres, Anna Gir-
bal, Ester Vidal, Roser Freixas, Sònia 
Vall - Llovera, Sandra Graugés, Glòria 
Fernández, Concepció Bernabeu. 

Entrenador: David Garcia. Ajudant: 
Eduard Varo. Delegat: Enric Mestres. 

Acaba el campionat al 10ºlloc amb 
30 partits jugats amb 12 victòries i 17 
derrotes. Amb 1669 cistelles a favor i 
1874 cistelles en contra. 

De la temporada 2003 a la 2007 no 
hi van haver equips de sènior femení. 

Al setembre del 2003 es col·loca 
el parquet al pavelló F. D. Cassanenc, 
cosa que obliga als equips de bàsquet 
a entrenar al pavelló de Quart i Camp-
llong i també als col·legis de la Salle 
Cassà i el Puig d’Arques. La presenta-
ció de les seccions del club es fa el 14 
de novembre del 2003. 

En la temporada 2004 - 2005, en el 
dia de la presentació de les seccions 
del F. D. Cassanenc, l’alcalde en Toni 
Baulida en el seu discurs anuncia que 
durant aquesta temporada es comen-
çarà la coberta de la pista poliespor-
tiva. 

Temporada 2007 - 2008: 3a Cate-
goria. Sponsor: LUMBI. 

Plantilla: Janet Garcia, Marta Mas-
cort, Anna Pijoan, Núria Brugulat, 
Anna Roura, Glòria Raset, Alba Rabas-
sedas, Arianna Vilá, Sandra Paez, Eva 
Vila, Anna Sanchiz, Mar Acosta. 

Entrenador: Ferran Navarro i Joan 
Manel Caldelario. 

L’equip queda al novè lloc de 13 
equips amb 24 partits jugats amb 8 
victòries i 16 derrotes. 

Temporada 2008 - 2009: 3a Cate-
goria. Sponsor : LUMBI

Plantilla: Anna Ros, Arianna Vilà, Glò-
ria Raset, Nuria Brugulat , Alba Rabas-
sedas, Anna Sanchiz, Marta Mascort, 
Sandra Paez, Janet Garcia, Cristina 
Llombart. 

Entrenadors: Ferran Navarro i Ma-
nel Candelario. 

Queda al vuitè lloc d’11 equips, amb 
22 partits jugats amb 7 victòries i 15 
derrotes. 

Temporada 2009 - 2010: 3a Cate-
goria. Sènior femení A

Plantilla: Meritxell Rabionet, Judit 
Turró, Laia Viñas, Cristina Carreras, 
Paula Gironés, Laia Brugat, Andrea 
Blok, Lidia Fontbernat, Nuria Vilá, Cla-
ra Candelario, Gemma Boadella, Xan-
tal Anglada, Caterina Gotarra. 

Entrenador: Sergio Menendez. 
Acaba el campionat al dotzè lloc.
3a Categoria Sènior femení B: Plan-

tilla: Cristina Llombart, Arianna Vilá, 
Gisela Betorz, Janet Garcia, Eva Vila, 
Glòria Raset, Anna Ros, Sandra Paez, 
Marta Mascort, Anna Vidal, Núria Mi-
caló, Mar Acosta. 

Entrenador: Jordi Busquets. 
Acaba la lliga al 13è lloc. 
Temporada 2010 - 2011: 3a Cate-

goria Sènior femení A. 
Plantilla: Judit Turró, Meritxell Ra-

bionet, Laia Fuyá, Cristina Carreras, 
Raquel Segura, Clara Candelario, Lidia 
Fontbernat, Gemma Boadella. 

Entrenadors: Oriol Aragay i Jordi 
Carreras. 

Acaba el campionat l’onzè lloc de 15 
equips. 

3a Categoria Sènior femení B. Plan-
tilla: Cristina Llombart, Arianna Vila, 
Gisela Betorz, Janet Garcia, Eva Vilá, 
Glòria Raset, Miriam Domingo, Mar 
Acosta, Nuria Micaló, Anna Vidal, 
Anna Negre, Caterina Gotarra. 

A l’esquerra, un equip de la temporada 1978-1979. Drets: Xevi Carrera, Olga Cienfuegos, Dolors Brujats, Mailo Vilar, Enriqueta Visa i Olga Armengol; 
ajupides: Aurora Ramos, Antonia Camps, Xon Rubirola, Montse Rubirola, Cati Diaz i Consol Otero. A la dreta, formació de la temporada 1987-1988: 
dretes: Maria Girals, Aurora Blanquera, C. Garcia i Montse Jimenez; ajupides: Rosa M. Duran, Roser Pujol, Nuri Duran i Pili Monterde.
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Entrenador: Jordi Busquets. 
Acaba el campionat al novè lloc. 
El 16 de juny (dijous) del 2011co-

mença la Festa Major amb el pregó 
d’en Xavier Carrera al pati de l’ajun-
tament de can Nadal i se inaugura 
una exposició a la sala de l’estació de-
dicada al bàsquet de Cassà de la Sel-
va. Es reparteix uns Plecs dedicat a la 
Història del bàsquet de Cassà, des de 
l’any 1943 fins a la temporada 2009 
- 2010. 

Temporada 2011 - 2012: 3a Cate-
goria Sènior femení A. Sponsor: NOU 
AMBIENT. 

Plantilla: Nuria Chaparro, Judit Turró, 
Cristina Carreras, Gemma Boadella, 
Raquel Segura, Cati Gotarra, Andrea 
Blok. Altes: Anna Viana (GEIEG), Carla 
Corominas (CE Onyar), Carla Casellas 
(GEIEG)

Entrenadors: Oriol Aragay I Jordi Car-
reras. 

3a Categoria Sènior femení B. Spon-
sor: CACAU DE LA RAMBLA

Plantilla: Miriam Domingo, Sònia 
Cañet, Arianna Vilá, Gisela Betorz, Ja-
net Garcia, Eva Vilá, Sandra Mestres, 
Mar Acosta, Nuria Micaló, Lidia Font-
bernat, Judit Morera. 

Altes: Georgina Agustí(C. E. Maris-
tes), Esther Rebull(C. E. Palamós). 

Entrenadors: Jaume Lopez i Carlos 
Romera. 

Temporada: 2012 - 2013: 3a Cate-
goria Sènior femení”A”

Plantilla: Paula Mir Figueras, Judit 
Turró, Carla Casellas, Jordina Ruscalle-
da, R. Segura, I. Camps, Cristina Car-
reras, Anna Viana, Anna Suñer, Lídia 
Solá, A. Carbó. 

Entrenador: Francisco Mejias
La jugadora cassanenca Carla Duch 

fitxa pel C. B. Banyoles. 
3a Categoria sènior femení B. 
Plantilla: Lidia Fontbernat, Julia Riera, 

Marta Rabassedas, Laia Suru, Merit-
xell Rabionet, Xantal Anglada, C. Ma-
cias, Gemma Boadella, Anna Boadella, 
Carla Corominas. 

Entrenadores: Cristina Menció i Lau-
ra Trayter. 

El 14 de juny del 2013, en Xavier 
Carrera rep la medalla de l’esport de la 
Generalitat de Girona i de la Diputació 
de Girona en el pati de les Magnòlies de 
la Generalitat. 

Temporada 2013 - 2014: 2a Cata-
lana. Sènior femení A.

Plantilla: Cristina Carreras, Paula Mir 
Figueras, Jordina Ruscalleda, Anna 
Suñer, Anna Viana, Judit Turró, Natalia 
Romans, Silvia Carrillo, Tina Puigderra-
jols. 

Entrenador: Francisco Mejias i Mont-
se Vila. 

Acaba el campionat al 13º lloc de 15 
equips. Amb 28 partits jugats, 8 victò-
ries i 20 derrotes

3a Categoria Sènior femení B . 
Plantilla: Carla Fusté, Julia Riera, 

Marta Rabassedas, Laia Suru, Carla 
Corominas, Ester Oliva, Lidia Fontber-
nat, Anna Boadella, Gemma Boadella, 
Meritxell Rabionet, Lídia Solá. 

Altes: Raquel Segura (prové del Sèni-

or femení A ), Cristina LLoveras (C. B. 
Blanes). 

Entrenadors: Laura Trayter i Sergi 
Horta. 

Temporada 2014 - 2015: 3a Cate-
goria. Sènior femení A.

Plantilla: Anna Boadella, Cristina Car-
reras, Carla Corominas, Lidia Fontber-
nat, Carla Fusté, Marta Rabassedas, 
Julià Riera, Laura Roura, Lídia Solá, 
Laura Trayter, Judit Turró, Anna Viana. 

Entrenadors: Sergi Horta i Jordi 
Ayach. 

Acaba la lliga al setè lloc de 16 
equips, amb 30 partits jugats amb 16 
victòries i 14 derrotes. 

Temporada 2015 - 2016: 3a Cate-
goria. Sènior femení A.

Plantilla: Judit Turró, Mónica Ramos, 
Cristina Carreras, Laia Izquierdo, Ma-
ria Massegur, Sheila Casadevall, Annia 
Carré, Alicia Blanquera, Anna Viana, 
Anna Gelabert. 

Entrenadors: Meritxell Rabionet i Ele-
na Teixidor. 

Acaba el campionat al tercer lloc de 
16 equips amb 30 partits jugats amb 
24 victòries i 6 derrotes. 

3a Categoria Sènior femení B. Planti-
lla: Julia Riera, Carla Corominas, Carla 
Fusté, Lidia Solá, Marta Rabassedas, 
Anna Boadella, Gemma Boadella, Lara 
Vegas. 

A la dreta l’equip sènior A de la temporada 
1997-1998, de 2ª Divisió Nacional, sotscampió 

del Trofeu Mateu Pell. Drets: Carles Corominas, 
Siscu Masso, Elena Teixidor, Nuri Panella, Ari-
anna Serra, Cristina Benitez, Anna Comas, Eva 

José i Albert Collado; Ajupides: Sara Blanquera, 
Vanessa Coll, Imma Bernabeu, Nuria Duran, 
Maite Raich, Sandra Moré i Alexandra Solés.

Tel. 972 46 34 79

Horaris: de dimarts a diumenge, de 9 a 15 h
Dilluns, festa. Dilluns festius, de 10 a 14. 30
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Entrenador: Jordi Ayach. 
L’equip ha acabat el campionat al 

setè lloc de 13 equips, ha jugat 24 par-
tits amb 14 victòries i 10 derrotes. 

Temporada: 2016 - 2017: 2a Ca-
talana. 

Plantilla: Judit Turró, Anna Viana, 
Cristina Carreras, Sheila Casadevall, 
Maria Massegur, Annia Carrè, Elena 
Teixidor, Miriam Boadella, Fiona Asso, 
Jessica Hernández. 

Entrenadora: Maritxell Rabionet i Jor-
di Ayach. 

L’equip acaba el campionat ha jugat 
28 partits amb 18 victòries i 10 derro-
tes. El permet jugar al fase d’ascens a 
1a catalana. 

1a Eliminatoria: 27 - 5 - 2017. F. D. 
Cassanenc A 40 -  Vedruna de Gràcia 
(Barcelona) 35

28 - 5 - 2017. Vedruna de Gràcia A 
56 -  F. D. Cassanenc A 53

2a Eliminatoria: 3 - 6 - 2017. F. D. 
Cassanenc A 51 -  C. B. Sant Andreu”A” 
35

4 - 6 - 2017. C. B. Sant Andreu A 72 
-  F. D. Cassanenc A 45

L’equip cassanenc no va pujar de ca-
tegoria. 

La jugadora Judit Turró plega de ju-
gar a bàsquet. 

Temporada 2017 - 2018: 2a Ca-
talana. 

Plantilla: Miriam Boadella, Annia Car-
rè, Sheila Casadevall, Cristina Carre-
ras, Anna Viana, Maria Massegur, Fi-
ona Asso, Jéssica Hernández, Andrea 
Martinez. Altes: Sara Diez (CB Tordera) 
juga de base i Sara Oduber, juga de pi-
vot. 

Entrenadora: Meritxell Rabionet, aju-
dant: Lluis Senén i Elena Teixidor. 

L’equip ha acabat el campionat al ter-
cer lloc de 16 equips. Amb 30 partits 
jugats 22 victòries i 8 derrotes. 

Es fa la fase d’ascens i queda elimi-
nada. 

3a Categoria Sènior femení B.
Plantilla: Anna Boadella, Aura Sitjá, 

Carla Fusté, Cristina Ribot, Judith 
Muñoz, Jùlia Riera, Marta Rabassedas, 
Mireia Pujals, Neus Vila, Núria Vila. 

Altes: Lorena Picazo
Entrenador: Salvador Fábregas. 
L’equip Sènior femení B ha acabat la 

2a fase del campionat del grup 02 al 
tercer lloc amb 14 partits jugats amb 
9 victòries i 5 derrotes. 

Temporada 2018 - 2019: 2a Ca-
talana. 

Plantilla: Anna Viana, Maria Masse-
gur, Sheila Casadevall, Andrea Mar-

tinez, Aina Carrè, Sara Oduber, Sara 
Diez, Fiona Asso, Jessica Hernández, 
Cristina Carreras. 

Altes: Farners Moya Turon (CE Mon-
tessori), Nuria Rabassa González (C E 
Diagonal Mar (Barcelona). 

Acaba el campionat al tercer lloc de 
16 equips, amb 30 partits jugats amb 
23 victòries i 7 derrotes. 

La Sheila Casadevall el mes de de-
sembre es dona de baixa de l’equip. 

Entrenadora: Olga Praderas
Ajudant: Elena Teixidor
Temporada 2019 - 2020: 2a Cata-

lana. 
Plantilla: Maria Massegur, Anna Via-

na, Cristina Carreras, Fiona Asso, Miri-
am Boadella, Jessica Hernández, Nuria 
Rabassa, Sara Oduber, Andrea Marti-
nez, Farners Moya. 

Altes: Irene Mayoral (GEIEG), Belen 
González (Uni Girona), Marta Troyano 
(CB Vilablareix). Entrenadora: Olga Fra-
deras i ajudant: Elena Teixidor. 

L’equip ocupa el tercer lloc de la clas-
sificació. Ha jugat 20 partits amb 16 
victòries i 4 derrotes. El dia 8 de març 
del 2020 es va jugar la última jornada 
degut al COVID - 19. 

La Federació Catalana de Bàsquet 
dona el campionat per acabat i l’equip 

puja a 1a Catalana. 
Temporada 2020 -  2021: 1a ca-

talana. 
Plantilla: Maria Massegur, Fiona 

Asso, Andrea Martinez, Belen Gonza-
lez, Irene Mayoral, Sara Oduber. 

Altes: Sara Diez, Janina Pairó (GE-
IEG –UNI Girona), Mara Poch (4 anys 
als Estats Units), Maria Ripoll (Joventut 
Les Corts de Barcelona), Carla Barnés 
(júnior femení FDC). 

Baixes: Anna Viana, Cristina Carre-
ras (les dues jugadores cassanenques), 
Marta Troyano, Miriam Boadella, Far-
ners Moya. 

Entrenadora: Olga Fraderas. Ajudant: 
Elena Teixidor. Delegada: Jéssica Her-
nandez

3a categoria sènior femení: Plantilla: 
Anna Ramirez, Laura Saubí, Paula Tei-
xidor, Claudia Garcia, Cristina Porcell, 
Eulalia Tomás, Maria Rubio, Meriem 
Yaker, Claudia Torres, Andrea Albace-
te. Baixes: Mar Carreras. 

Altes: Elena Pagés (CB Grifeu de 
Llançà). 

Els campionats encara no han co-
mençat i estem al mes de desembre 
degut al COVID - 19.

Xevi Carrera

Equip sènior femení da 3a Categoria (2007-
2008). Drets: Manel Candelario, Anna Pijoan, 
Sandra Pàez, Núria Brugulat, Marta Mascort, 

Glòria Raset, Anna Roura i Ferran Navarro. 
Ajupides: Alba Rabassedas, Ana Sanchiz, Eva 
Vila, Arianna Vilá, Janet Garcia i Mar Acosta.

Foneria de ferro industrial i artística

C/Castell, S/N / 17244 Cassà de la Selva

Telf. 972 46 01 93

voragran@voragran. com
Periode de vacances: del 24 de desembre al 
6 de gener, l’empresa romandrà tancada.
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Esports FD Cassanenc 

A la història del club FOMENT DEPOR-
TIU CASSANENC haurem tingut fins al 
moment cinc presidents. 

El primer president del Foment De-
portiu Cassanenc va ser Francesc 
Nadal Oller, escollit el 2 de gener del 
1965; el va seguir al març del 1972 
Narcís Negre Espinet. El tercer pre-
sident va ser Francesc Nadal Vidal 
escollit el maig del 1990. El 14 de 
març del 2016 va entrar de president 
Carles Planas Domènech; i el 23 de 
desembre del 2020 el cinquè presi-
dent que acaba de prendre possessió 
és Àngel Teixidor Güell. 

Ens trobem amb l’Àngel puntual-
ment a 2/4 de 7 de la tarda a les 
oficines del Club, el dilluns dia 4 de 
gener 202, i després de fer algunes 
fotos comencem l’entrevista amb l’Àn-
gel Teixidor Güell, que enguany compli-
rà 50 anys (és nascut el 6 d’octubre 
del 1971).

Seràs el cinquè president de l’en-
titat, amb la rellevància de ser el 
segon club esportiu més gran de 
Cassà de la Selva; com ho veus?

Primer vaig quedar una mica sor-
près en adonar-me que en 56 anys 
només hi hagués hagut quatre pre-
sidents, i veient les persones que 
m’han precedit encara fan el repte 
més gran.

Esperem estar a l’alçada per la his-
tòria que té el club.

Què ho fa que et posis al davant 
d’una junta i t’animis a presen-

tar-te com a president de l‘FD Cas-
sanenc?

Des de que tinc a la mainada al club 
sempre he anat col·laborant amb tot 
el que he pogut. Ja fa un parell d’anys 
que un grup de pares de la secció de 
bàsquet ens vam ajuntar per fer dife-
rents coses per ajudar, es va comen-
çar amb un petit bar i així hem pogut 
equipar a tota la secció de bàsquet. 
Després vàrem començar a parlar 
amb gent de les altres dues seccions, 
ens vam entendre des del comença-
ment i vam decidir fer un pas al da-
vant i fins aquí.

Ens pots presentar als companys 
de Junta?

L’Elisabet Sureda com a secretaria 
i la Laura Vázquez com a vocal, que 
són de la secció de patinatge. La Txell 
Gelabert com a tresorera i en Gerard 
Serra com a vocal de la secció d’ho-
quei. I l’Arcadi Sitjà com a vocal, que 
ja porta un temps a la secció de bàs-
quet.

Penseu incorporar més gent a 
l’actual Junta ?

La junta sempre estarà oberta a tot 
aquell qui vulgui entrar per treballar.

Vares tenir problemes per trobar 
els companys per entrar a la teva 
junta?

No, va ser molt fàcil, tots volíem fer 
coses per millorar el club, el que ens 
faltava era ajuntar-nos

Quins plans teniu de cara els pro-
pers anys?

Bé, comencem amb uns temps di-
fícils, la pandèmia ho ha canviat tot, 
però el primer objectiu és aconseguir 
la col·laboració de tots els membres 
del club, jugadors, entrenadors, pa-
res... quantes més idees aporti la 
gent, més coses es podran fer.

Coses a millorar dintre del club?
La primera ja l’hem fet, que és ajun-

tar-nos les tres seccions, potser feia 
un temps que ens havíem allunyat una 
mica i això havia creat unes petites 
rivalitats que no eren bones.

També crec que hem de millorar la 
comunicació amb els pares, com més 
informats es sentint més fàcil serà 
aconseguir la seva col·laboració.

Acabem l’entrevista, el temps ens 
tira a sobre, són dies de compres i 
ja tindrem temps d’anar parlant amb 
més amplitud amb el nou president de 
l’FD Cassanenc. Fins aviat, Àngel, ens 
desitgem, salut i un bon any 2021.

Xavier Carrera Bosch 

Entrevista amb Àngel Teixidor, 5è president del Foment

“Tots hem de col·laborar en 
aquest moment tan difícil”

FE D’ERRADES:
En el número anterior de Llumi-
guia de manera involuntària en 
alguns apartats de la revista vam 
canviar el nom del nou president 
del Foment dient que era Albert 
en comptes d’Àngel Teixidor. 
Demanem disculpes als lectors i a 
l’interessat.

Àngel Teixidor, al despatx del Foment i amb l’entrevistador, Xevi Carrera.
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Ocells de Cassà Col·laboracions

A la primavera del 2020, en ple confinament, gairebé tots 
els dies varen voleiar cardines pels jardins i horts de prop 
de casa, i, tot i que no ho vaig comprovar, perquè no podia 
sortir, estic segura que hi havia multitud de cardines escam-
pades per Cassà. Primer les sentia, piulant en grups de 4,5, 
6, després les veia totes juganeres passant d’un arbre a un 
altre o posant-se per uns minuts a l’antena o al terra del pati.
La cardina o cadernera (Carduelis carduelis) és un bonic ocell 
de la família dels fringíl·lids, que com el verdum, el gafarró, 
el passerell o el pinsà, són ocells granívors (amb el bec cònic 
i massís) i grans cantaires. De mida és una mica més petit 
que un pardal, d’uns 12 centímetres de llargada. És un ocell 
amb un plomatge molt cridaner, amb la seva cara vermella, 
envoltada de blanc, i amb la part posterior del cap, els ulls i 
el voltant del bec de color negre. Les ales són negres, amb 
una marcada franja groga, i la cua també és negra. El bec és 
cònic, però afinat a la punta, cosa que li dóna l’habilitat d’aga-
far les llavors del card com si ho fes amb una pinça, sense 
punxar-se. El jove té el cap de color marró amb ratlles, sense 
el dibuix vermell, blanc i negre. El seu vol és ondulat.

ALIMENTACIÓ. Les llavors del card són el seu aliment 
preferit: sovint es pot veure la cadernera fent malabaris-
mes a la flor del card per agafar-les i aconsegueix estreu-
re-les una a una sense punxar-se mai. Justament d’aquí li 
ve el seu nom científic: carduelis! De tota manera també 
menja altres fruits petits i fins i tot alguns insectes.

REPRODUCCIÓ. Fa el niu en arbres o en tanques vege-
tals, normalment en zones inestables per evitar que hi ac-
cedeixin els depredadors més pesants (tot i així, molts nius 
són depredats per les garses). El niu està fet amb herba 
i molsa, folrat de llana i borrissol. La femella pon 4-6 ous 
de color blavós amb petites taques marronoses. Els ous 
són incubats per la femella durant uns 12 dies; després 
neixen els pollets que comencen a volar al cap d’unes 2 
setmanes. Es reprodueix entre març i abril, encara que 
pot arribar a fer 2 o 3 niuades cada any.

HÀBITAT. En general, viu en qualsevol zona oberta amb 
presència d’herbes, especialment si hi ha cards que pro-
dueixen una gran quantitat de petites llavors; li agraden 
també els jardins, els conreus i els arbres fruiters. Té ten-
dència, especialment a l’hivern, a congregar-se en grups, 
de vegades amb altres espècies, com gafarrons, pinsans 
o verdums. 

DISTRIBUCIÓ. És um resident comú distribuït regular-
ment arreu del territori, que es pot observar des del nivell 
del mar fins a l’alta muntanya pirinenca, tot i que és més 
abundant en les zones més termòfiles i de caire mediter-
rani. A l’hivern entren bastants individus migradors centre-
europeus a la Península, que fan augmentar les poblacions 
locals d’aquesta espècie.

CANT. Reclam molt característic consistent en un “ti-
quelit” trisíl·lab i alegre. Cant amb trinats ràpids, notes 
miolants i seqüències refilants.Escolta-ho a XenoCanto: 
https://www.xeno-canto.org/309131

Justament aquest seu cant variat i melodiós juga en 
contra seva, ja que ha fet que sigui un ocell apreciat pels 
ocellaires i l’ha convertit en un ocell de gàbia. El seu preu 
als mercats i fires d’ocells de gàbia pot oscil·lar de 250 
a 1000€. Per sort, fa dos anys la Generalitat va vedar la 
caça en viu d’aquesta espècie entre d’altres, ja que és una 
espècie en regressió (entre un 25 i un 32% de la població) 
i perquè Catalunya estava apercebuda per la Unió Europea 
per incompliment de normativa de tinença i cria en captivi-
tat de cardines i dels permisos emesos per la seva captura 
en viu per engabiar-les.

Jo prefereixo els ocells lliures i que canten i refilen quan 

11. Cardina

van del niu als cards a buscar menjar o quan festegen els 
mascles i les femelles, com il·lustra molt bé la lletra de la 
sardana “El saltiró de la cardina”:

Ja de retorn el gai ocell / refila entre les fulles, / fent 
saltirons va la femella / a ell l’ocell: la-la-la.
De totes maneres, ja que és permès tenir ocells en captivitat, 
cal seguir la normativa establerta i procurar sempre que les 
poblacions dels nostres ocells cantaires no disminueixin. 
Sent tan alegres i juganeres, les cardines han donat lloc a 
una pila de contes, poemes, rondalles, refranys i frases fe-
tes. Per exemple “Agafar una bona cadernera” vol dir aga-
far un bon refredat. I, encara segons la tradició, la cardina 
hauria auxiliat Crist durant la Passió, llevant-li les espines del 
front ; des d’aquell moment, en una emotiva correlació eco-
logicoreligiosa, hauria quedat tacada en el front i en la gola 
de la sang de Jesús. (Martí Domínguez, «Correlacions sobre 
un enigma de Dürer» El Temps, 10-16 de febrer del 2004)
I, com us recomano sempre, guaiteu per la finestra o balcó i 
si prop teniu un xic de verd segur que tard o d’hora sentireu 
el trinar de 3 o 4 caderneres que fent saltirons us entretin-
dran amb el seu bell cant i el seu vistòs plomatge.

Xon Vilahur
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Passava uns dies, seguint 
totes les normes del confi-
nament, a casa d’uns famili-
ars a Banyoles. 

És un lloc que m’encanta, 
n’he visitat tot el que és visi-
table, he remat per l’estany 
i passejat pels entorns, he 
anat al Pla de Martís quan 
les pluges omplen l’estanyol 
i surten els petits triops 
que, quan no hi ha aigua, 
s’amaguen sota terra.

Però em quedava un lloc 
sempre recomanat de visitar però 
del qual jo no havia passat més enllà 
del restaurant. Aquell lloc s’anome-
na Les Estunes i té un bosc espès i 
ombrívol, ple de baumes i esquerdes 
en les roques, cosa que ha donat peu 
a la seva llegenda: la de “les dones 
d’aigua”. Llegendes com aquesta es 
poden trobar en altres indrets com a 
la serralada del Montnegre, cap a La 
Cerdanya, etc. 

Però Banyoles és més nostrada!
M’hi va acompanyar un meu parent 

que és tan somiatruites com jo i ell 
em va anar explicant aquesta bonica 
llegenda sobre aquesta mena de fa-
des misterioses que viuen en aquell 
indret i són conegudes amb diferents 
noms: goges, aloges...

M’explicava que poquíssimes perso-
nes les han vistes però que algunes 
d’elles fins i tot es van enamorar i ca-
sar amb homes, i fins hi tot hi tingue-
ren fills!

Però el més interessant que em 
va explicar, i ja em va omplir el cap 
de pardals, fou que si t’estaves un 
captard en silenci en el bosc podies 
arribar a sentir la melodia dels seus 
cants.

Què em va haver dit! Com que el 
temps hi acompanyava i a mi m’agra-
den aquestes petites aventures, vaig 
comunicar a la família que volia pas-
sar uns quants vespres a Les Estu-
nes per veure si arribava a escoltar el 
cant de les aloges. Naturalment, els 
hi va semblar una bestiesa però al fi-
nal decidiren que ja era prou gran per 
fer el que em donés la gana i em van 
dir que ells no assumien cap respon-
sabilitat. El fet de comprovar que allà 
el mòbil funcionava va suavitzar una 
mica la cosa.

Hi vaig passar uns quants vespres 
però em molestava el brogit d’algun 
petit salt d’aigua, la remor de les fu-
lles mogudes pel vent, les corredisses 
d’algun animaló que voltava per allà... 
no podia concentrar-me i m’adonava 
que no podria escoltar mai el cant de 
les aloges.

Un captard va passar per allà un vell 
caminant amb un bastó, i es va pa-
rar a saludar-me. Irradiava una gran 
bonhomia i inspirava confiança. Quan 
gosà preguntar-me que hi feia allà, 
tota sola, i li vaig explicar el motiu, em 
va dir amablement:

“No t’entossudeixis amb les aloges. 
Omple’t les oïdes i l’esperit de la be-
llesa de les melodies que et porta la 
natura: les fulles, l’aigua cantora, el 
trepig dels animalets... No tothom té 
l’esperit tan sensible per copsar-ne 
tota la bellesa...”

I amb un dolç somriure i un gest de 
la mà es va acomiadar de mi i va se-
guir el seu camí.

I així ho vaig fer. Com que encara 
em podia quedar una setmana més 
amb la família ho vaig aprofitar. Del 
meu estrany caprici no se’n va parlar 
més i jo vaig seguir passant els cap-
tards en Les Estunes fruint profunda-
ment de tots els bonics cants que la 
naturalesa m’oferia en aquelles esto-
nes de pau i de silenci interior, sens 
obstinar-me a sentir melodies estra-
nyes que potser ni tan sols existien. 
Un dia, (no he gosat mai explicar-ho 
a ningú perquè el meu secret no fos 
pres com una bogeria) enmig dels 
sons harmoniosos amb què, genero-
sament, m’obsequiava la Natura, vaig 
sentir una melodia única i inexplicable: 
Sí, vaig sentir el cant de les aloges, 
sols quan vaig ésser capaç d’ado-
nar-me de tantes meravelles com les 
que la Natura ha posat a l’abast de la 
nostra percepció i que deixem passar 
de llarg tot cercant prodigis. He après 
la lliçó! M’esforçaré a cercar i fruir de 
totes les petites coses que ens envol-
ten gratuïtament, sense anar-les a 
buscar en les llegendes que, per altra 
banda, són també un obsequi impa-
gable. 

M. Dolors Godoy Rotllens

Saber escoltar

Col·laboracions Entre el somni i la vigília
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Amb l’arribada d’un nou any apareixen 
al mercat nombroses guies de vins so-
bre quins són els més ben puntuats. 
A criteri de l’equip directiu i d’un jurat 
expert, es van classificant els vins en 
funció d’uns paràmetres i variables 
marcades en cada cas. És molt difí-
cil establir un criteri equitatiu i donar 
per fet que els vins que apareixen en 
aquestes guies potser són els millors 
en les diferents categories, però sí que 
ens serveixen per orientar-nos i veure 
quins són els vins més ben posicionats. 
Llavors serà el criteri personal i els gus-
tos particulars de cadascú que faran 
la resta. En molts casos, quan mirem 
aquestes guies, observem que els vins 
més ben puntuats per regla general so-
len ser els de més preu. Sempre hi ha 
excepcions que val la pena observar i, 
si es dóna el cas, aprofitar per mirar 
de trobar-los i gaudir d’uns bons vins a 
preus força assequibles.

Ja fa alguns anys, dins el conjunt 
d’aquestes guies vinícoles n’apareixen 
algunes on es fa esment a vins més 
senzills. ‘Els millors vins per menys de 
10 euros’ o la ‘Guia de vins de super-
mercat’ en són alguns exemples. Crec 
que ja he comentat més d’una vegada 
que, a dia d’avui, existeix al mercat gran 
varietat de vins a preus relativament 
econòmics i que gaudeixen de molt 
bona qualitat. En certa manera, la crisi 
generada per la pandèmia i les restric-
cions a la restauració han fet que molts 
cellers busquessin nous canals de ven-
da per donar sortida als seus produc-
tes. Si us hi fixeu bé, veureu que l’oferta 
de vins als supermercats avui en dia és 
molt més extensa que ara fa un any. 

En aquest context, aquest mes us 
vull parlar d’un vi de supermercat. Un 
clàssic a les estanteries de qualsevol 
establiment, un vi fàcil de trobar i que 
és molt interessant. Parlo del BARBA-
DILLO “Castillo de San Diego”. 

Aquest vi neix al triangle que formen 
Jerez de la Frontera, Puerto de Santa 
Maria i Sanlúcar de Barrameda, també 
conegut com a Marco de Jerez. Una 
zona privilegiada on els terrenys blan-
quinosos anomenats ‘albarizas’ queden 
compactats, formant pedres que re-
tenen la poca aigua que els arriba al 
llarg de l’any. Aquí és cultiva la varietat 
típica de la zona, la palomino fina, que 
serveix per a l’elaboració de la famosa 
‘manzanilla’. Es tracta d’un vi generós i 
sec, envellit sota una capa de llevats o 
criança biològica.

BARBADILLO és el major productor 
de vi de Sanlúcar de Barrameda, a la 
província de Cadis. L’any 1975 ja va 
embotellar el vi del qual us parlo -un mo-
novarietal de la varietat palomino fina-, 
que va ser el primer vi blanc d’An-
dalusia. Val a dir que el lloc idoni 
per degustar-lo és Sanlúcar de 
Barrameda, la mateixa població 
d’on neix. Una ciutat assentada 
al marge esquerre de l’estuari del 
riu Guadalquivir, enfront del Parc 
Nacional i Natural de Doñana, on 
el clima marítim i les brises que ar-
riben de l’Atlàntic fan madurar el vi 
de forma diferent i adquireix unes ca-
racterístiques molt determinades. La 
manzanilla, els llagostins, el flamenc, 
el peix fregit (amb farina de cigró) i les 
famoses carreres de cavalls a la seva 
platja a finals del mes d’agost constitu-
eixen l’escenari perfecte per degustar 
aquest vi senzill en tota la seva plenitud, 
en algun dels nombrosos establiments 
de restauració de la seva població.

BARBADILLO, és un vi blanc de taula, 
ideal per acompanyar peix a la brasa 
i marisc. Té un color groc intens amb 
tons verdosos, i és un vi poc dens, un 
tret característic dels vins joves. Desta-
ca la bona qualitat de la varietat i una 
acidesa no massa marcada. Desprèn 
olor de fruita blanca, com poden ser 

Barbadillo 2020
“Castillo de San Diego”

la pera o la 
poma, a banda de 

notes cítriques. Sobretot 
ressalta el seu gust salí com a caracte-
rística principal. És un vi àgil i fresc que 
convida a una altra copa. Preu aproxi-
mat: 4 eur

Salut i que vagi de gust!

Joaquim Cadanet Artigas (sommelier)

El Vi de la Pilar Viure bé
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Viure bé Higiene Dental

Dr. Manuel López 
de Calatayud
www.lopezdecalatayud.com
Llicenciat en odontologia COEC 3800

Diplomat en Cirugía i Implantología  Universitat de París
Magister en Implantología  Hardvard University
Màster en Implantología, Periodòncia i Rehabilitació oral  New York University - Université de París XII 
Membre de la S.E.I.

www.dentalinfo.es

c/ Doctor Vilaseca, 13 - 1er 1a c/ Baixada Piscina, 6
Tel. 972 461 813 Tel. 972 661 929

Els serveis més avançats 
en salut buco-dental:

Estètica Dental
Periodòncia
Implantologia
Rehabilitació oral
Pròtesi Dental
Mini implants

CalongeCassà de la Selva

Aquest any 2021 que ha començat, serà sens dub-
te un any d’incerteses..., però si alguna cosa hem 
après durant el 2020 és que la salut és una cosa 
fonamental. a partir d’ara valorarem la bona salut per 
sobre de tot, perquè si alguna cosa ha fet aquest 
maleït virus és anivellar-nos a tots en aquest tema. 
Ric, pobre, alt, baix, gras, prim, home, dona, joves, 
gent gran, etc. tots estem iguals davant de la Co-
vid19, ja que és fefaent el fet que encara que agafis 
la malaltia de manera “suau”, i siguis asimptomàtic, 
igualment deixa seqüeles, principalment nuerodege-
nerativas que si no es manifesten ara ho faran en 
mig termini. Noves mutacions, vacunes que faran el 
seu efecte de manera lenta perquè no hi ha manera 
logística de vacunar tanta població en dues dosis i 
que aquesta vacuna sigui efectiva davant les noves 
soques, plasma de pacients que han passat la ma-
laltia i que protegeix un 60% davant del coronavirus, to-
tes aquestes possibilitats no ens brindaran una seguretat 
total, haurem de seguir cuidant-nos, portant mascareta, 
rentant-nos les mans, usant gel hidroalcohólic, desinfec-
tant el calçat, mantenint la distància social, usant tots els 
mitjans que tenim al nostre abast per no contagiar potser 
aquesta sigui la “nova normalitat”.

La boca és una de les vies d’entrada de virus, i sabem 
que si les nostres defenses naturals estan bé, el virus té 
més dificultat per atacar-nos. D’altra banda, és ben sabut 
que nombroses malalties generals (diabetis, asma, coro-
nàries, cardíaques, etc.) ens fan “pacients de risc” en el 
cas de contraure el coronavirus. Una boca en mal estat, 
amb càries, genives inflamades, peces dentals amb mobi-
litat, pròtesis dentals que causin rascades i nafres, fa que 
aquestes patologies s’agreugin i que els nostres ronyons 
estiguin “hiperfuncionant” a causa de la infecció crònica 

La boca: més sana ara que mai

bucal. Tot això ens ha de fer meditar i veure que la visita 
al dentista, més en aquesta època que ens ha tocat viure, 
és fonamental per mantenir la nostra salut oral i general 
en bones condicions.

Algunes persones amb diabetis experimenten una man-
ca de saliva, trastorn que es coneix com a “sequedat de 
boca”. Sense saliva per mantenir la boca humida i banyar 
les dents, hi ha un major risc que es produeixin càries, ma-
lalties de les genives i candidiasi oral, per exemple. D’altra 
banda, les malalties que afecten les genives (especialment 
les infeccions periodontals) són un factor de risc per patir 
episodis coronaris, alguns tan greus que poden arribar a 
posar en perill la supervivència del pacient (com l’infart de 
miocardi). Més clar, impossible.

O sigui, tenir les dents blanques i boniques pot ser im-
portant a nivell social i per afermar la seguretat en la nos-
tra imatge, però hem de ser conscients que l’important 
és tenir la boca sana. A les nostres Clíniques Dentals els 
farem una revisió oral clínica detallada, un estudi radiogrà-
fic panoràmic digital i, si cal, models d’estudi de la seva 
boca per poder detectar qualsevol patologia, i d’aquesta 
manera poder aconsellar la millor manera, si fos el cas, 
de recuperar la seva salut bucal i com 
fer per tenir un somriure bonic i sa! 
Consulti’ns els seus dubtes sense cap 
compromís.

Manuel López de Calatayud Gaio
Llicenciat en Odontologia/ COEC 3800

Màster en implantologia
-periodòncia i rehabilitació oral (ESORIB) (New 
York University Université de Paris). Membre de 

la SEI. Diplomat en cirurgia general i implantologia

AIGUA, LLUM, INST. SOLAR, GAS, 
CALEFACCIÓ, AIRE CONDICIONAT, 

DOMÒTICA

C/ De la Via, 78 (Pol. ind. El Carrilet ) 
17244 Cassà de la Selva
Tel. : 972. 46. 44. 50
E-mail:  idamisa@idamisa. com
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Mots encreuats 
Núm. 416
HORITZONTALS
1.- Seguidora de l’Hèrcules que fa vida al bar de la ca-
serna. 2.- Agència d’exploració espacial. Relativa a l’ós. 3.- 
Herba enfiladissa que es fa als boscos de ribera. Comença 
a baixar. 4.- Inversió en un lloc que permet repòs psíquic 
com a excepció enmig del desordre. Tan meva com de 
la Farrow. Tractament de cortesia. 5.- Granís sense gra. 
Objecte brillant entre la multitud. 6.- Article salat immune 
al covid-19. Múscul que va a parar al peu. Ganxo de carnis-
ser. 7.- Sense res. Bitlles. 8.- Un ximple que no té el cervell 
prou desenvolupat. La manera més contundent d’acabar 
amb el dèficit. 9.- Depredador que ataca els ganduls per 
l’esquena. La nota musical més productiva. Petites úlce-
res bucals. 10.- Parada de taxis. Xai que es detalla amb 
una sola lletra. Planta que cobreix grans extensions a les 
gespes alpines, de la qual segurament heu sentit a parlar. 
11.- Mai no sabrem si va ser abans o després que la 
gallina. Municipi francès convertit en un centre turístic 
de nassos.

VERTICALS 
1.- Arrelats i ben endinsats a l’altiplà bolivià. Com el 
suro, de poc serveix sense passar pel trau. 2.- Relati-
ves als habitants de Lao. L’urani. 3.- El ball llatí preferit 
dels germans Roca (al revés). Article indefinit. Antiga 
matrícula de Barcelona. 4.- Busco bolets apuntant-los 
amb una arma de foc. El sud. Adolescent bell. 5.- Un 
cavallet. I una escala de pintor. Aversió apassionada de 
caràcter patològic. L’est. 6.- Fòssil molt comú a la pedra 
de Girona. Mamífer de la família dels bòvids, actualment 
extingit. 7.- Vehicle de pel·lícula. Aigües del Segarra Gar-
rigues. 8.- Es desfili per l’ús ascendent. 9.- Fa niu. Que 
causa l’erecció. 10.- Cap d’ànec. Les dues bessones 
de l’Anna. El color més popular de la Toscana. 11.- Fas 
perdre el coratge als superiors dels monestirs. S’absté 
de tot plaer sexual considerat il·lícit, però s’enfila per les 
parets.
 

Una secció de Josep M. Fusté
Solucions, a la pàgina 9

Per passar l’estona Entreteniments
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parlament2021.cat
#infoEleccions2021

Cost de la trucada: segons operadora.

Els col·legis electorals obriran a les 9 del matí i tancaran a les 8 del vespre.

Per votar has de portar l’original del teu DNI, passaport o carnet de conduir. 

Si vols saber on has de votar, consulta la targeta censal que rebràs a casa teva o 
entra a ine.es.

Es recomana portar el vot preparat des de casa i seguir les mesures Covid.

Hem pres totes les precaucions per fer del vot un dret segur.

2099hh
1,5 m

20h9h


